
پیگیری مجلس برای ابلاغ مبلغ جدید وام ساخت 
مسکن شهری

عضو کمیســیون عمران مجلس شــورای اســامی ضمن انتقاد از عدم 
اباغ وام ساخت ۸۰۰ میلیونی مسکن از سوی بانک مرکزی، این اقدام را 

نشانه ای از نبود هماهنگی در تصمیم گیری های کان دانست.
علیرضا نوین، نماینده آذرشهر، اســکو و تبریز در مجلس شورای اسامی 
و عضو کمیسیون عمران، در خصوص عدم اباغ وام ۸۰۰ میلیونی ساخت 
مســکن توســط بانک مرکزی گفت: اینکه بانک مرکزی هنــوز پس از 
گذشــت ۵ ماه از اباغ آئین نامه شورای عالی مســکن، این وام را اجرایی 
نکرده اســت، نشــان دهنده نبود یکپارچگی در تصمیم گیری ها است. 
شورای عالی مسکن نهادی است که وزرا و مسئولان کلیدی در آن حضور 

دارند و تصمیمات آن باید به طور کامل اجرایی شود.

وی با اشاره به ســخنان رئیس بانک مرکزی درباره قانونی نبودن مصوبه 
وام ۸۰۰ میلیونی اظهــار کرد: »آقای فرزیــن در صحبت های اخیر خود 
این مصوبه را غیرقانونی دانسته اند، اما به نظر من این ادعا صحیح نیست. 
ایشان در همان جلسه تصویب این مصوبه حضور داشتند و این موضوع با 
تصویب شورای عالی مســکن به عنوان مرجع تصمیم گیری در این حوزه 
قانونی تلقی می شود. اگر مشــکل منابع مالی برای پرداخت این وام وجود 
دارد، بهتر است به طور شفاف بیان شــود، نه اینکه اصل مصوبه زیر سوال 

برود.«
نوین بــا تأکید بر اهمیــت این وام برای تأمین مســکن اقشــار مختلف 
افزود: »وام ساخت مســکن یکی از ابزارهای اساســی برای تسریع روند 
ساخت وساز و کمک به حل بحران مســکن است. اما متأسفانه شاهد عدم 
همکاری بانک مرکزی و برخی از بانک های عامل در این زمینه هســتیم. 
این رویکرد به معنای بی اعتنایی بــه دغدغه های مردم و برنامه های کان 

کشور است.«
این عضو کمیسیون عمران در پایان گفت: »مجلس به عنوان نهاد نظارتی، 
عملکرد دستگاه ها در این زمینه را با دقت بررســی خواهد کرد. ما انتظار 
داریم که تمامی نهادها، به ویژه بانک مرکزی، در راستای مصوبات شورای 
عالی مســکن عمل کنند و موانع اجرای این طرح را رفع کنند. هماهنگی 

میان دستگاه ها شرط اصلی موفقیت در این حوزه است.«
این عضو کمیســیون عمران مجلس گفت: مبلغ وام مسکن هر سال باید 
حداکثر در چند ماه ابتدایی ســال اباغ و به مــردم تخصیص پیدا کند نه 
اینکه این روند به حدی طولانی شود که در زمســتان شاهد پرداخت آن 
باشیم. با فرا رسیدن فصل سرد سال و گذشــت نیمی از سال، در بسیاری 
از استان ها فصل ساخت و ساز از دســت می رود و تورم موجود در اقتصاد 
ارزش افزوده ای که این مبلغ در ابتدای ســال می تواند داشته باشد را در 
پایان سال بسیار کاهش می دهد.از سوی دیگر باید به این نکته هم توجه 
داشت که ساخت مسکن شهری با ۸۰۰ میلیون وام باز هم یک کار سخت 
و زمان بر اســت و به این نحو نیســت که با این مبلغ مردم بتوانند اقدام به 

ساخت صفر تا صد خانه برای خود بکنند.

تسهیلات مدیرعامل بنیاد ملی گندم کاران مطرح کرد

خطر افزایش تولید گندم در سال زراعی جدید نسبت به جو و کلزا
خریدار  مدیرعامل بنیاد ملی گندم کاران 
گفت: نامهربانی نســبت به دانه روغنی کلزا 
و جو باعث شــده تا سطح کشت آنها کاهش 
یافته و بــه گندم و صیفی جــات اختصاص 

یابد.
ســرمازدگی دانه های روغنی در روســیه و 
اوکراین سبب شــده تا قیمت جهانی روغن 
در بــازار بین المللی افزایش یابد. آســیب 
پذیری کشــور از این ناحیه بالا بــوده زیرا 
ایران در تأمین دانه های روغنی و روغن خام 

تا ۹۰ درصد وابستگی ارزی دارد.
ســال گذشــته با کاهش قیمــت جهانی، 
تولیدکنندگان روغن مبــادرت به کاهش 
قیمت محصولات خود کردند و امســال با 
افزایش قیمت ها نیز بایــد منتظر تغییرات 

قیمتی در بازار باشیم.
در این راســتا وزیر جهاد کشــاورزی هفته 
گذشته در جلســه هیأت دولت، اعام کرد 
در روزهــای آینده قیمت روغــن تغییرات 
جزئــی خواهــد داشــت. یکــی از دلایل 
توزیع قطــره چکانی کره حیوانی از ســوی 
تولیدکنندگان فرآورده های لبنی به همین 
موضــوع برمی گردد.ایــن افزایش قیمت 
ناشی از ســرمازدگی محصولات کشاورزی 
در کشورهای همســایه شمالی برای غات 
هم تکرار می شــود زیرا روسیه و اوکراین دو 
تأمین کننده بزرگ غات در جهان به شمار 

می روند.
کشــاورزان ایرانی در دو سال اخیر با تاش 
مدیران دولتی به سمت کشت کلزا حرکت 
کرده اند و در کشت متناوب با گندم بخشی 
از دانه های روغنی در داخل کشت و تأمین 
می شود؛ البته این عدد بالا نبوده و حدود ۱۰ 

درصد نیازمندی داخل را پوشش می دهد.
پیش بینی تولید امسال دانه های روغنی آیا 
کشــور را در تحقق برنامه هفتم توسعه در 

بخش کشاورزی، موفق می کند؟
علی قلــی ایمانی، مدیرعامــل بنیاد ملی 
گندم کاران با اشــاره به خرید بخشــی از 
کلزا کشت شده در ســال زراعی ۱۴۰۲-

۱۴۰۳ توسط شــرکت بازرگانی دولتی 
به خبرنگار مهر گفت: شــرکت بازرگانی 
دولتی قرار شــد با پرداخت مابه التفاوت 
قیمت کلزا وارداتی و نرخ خرید تضمینی 
کلزا، آن را به کارخانه های روغن کشــی 

تحویل دهد.
وی افزود: دانه کلــزا وارداتی ۱۷ تا ۱۸ هزار 
تومان در هــر کیلو گرم بــوده و نرخ خرید 
تضمینی کلزا داخلی ۳۵ هزار تومان است؛ 
بنابراین دولت با پرداخت این مابه التفاوت، 
کلزاهــای اســتان گلســتان را در اختیار 

کارخانجات روغن کشی قرار داد.

خطر پیش بود گندم
در ســال زراعی ۱۴۰۲-۱۴۰۳ قــرار بود 
بخش خصوصی و کارخانجات روغن کشی 
کلزا تولیدی داخــل را خریداری و در مقابل 
به ازای میزان خرید، واردات داشته باشند. 
محصولات استان های گرمسیری و جنوبی 
زودتر برداشت و خرید شد؛ اما در ادامه عدم 
تحقق این وعده در واردات، سبب شد تا کلزا 
اســتان گلستان از ســوی بخش خصوصی 
خریدار نشــود. دولت ناچــار ورود کرده و 

مبادرت به خرید کرد.
ایمانی با اشــاره به این مســاله عنوان کرد: 
نامهربانی نسبت به دانه روغنی کلزا در سال 
زراعی قبل )۱۴۰۲-۱۴۰۳( باعث شــد تا 
سطح کشــت این محصول در سال زراعی 

۱۴۰۳-۱۴۰۴ کاهش پیدا کند.

وی اضافه کــرد: این امر برای کشــت جو 
هم صادق اســت و چون قیمت جو در بازار 
به هر کیلــو گرم ۶ تا ۷ هــزار تومان کاهش 
یافت یعنی از نرخ ســال قبل آن کمتر شد، 
در نهایت ســازمان تعاون روســتایی ورود 
کرد و خرید توافقی بــا نرخ هر کیلو گرم ۱۰ 
هزار تومان انجام شــد. کشاورزان انگیزه ای 
برای کشت این دو محصول ندارند. بر عکس 
احتمالاً ســطح زیر کشــت گندم افزایشی 
باشد.این مســئول صنفی با بیان این که به 
این ترتیب الگوی کشت در تناسب و تناوب 
بهم می خورد، اظهار کرد: دیرکرد پرداخت 
مطالبات که بازپرداخت تسهیات بانکی را 
با جریمه همراه کرده و ســود ۲۳ درصد را 
به ۲۹ درصد رســاند و برآورد سایر اتفاق ها، 
در نهایت کشــاورزان را به ســوی کشــت 

محصولاتی بی دردسر تر هدایت می کند.
مدیرعامل بنیاد ملی گندم کاران با اشــاره 
به اهــداف تعیین شــده در برنامــه هفتم 
توســعه، گفت: در قانون هفتم توسعه آمده 
تا پایــان این برنامــه باید کشــور در تولید 
روغن خوراکی بــه خودکفایی ۴۰ درصدی 
دست پیدا کرده باشد. رویه فعلی در مقابل 
خرید دانه روغنی کلزا، تحقــق آن را با اما و 

اگرهایی همراه کرده است.
وی گفت: ســال گذشته ســطح زیر کشت 
کلزا از ۱۴۰ هزار هکتار به حدود ۲۷۰ هزار 
هکتار رسید اما با نحوه مدیریت امسال برای 
ســال زراعی پیش رو شــاهد کاهش سطح 

زیرکشت این محصول هستیم.
ایمانی یادآور شد: ســهم بخش کشاورزی 
در درآمــد ناخالص ملی ۱۵ درصد اســت 
اما ســهم آن در اعتبارات بودجه سنواتی ۳ 
درصد لحاظ شده است. قطعاً ایجاد مشوق 
و تأمیــن منابع مالی ما را بــه اهداف برنامه 
هفتم نزدیک می کنــد.وی اظهار کرد: یکی 
از مشوق ها، پرداخت به موقع، با نرخ مناسب 

همراه با تأمین نهاده های کشاورزی است.

سطح زیر کشت گندم
ایمانی دربــاره وضعیت کشــت گندم در 
سال زراعی ۱۴۰۳-۱۴۰۴ گفت: بر اساس 
برنامــه وزارت جهاد کشــاورزی تا کنون ۵ 
میلیون هکتار از اراضی دیم و آبی زیر کشت 
گندم رفته و این عدد بــه ۶ میلیون هکتار 
خواهد رسید. اگر شرایط جوی، آفات، بای 
طبیعی و… اجازه دهد خودکفایی امســال 
برای ســال آینده نیز تکرار خواهد شد؛ اما 
سطح زیر کشــت کلزا و جو کاهش یافته و 
بخشی از این اراضی به کشت گندم و بخش 
هم به محصولات صیفی جــات اختصاص 

خواهد یافت.

جولان گـرانی

و هست برای واردات نیست؟!  ارز برای مونتاژ خودر
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پزشکیان در نشست مشترک دولت و مجلس:
مجلس و دولت برای خدمت به مردم مصمم هستند

رئیس کمیسیون طلا اتاق اصناف ایران اعلام کرد
وش مصنوعات طلا و جواهر از طریق   فر

فضای مجازی منعی ندارد

 استفاده از زیرساخت های فناوری اطلاعات رقم زد
عدم پرداخت ۵۶ میلیون تومان هزینه دلالی 

مشاور املاک با استفاده از سامانه خودنویس

مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی:
تولید بنزین ۸ میلیون لیتر افزایش یافت
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برای اجرای قانون عفاف و حجاب تعجیل نکنید
سکینه سادات پاد، حقوقدان و مسئول پیگیری حقوق و آزادی های اجتماعی ریاست 
جمهوری  این قلم هرجا پای مصلحت مردم و جامعه و حاکمیت و منافع ملی  در میان باشد 
میل مرکب می کند.قانون عفاف و حجابِ اکنون، در زمانی که هنوز لایحه بود طی مصاحبه ای با 
فرهیختگان درباره موارد خاف قانون اساســی و ضد شــریعت آن گفتم و متعاقب آن مثل 
بیشــتر زمان های پس از  مواضعم، وقتــی موبایلم زنگ خــورد اول کمی با خودم حرف 
زدم و خنده تلختر از گریه کردم اما غافلگیر نشــدم، بله فهمیدم فانی اســت، بله توبیخ ها و 
سرزنش های همیشگی، گفت لایحه دولت است شما نمی دانید و متوجه نیستید نباید این 

طوری حرف بزنید؟ 

یادداشت

سقف تراکنش با ریال دیجیتال چقدر است؟

صفحه 3

مدیرعامل شــرکت ملی پخــش فرآورده های نفتی 
ایران گفت: متنوع سازی ســبد سوخت کشور از جمله 
برنامه هایی اســت که در دولــت چهاردهم به صورت 

جدی پیگیری می شود.
 به نقل از شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران، 
کرامت ویس کرمی اظهار کرد: به دنبال آن هستیم تا در 
تأمین بنزین کشــور، نقل، انتقال و توزیع آن شرایطی 
ایجاد کنیم که این مهم بدون کمترین مشــکل انجام 

شــود.وی با بیان اینکه با توجه به حجــم مصرف زیاد 
بنزین در کشور باید متنوع سازی ســبد سوخت را در 
دســتور کار قرار دهیم، افزود: از این رو باید به سوخت 
سی ان جی بیشــتر توجه کنیم و ســهم آن را در سبد 

سوخت کشور افزایش دهیم.
مدیرعامل شــرکت ملی پخــش فرآورده های نفتی 
ایران با بیان اینکه ظرفیت و زیرســاخت مطلوبی برای 
افزایش سهم سی ان جی در سبد سوخت کشور وجود 

دارد، گفت: با توجه به شــرایط ایجاد شده، هم اکنون 
مصرف سی ان جی در کشور پایین است به همین دلیل 
به دنبال این هســتیم که افزایش مصرف را در ناوگان 

داشته باشیم.
ویس کرمی با بیان اینکه تاش می شود مقدار سوخت 
تحویلی بــه پرمصرف ها، بر مبنــای عملکرد و کارکرد 
واقعی آنها باشــد، تصریح کرد: به روزرســانی سامانه 
»سدف« )سامانه درخواســت فرآورده های نفتی( در 

دست اقدام اســت تا مصرف کنندگان سوخت بتوانند 
از طریق این ســامانه ســوخت را تقاضا کنند و پس از 

بررسی به آنها داده شود.
وی گفت: تاش مان این اســت تا حــد ممکن کنترل 
دستی را در تخصیص و تأمین ســوخت کاهش دهیم 
و فقط بر مبنای ســامانه و عملکرد مصرف کننده )چه 
حمل و نقل باشد و چه غیر حمل و نقل( تأمین سوخت 

انجام شود.

سوخت
متنوع سازی سبد سوخت به صورت جدی پیگیری می شود

دیپلماسی اقتصادی و همکاری های تجاری تهران و ریاض گسترش می یابد

راهبـرد دولت وفاقراهبـرد دولت وفاق برای جذب  برای جذب 
سرمایه گذاری خارجیسرمایه گذاری خارجی



 وزیر امور خارجه:

دیپلماسی بدون میدان و قدرت ناتوان است

پزشکیان در نشست مشترک دولت و مجلس:

مجلس و دولت برای خدمت به مردم مصمم هستند

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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سخنگوی هیات رئیسه مجلس:
 نشست مشترک مجلس و دولت، امیدبخش

 و راهگشا برای حل مشکلات کشور است
 ســخنگوی هیات رئیســه مجلس شــورای اســامی گفت: نشست 
مشترک دولت و مجلس با حضور رئیس جمهور و هیات دولت در صحن 
غیرعلنی مجلس برگزار شــد، امیدبخش و راهگشا برای حل مشکات 

کشور است.
عباس گــودرزی دربــاره جزئیات نشســت غیرعلنی و غیررســمی 
مجلس و دولت که در صحن مجلس برگزار شــد، به خبرنگاران گفت: 
در این نشســت ســه نفر از نمایندگان به قید قرعه و همچنین روسای 
کمیسیون های اقتصادی و برنامه و بودجه مجلس به بیان دیدگاه های 
خود و مطالبات مردم درباره شــاخص ها و مســائل روز کشور از جمله 
کنترل گرانی ها، رفع ناتــرازی بخش های مختلــف از جمله بانک ها و 
انرژی، مدیریت تورم و تامیــن ارز مورد نیاز کالاهای اساســی و غیره 

پرداختند.
سخنگوی هیات رئیســه مجلس افزود: همچنین وزیر اقتصاد و دارایی 
و رئیس ســازمان برنامه و بودجه در گزارشــی مبســوط و محرمانه، 
شــاخص های کنونی کشــور و چالش هــای خــرد و کان بودجه ای 
و اقتصادی کشــور را توصیف و راهکارهای دولت بــرای برون  رفت از 

شرایط کنونی را تشریح کردند.

وی اضافه کرد: در انتهای این نشســت غیررسمی غیرعلنی نیز روسای 
مجلس و جمهور در سخنانی که بســیار شفاف، صریح و مصداقی بود به 
ارایه راهکارهای حل ناترازی های کنونی و برون رفت از شرایط کنونی 
با تمرکز بر حمایت از معیشــت مردم، به خصوص اقشــار آسیب پذیر 

پرداختند.
گودرزی این نشســت را امیدبخش و راهگشا برای حل مشکات کشور 
عنوان و خاطرنشان کرد: امید می رود با همدلی و هماهنگی بین دولت 
و مجلس با محوریت برنامه هفتم و قوانین بالادستی و تاش جهت حل 

مشکات و تامین منافع مردم، آینده ای بهتر را شاهد باشیم.

قالیباف: 
پیشنهادات بودجه ای نمایندگان نباید خلاف 

قانون برنامه هفتم باشد
رئیس مجلس شــورای اسامی گفت: پیشــنهادات نمایندگان درباره 

لایحه بودجه نباید خاف قانون برنامه هفتم باشد.
محمدباقر قالیباف در جلســه علنی مجلس شورای اسامی و در اولین 
جلسه بررســی جزئیات بخش اول لایحه بودجه سال ۱۴۰۴ خطاب به 
نمایندگان گفت: نمایندگان مجلس به این موضوع توجه داشته باشند 
که در جریان بررســی بودجه نمی توانند پیشــنهاداتی ارائه دهند که 

خاف برنامه هفتم باشد.
وی ادامه داد: همچنین اجازه طرح پیشــنهاداتی کــه نیازمند قانون 
گذاری جدید باشــد نمی دهیم، عاوه بر این پیشنهادات هزینه ای که 

محل درآمد آن مشخص نباشد، در مجلس بررسی نخواهد شد.
رئیس مجلس شــورای اســامی تاکید کرد: معاونــت قوانین مجلس 
شورای اسامی صاحیت تشخیص این موارد را دارد و پیش از برگزاری 
هر جلسه پیشــنهادات بودجه ای نمایندگان را بررسی می کنیم تا این 

موارد مورد بررسی قرار گیرد.

 مخالفت نمایندگان با بررسی بودجه به صورت
 درآمدی-هزینه ای

قالیباف در ادامه پیشنهاد داد: امسال لایحه بودجه درآمدی-هزینه ای 
بررسی شود به این معنا که درباره هر موضوع بخش درآمدی و هزینه ای 

آن یکجا مورد بررسی قرار گیرد سپس مجلس وارد مبحث بعدی شود.
این پیشــنهاد در حالی مطرح شد که روال بررســی بودجه در مجلس 
به این صورت اســت که ابتدا بخش درآمدی لایحــه بودجه به صورت 
کامل مورد بررســی قرار می گیرد و مجلس بعد از اتمام بررسی بخش 

درآمدی، بررسی بخش هزینه ای را آغاز می کند.
در ادامه جلسه حســینعلی حاجی دلیگانی نماینده مردم شاهین شهر 
در مجلس شورای اســامی مخالفت خود با پیشــنهاد رئیس مجلس 
شــورای اســامی برای بررســی همزمان بخش درآمدی-هزینه ای 
را مطرح کرد و گفــت: مطابق با آئیــن نامه داخلی مجلــس ابتدا باید 
منابع بودجه مشخص و بررسی شود ســپس سایر پیشنهادات و بخش 

هزینه ای لایحه بودجه مورد رسیدگی قرار گیرد.
در نهایت این پیشــنهاد به رأی وکای ملت گذاشته شد که نمایندگان 
با آن مخالفت کردند. بر این اســاس جزئیات لایحه بودجه سال ۱۴۰۴ 
مانند سال های گذشته بررسی خواهد شد به این صورت که ابتدا بخش 
درآمدی به صورت کامل بررسی می شــود و بعد از اتمام بررسی بخش 
درآمدی، مجلس بررســی بخش هزینه ای لایحه بودجه را در دســتور 

کار قرار می دهد.

با تصویب مجلس

سقف معافیت مالیاتی اشخاص حقیقی و حقوقی 
تعیین شد

 نمایندگان مجلس شــورای اسامی ســقف معافیت مالیاتی اشخاص 
حقیقی و حقوقی را در لایحه بودجه ۱۴۰۴ مصوب کردند.

 در جلســه نوبت عصر یکشــنبه - ۱۱ آذرماه - صحــن علنی مجلس 
شورای اسامی، بررســی جزئیات لایحه بودجه ۱۴۰۴ در دستور کار 
قرار گرفــت و بند )الف( تبصــره )۱( در بخش درآمــدی این لایحه به 

تصویب نمایندگان رسید.
بر اســاس بند الف، مجموع معافیت ها، نرخ صفــر مالیاتی، کاهش نرخ 
مالیاتی و ســایر مشــوق های مالیاتی اشــخاص حقیقی و حقوقی از 
محل مجمــوع درآمدهای حاصل شــده برای عملکرد ســال ۱۴۰۴ 
کلیه مؤدیان به استثنای معافیت های دارای ســقف زمانی مشخص و 
ماده )۸۱( قانون مالیات های مستقیم مصوب ســوم اسفندماه ۱۳۶۶ 
با اصاحات و الحاقات بعدی و موارد منــدرج در مواد )۱۳۹(، )۱۴۱(، 
)۱۴۳(، )۱۴۳ مکــرر( و )۱۴۵( قانــون مذکور، قانون توســعه ابزارها 
و نهادهای مالی جدید به منظور تســهیل اجرای سیاســت های کلی 
اصل چهل و چهارم قانون اساســی مصــوب ۲۵ آذرماه ۱۳۸۸ مجلس 
شورای اســامی برای اشــخاص حقوقی تا هفت هزار و پانصد میلیارد 
)۷.۵۰۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰( ریال و اشــخاص حقیقی تا هفتصد و پنجاه 
میلیارد )۷۵۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰( ریال درآمد مشــمول مالیات )ســود 

خالص( قابل اعِمال است.
در بندالف، از میان پیشنهادهای مطرح شده، پیشنهاد مهدی طغیانی 
نماینده اصفهان به تصویب نمایندگان رسید که در بند الف لحاظ شده 

است.

تریبون

عضو هیئت رئیسه مجلس شــورای اسامی گفت: کم 
لطفی اســت که تا مجلس با لایحه ای مخالفت می کند 
یا انتقادی از دولــت دارد، عــده ای می گویند این کار 

مجلس برخاف وفاق است.
مجتبی یوسفی، با تاکید بر لزوم توجه به اصل تفکیک 
قوا، اظهــار کرد: یکی از موضوعــات مهم در جمهوری 
اسامی ایران، بحث تفکیک و استقال قوا است. ممکن 
است تفکیک قوا باعث تضارب آرا شود و تزاحم به وجود 
آید، اما تفکیک قوا یک اصل مهم است و باعث می شود 
که در نظام، تک صدایی نباشــد و نظــرات مختلف در 
مســائل گوناگون شنیده شــود.وی با اشــاره به رأی 
کامل مجلس به گزینه های پیشنهادی رئیس جمهور 
برای وزارتخانه ها، متذکر شد: علی رغم اینکه برخی از 
گزینه های پیشنهادی دولت ناکارآمد بودند و توانایی 

لازم را برای اداره کشور نداشتند، اما مجلس 
به همه وزرای پیشــنهادی رأی اعتماد داد و 
نشــان داد با دولت همراهی لازم دارد.عضو 
هیئت رئیسه مجلس شــورای اسامی ادامه 
داد: همچنیــن با وجود آنکــه لایحه بودجه 
ســال ۱۴۰۴ ایــرادات اساســی دارد که از 
جمله این ایرادات می توان به عدم تأمین ارز 

کالاهای اساسی یا عدم انطباق میزان افزایش حقوق با 
تورم اشاره کرد، اما مجلس به کلیات لایحه بودجه رأی 

داد تا با دولت همراهی کند.

اگر مجلس تابع محض دولت باشد، تفکیک قوا 
معنایی ندارد

نماینده مردم اهواز در مجلس شــورای اسامی تاکید 

کــرد: واقعاً کم لطفی اســت کــه تا مجلس 
بــا لایحه ای مخالفــت می کند یــا انتقادی 
از دولــت دارد، عــده ای می گوینــد که این 
کار مجلس برخــاف وفاق اســت. اگر قرار 
باشــد مجلس تابع محض دولت باشد، دیگر 
تفکیک قــوا معنایی ندارد و از ســوی دیگر، 
مجلس نمی تواند از ابزارهــای نظارتی خود 
استفاده کند.یوسفی افزود: اگر کســی فارغ از هر نوع 
نگاه سیاسی، بر مسائل دو قطبی و اختاف میان دولت 
و مجلس بدمــد، باید بــه توجه آن فرد به مشــکات 
اساسی و اولویت های کشور شک کرد. دوقطبی سازی 

مشکات مردم را حل نمی کند.
وی بیان کــرد: آیا مجلس نباید بــه وظایف خود عمل 
کند؟ پس چه کســی باید بر کوتاهی ها و ناکارآمدی ها 

نظارت کند؟ آیا معنای وفاق آن اســت که فقط منافع 
عده ای خاص را تأمین کنیم؟ اگــر مجلس به وظایف 
خود عمل کند، به معنای عدم وفاق اســت؟ کسانی که 

این حرف ها را می زنند، آدرس غلط می دهند.
عضو هیئت رئیسه مجلس شورای اسامی تاکید کرد: 
مجلس نشــان داده همراهی بسیار خوبی با دولت دارد 
اما برخی از وزرا، معاونان وزرا و استانداران توانایی اداره 
کشــور را ندارند. حرف مجلس آن است که دولت باید 
حل مشــکات مردم را ســرلوحه کار خود بگذارد و از 
افزایش قیمت ها جلوگیری کند، نــه اینکه برای حل 
مشــکل یک نفر لایحه ارائه دهد و بعــد از رأی منفی 
مجلس به فوریت آن لایحه، بگوید که مجلس به وفاق 
توجه ندارد. حق مجلس است که نقطه نظرات خودش 

را داشته باشد.

 دســتیار اجتماعی رییس جمهور با اشــاره به شرایط 
خاص کشورگفت : امروز فرصت برای طی کردن مسیر 
اشــتباه در کشــور وجود ندارد و بهره مندی از توان و 
ظرفیت شایســتگان گــروه ها و جناح هــای مختلف 
ضروری اســت. علی ربیعی در نشســت گفت وگوی 
دولت و بخش خصوصی اســتان البرز افــزود: جامعه 
ایران فراز و نشــیب ها و الگوهای مختلفی در کشــور 
تجربه شده اســت؛ برخی الگوهای پاســخگو نبوده و 
زمینه مطالعاتی نداشــت به طور مثــال مانند جدایی 
علم از سیاستگذاری.وی ادامه داد: امروز اقتصاد ایران 

سیاسی است و چیزی نیســت که پیرامون 
آن بحث کنیم باید به ســمت حل مشــکل 
برویم، باید از فرصــت های تاریخی و درهای 
باز اســتفاده کرد زیرا فرصت تاریخی زیادی 
نداریم.ربیعی گفت : امروز جغرافیای جهانی 
در حال تغییر است ، جاده ها و برنامه ها نشان 
می دهد که هیچ زمانی برای رفتن در مسیر 

اشــتباه نداریم و به جای اینکه وارد این شویم که کدام 
تصمیم کجا بگیریم باید در حوزه وسیع تخصصی ورود 
کرد.دســتیار اجتماعی رییس جمهور افــزود: بدون 

تردید آنچه امروز به اسم وفاق می شنویم این 
اســت که باید همه ظرفیت ها به کار گرفته 
شود؛ ما باید شایســتگان در هر گروه و جناح 
را به کار بگیریم و کاش دایره شایســته ها را 

بیشتر بتوانیم باز کنیم.
ربیعی بیان کــرد: افرادی وجــود دارند که 
امروز می توانند به شــدت به کمک کشــور 
بیایند تا بتوانیــم در صنعت هم از این افراد اســتفاده 
کنیم ؛ وفاق در مســیر به کار گرفتــن همه ظرفیت ها 
و ایجاد ذهنیت مشترک برای حل مسائل کشور است.

وی ادامه داد: بدون تردید نیازمند این هستیم بیش از 
آنکه فکر کنیم باید گفــت و گو کنیم ؛ باید خیلی حرف 
بزنیم و شــورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی 
باید گسترده تر شود؛ نیاز داریم مسائل تاریخی امروز را 
بیشتر بفهمیم و احساس می کنیم تفاوت نظری راجع 
به مســائل ایران اولین لطمه ای اســت که می خوریم 
.ربیعی گفت : امروز فرصــت تاریخی به همت و درایت 
رهبر معظم انقاب با شــکل گرفتن دولت وفاق ملی به 
دست آمده و باید از این فرصت فهم مشترک مسائل را 

داشته باشیم.

مجلس

دولت

خریدار  وزیر امور خارجــه با بیان این که 
»دیپلماســی بدون میدان و قدرت ناتوان 
است«، تاکید کرد: قدرت و میدان با استفاده 

از دیپلماسی مسیر خود را پیدا می کند.
»ســید عبــاس عراقچــی« در همایــش 
بزرگداشت روز نیروی دریایی که در جزیره 
کیش در حال برگزاری است با گرامیداشت 
یاد شهدا و به ویژه شهدای ناوچه پیکان که 
»روز نیروی دریایی« بــه نام آنها نامگذاری 
شــده،  ابراز امیدواری کــرد بتوانیم ادامه 
دهنــده خوبی بــرای راه آن هــا در دفاع از 

کیان این سرزمین و اهداف بلند جمهوری 
اسامی باشیم.

دیدن امکانات، تجهیزات و قدرت 
نیروهای مسلح باعث آرامش است

وی افزود: باعث افتخار بنده است که در این 
جلسه حضور دارم؛ ولی باید بگویم بیشتر از 
افتخار و غرور، حضور در این جمع در شرایط 
فعلی منطقه  و در شرایط پر التهاب سیاسی 
منطقه ای و بین المللی و همچنین حضور در 
این جمع و دیدن چهره های مصمم، مقتدر 

و شاداب نیروهای مسلح و فرماندهان آنان 
و نیز دیــدن امکانات، تجهیــزات و قدرت 
نیروهای مسلح جمهوری اسامی و به ویژه 
نیروی دریایــی جمهوری اســامی ایران 
و ناوهای مقتدری که ســاخته شده همه از 
امنیت دریایی ایران حفاظت می کند که نه 
تنها باعث غرور و افتخار اســت بلکه باعث 

آرامش است.
رئیس دستگاه دیپلماسی کشور همچنین 
بیان کرد: مــا متکی به نیروهــای وفاداری 
هســتیم که امنیت ما را تامیــن می کنند، 
رمز قدرت ما هستند، مســیر پیشرفت ما را 

مشخص و به آن اهمیت می دهند.

دیپلماسی  بدون قدرت  نمی تواند راه 
به جایی ببرد

عراقچــی در ادامــه بــا تاکید بــر این که 
»دیپلماســی راه کم هزینه تر، کم خطرتر 
و راه بهتری برای رســیدن به اهداف است« 
گفت: ولی واقعیت این اســت دیپلماســی 
متکی به قدرت های درونی یک کشور است 
که می توانــد جلو برود. دیپلماســی  بدون 
قدرت هایی که پشت سرش قرار می گیرند 
و از مولفه های قدرت ملی حمایت می کنند، 
نمی تواند راه به جایی ببــرد، درواقع میدان 
و دیپلماسی مکمل هم هستند، دیپلماسی 

بدون میدان ناتوان اســت و قدرت و میدان 
هم با اســتفاده از دیپلماسی مسیر خودش 
را پیدا می کند و جلو مــی رود و در مجموع 

حیثیت ملی تامین می شود.
وزیر امور خارجه ادامــه داد: به عنوان یک 
دیپلمــات همواره افتخار کــردم که متکی 
هســتم به مولفه های قدرت ملی جمهوری 
اسامی ایران و در رأس آن ها قدرت نظامی 
و امروز قدرت نظامی ایــران در دریا و خلیج 
فارس. ما ملت بزرگی هســتیم، ســرزمین 
بزرگی داریــم، تاریخ پر عظمتــی داریم، 
شکوهمند بوده، هســتیم و خواهیم بود ان 

شاءالله.

اقتدار نیروهای مسلح دشمنان مان را 
ناامید کرد

این دیپلمات ارشــد کشــورمان همچنین 
اظهار کرد: به طور خاص بایــد از نیروهای 
مسلح جمهوری اسامی ایران قدردانی کنم 
و همچنین نیروی دریایی که تامین امنیت 
کشور را در این دو سه ماه پر التهاب خطیر، 
زمانی که تهدیدات دشــمن ما به اوج خود 
رســیده بود، دیدیم. اقتدار نیروهای مسلح 

ما، دشمنان مان را ناامید کرد.
عراقچی خاطرنشان کرد: در چند ماه اخیر 
دیپلماسی در کنار نیروهای مسلح و مکمل 

نیروهای مســلح نقش بزرگی را در دفاع از 
تمامیت ارضی و امنیت کشــور ایفا کردند، 
در شرایط ســختی که وجود داشته و دارد با 
اقتدار پشت سر گذاشته و خواهیم گذاشت، 
نیروهای ما با آمادگی خود هرگونه حمله به 
جمهوری اســامی ایران را ناکام گذاشته و 
ناامید کردند تا دشــمنان نتوانند خدشه ای 

وارد کنند.

گروه های تکفیری در مقابل نیروهای 
مقاومت راه به جایی نخواهند برد

وی تصریح کــرد: هر روز بــا توطئه جدیدتر 
مواجه هســتیم، امــروز حضــور نیروهای 
تروریســتی تکفیری به بقیه دشمنان اضافه 
شده، امروز ثابت شــد چگونه این گروه های 
تکفیری در کنار آمریکا و رژیم صهیونیستی 
حرکت می کنند، این گروه ها و حامیان آن ها 
باید بدانند که در مقابــل نیروهای مقاومت 
و نیروهایی کــه برای عزت و شــرف منطقه 
می جنگند، راه به جایی نخواهند برد. در طول 
سال های اخیر ثابت شــده و شاهد شکست 
ایــن نیروها خواهیــم بــود، همچنین ثابت 
شــد که چگونه آمریکا، رژیم صهیونیســتی 
و گروه های تروریســتی تکفیری و حامیان 
آن ها در یک خط و جهــت حرکت می کنند 

و این یک واقعیت تاریخی است.

مخالفت با لوایح یا انتقاد از دولت به معنای »عدم وفاق« نیست

دستیار رییس جمهور: بهره مندی از توان شایستگان جناح ها نیاز کشور است

خریدار   رئیس جمهور بــا تاکید براینکه 
مجلس و دولت بــرای خدمت بــه مردم و 
حل مشکات مصمم هســتند، گفت: باور 
دارم با همفکری می توانیم همه مشــکات 
را از پیش رو برداریم. مســعود پزشــکیان 
در نشســت مشــترک دولت و مجلس که 
در صحن علنی مجلس شــورای اســامی 
برگزار شد، با بیان اینکه ۳ ساعت در خدمت 
نمایندگان مجلس بودیــم، گفت: دولت و 
مجلس مصمم هستند که در خدمت مردم 
باشــند و مشــکات را با همراهی، همدلی 
و همفکــری از پیــش رو بردارنــد. تاش 
می کنیم که وفاق و وحدت را به عنوان یک 

میثاق مشترک با یکدیگر داشته باشیم.
وی تصریح کرد: اگر براساس وحدت و وفاق 
عمل کنیم هیچ مشــکلی نیست که نتوانیم 
حل کنیــم. در دنیا برای تمام مشــکات 
هــزاران راه حل وجــود دارد و اگــر با هم 
باشیم و براســاس تجربه و علم، کارشناسی 
و مدیریــت عمل کنیــم می توانیم دغدغه 
مردم را رفع کنیم و باور جامعه را به اسام و 

حکومت و مجلس افزایش دهیم.

 همه سلایق در دولت حضور دارند
رئیس جمهور با ارائه گزارشــی از ۱۲۰ روز 
فعالیت دولــت چهاردهم، گفــت: تاش 
کردیــم در ارائــه کابینه ســاختار وفاق را 
رعایت کنیم و به دور از دسته، جناح و گروه 
از تمام ســایق و نگاه ها بــا درنظر گرفتن 
توانمندی ها اســتفاده کنیم.  این بی سابقه 
بود که همه اعضــای کابینه توانســتند از 

مجلس رأی اعتماد بگیرند.
پزشــکیان با تشــکر از همراهــی مجلس 

به خاطر بررســی های کارشناســی های و 
تخصصی انجام شــده در خصــوص لایحه 
بودجه، گفت: ســعی می کنیم اشــکالات 
مطرح شده در لایحه از سوی نمایندگان را 
برطرف کرده و یک بودجه عملیاتی را نهایی 
کنیم.وی اضافه کــرد: امیدواریم با همین 
روندی که طی می کنیم،  دست به دست هم 
دهیم و ناترازی ها و مشکاتی که در کشور 
با آن مواجه هستیم را حل کنیم و این فقط 
با کمک شــما و مردم ممکن است. نیاز ما به 
شما برای ادامه راه بسیار بیشتر از آن چیزی 

است که تا کنون انجام شده است.
رئیس جمهور گفت: برای حــل ناترازی ها 

قطعا راه حل هایی وجود دارد و باید دســت 
به دست هم دهیم که راه حل های مناسب را 

پیدا و در کشور پیاده کنیم.
پزشــکیان با اشــاره به اولویت های دولت 
چهاردهم، تاکید کرد: مشکات بسیاری در 
پیش رو داشتیم، پرســتاران، گندمکاران، 
بازنشســتگان، همسان ســازی و پاداش ها 
مســائلی بود که با آن درگیر بودیم و تاش 

کردیم تا حد امکان مشکات را حل کنیم.

به هیچ وجه دنبال جنگ و خون ریزی 
نیستیم

وی با تاکیــد براینکه به هیــچ وجه دنبال 

جنــگ و خون ریزی نیســتیم، اظهار کرد: 
در رابطه با مســائل سیاست خارجی تاش 
کردیم تا جایــی که ممکن اســت روابط با 
کشورهای مختلف و همســایگان را توسعه 

دهیم.
رئیس جمهور افــزود: آنهایی کــه در دنیا 
و منطقــه جنگ را گســترش مــی دهند 
همان هایی هســتند کــه شــعار آزادی و 
دموکراســی ســر می دهند. به عنوان یک 
انســان، فارغ از اینکــه رئیس جمهور یک 
کشور هستم، وقتی می بینم کشوری بمب 
را بر ســر کودکان و زنان می ریزد و قتل عام 
می کند و بیش از ۱۰ هــزار نفر کودک را به 

شهادت رساندند و  دنیایی که در آن زندگی 
می کنیم نظاره گر این جنایت ها است و این 
شرم آور است.پزشکیان با طرح این پرسش 
که تعجب می کنــم چگونــه می گویند ما 
حقوق بشــر را رعایت می کنیم؟ گفت: آیا 
آنان حق دارند به ما بگویند حقوق بشــر را 
رعایت می کنید؟ در جنــگ با زن و کودک 
و بیمارستان و مســجد چه کار دارید؟ آنها 
مرد نیستند و  بویی از انســانیت نبرده اند. 
این فاجعه در منطقه با پشــتیبانی آمریکا و 

تسلیحات آنان است. 
وی گفت هرگز بــه تمامیــت ارضی هیچ 
کشــوری چشــم نداشــته ایم، منطقه ما 
هیچ نیــازی به حضور بیگانــگان ندارد و ما 
امیداریم که بتوانیم در ارتباط با همسایگان، 
برداشــت های غلطی که از یکدیگر داشتیم 
را با گفت وگو و صحبت کــردن حل کنیم. 
از نظر ارتباطــات منطقــه ای در وضعیت 
خوبی قرار داریم و این برای اولین بار اســت 
که تمام کشــورهای منطقه، تجــاوز رژیم 
صهیونیســتی به ایران را محکوم کردند که 

در این مورد قدردان آنها هستیم. 

کشورهای اسلامی برای حل مشکل 
سوریه مداخله کنند

رئیس جمهور با اشــاره به تحولات سوریه 
گفت: امیدواریم که کشــورهای اســامی 
مداخله کنند و اجازه ندهند که اســرائیل و 

آمریکا از این وضعیت سوء استفاده کنند.
پزشــکیان در پایان از نماینــدگان مجلس 
تشــکر کرد و ابراز امیدواری کرد که دولت 
و مجلس با قدرت و کارشناســی مشکات 

مردم کشور را حل کنند.



دیپلماسی اقتصادی و همکاری های تجاری تهران و ریاض گسترش می یابد

راهبرد دولت وفاق برای جذب سرمایه گذاری خارجی

اقتصاد
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 3
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rدو شنبه      12  آذر 1403    شماره 1746

رئیس کمیسیون طلا اتاق اصناف ایران اعلام کرد
وش مصنوعات طلا و جواهر از طریق فضای  فر

مجازی منعی ندارد
رئیس کمیســیون طا، جواهر و نقره اتــاق اصناف ایران با اشــاره به 
تدوین ضوابطی جدید برای فروش آناین طای آب شده، گفت: فروش 
مصنوعات طا و جواهر در فضای مجازی به هر مقداری که باشد منعی 

ندارد.
به نقل از اتاق اصناف ایران، کیومرث امیریان - رئیس کمیســیون طا، 
جواهر و نقــره اتاق اصناف ایــران - اظهار کرد: در حــال حاضر فروش 
طای آب شده به صورت آناین با ایراداتی همراه است که لازم است با 
برخی اصاحات، ضوابط جدیدی برای آن تدوین شــود. در حال حاضر 
کمیته های مشترکی با مشارکت دستگاه های ذی ربط برای تدوین این 
ضوابط تشکیل شــده و موضوع در حال بررسی است که در ادامه در این 

زمینه اعام نظر خواهد شد.
وی با اشاره به برخی تصورات نادرست مبنی بر ممنوعیت فروش طا در 
فضای مجازی گفت: فروش مصنوعات طا و جواهر در فضای مجازی به 
هر مقداری که باشد منعی ندارد و افراد صاحب پروانه کسب می توانند 

به صورت آناین خرید و فروش خود را انجام دهند.
امیریــان تصریح کــرد: مردم نیــز می توانند بــا اطمینــان خاطر از 
فروشــگاه هایی که پروانه کســب خود را از اتحادیه دریافت کرده اند، 
مصنوعات طا و جواهر مورد نظر خــود را از طریق فضای مجازی خرید 

و دریافت کنند.

سقف تراکنش با ریال دیجیتال چقدر است؟
به گفته مدیرعامل انجمن باک چین ســقف تراکنش با ریال دیجیتال 
تا زیر ۱۵ میلیون تومان است و ریال دیجیتال فقط برای تراکنش های 

خرد مردم بوده و هیچ فرد خارجی حق داشتن ریال دیجیتال را ندارد.
کاوه مشــتاق - مدیرعامل انجمن باک چین و پژوهشگر ارز دیجیتال 
- درمورد چالش ها و الزامــات ریال دیجیتال )رمز ریــال( اظهار کرد: 
ما از ســال ۲۰۰۹ یاد گرفتیم اطاعات در فضــای دیجیتال را طوری 

نگهداری کنیم که غیرقابل تغییر باشند. 
فنــاوری باک چین یا همــان فنــاوری زنجیره بلوک هــم زمانی که 
غیرمتمرکز باشــد می تواند ویژگی های شــفافیت و غیرقابل تغییر و 

غیرقابل  هک شدن را از خود بروز دهد.
 وی خرید و فروش کوچک و پرداخت های ریز مــردم را از کاربردهای 
ریال دیجیتال برشمرد و افزود: ریال دیجیتال یک شبکه باک چین به 
نام شبکه »برنا« است که به  هیچ وجه غیرمتمرکز نیست و هر تراکنش 

در این شبکه توسط بانک مرکزی قابل  برگشت است.
 مدیرعامل انجمن باک چیــن گفت: ریال دیجیتالی کــه برای ایران 
تدارک  دیده شــده فقط برای تراکنش های خرد مردم است و هیچ فرد 
خارجی حق داشــتن ریال دیجیتال را ندارد و هیچ تراکنشی خارج از 

مرزهای ایران ندارد.
 وی ســقف تراکنش با ریال دیجیتال را تا زیر ۱۵ میلیون تومان اعام 
کرد و افزود: عده ای از اقتصاددانان معتقد به موجودی به نام مهندســی 
اجتماع هســتند و فکر می کننــد جامعه را از طریــق اقتصاد می توان 

مهندسی کرد.

مشــتاق که در یک گفت وگوی رادیویی صحبت می کــرد، درمورد 
تفاوت پول الکترونیک با پول دیجیتال بیان کرد: پول دیجیتال توسط 
یک برنامه رایانه ای قابل برنامه ریزی شــدن اســت و با برنامه نویسی 
پیچیده و قراردادهای هوشــمند می توان کارهــای مختلفی را با آن 
انجام داد؛ اما پول الکترونیک همان پولی اســت که الان در کارت های 

ما وجود دارد.
این پژوهشــگر ارز دیجیتال یادآور شــد: بانک مرکزی سال هاست که 
قرار است رفع تعهد ارزی توسط رمزارزها مانند بیت کوین را ساماندهی 
کند و اجازه دهد واردکنندگان و صادرکننــدگان ما با این رمزارزها هم 
بتوانند معامله کنند؛ اما به جای این کار، رمز پــول )ریال دیجیتال( را 
مطرح کرده که به هیچ عنوان شــدنی نیســت و با این کار عماً دست 

بازرگانان ما را بسته است.
 در ادامه برنامه، علیرضا بزرگمهر -کارشــناس و پژوهشــگر تحولات 
دیجیتــال-  توضیح داد: ما باید به این پرســش پاســخ دهیم که ریال 
دیجیتال قرار است چه مشــکلی از امروز ذی نفعان یعنی شهروندان و 
بعد هم از حکمران پولی و مالی حل کند و آیا ریال دیجیتال قرار اســت 

هزینه های گردش پول را کاهش دهد یا خیر.
 وی معتقد اســت در بین ده ها موضوع که می توانستیم به صورت فوری 
در بانک مرکزی حل کنیم و هزینه های مالی ایجاد پول را کاهش دهیم 
و تورم و مشــکات اقتصادی را کنترل کنیم ریــال دیجیتال اولویت 

بالایی ندارد.
 پژوهشگر تحولات دیجیتال یادآور شد: ســند ریال دیجیتال که بانک 
مرکزی منتشر کرده در ابتدا به کاربرد داخلی و خارجی آن اشاره دارد؛ 
اما در وسط ســند فقط کاربرد داخلی برای آن متصور شده است. سؤال 
اینجاســت بانک مرکزی با این موضوع قرار اســت چه باری از اقتصاد 
کشور بردارد آن هم در شرایطی که اول و وسط این سند هیچ انسجام و 

هماهنگی ندارد.
 بزرگمهر گفت: امروز بحــث هزینه ی پول بخش بزرگــی از تورم را در 
اقتصاد ایران شــکل می دهد و اگر نظام کارمزد را سریع تر اصاح کنیم 

نقش مؤثرتری در کاهش هزینه تمام شده پول ایفا خواهیم کرد.
 همچنین در ادامه علیرضا مناقبی- رئیــس هیئت مدیره مجمع عالی 
واردات و کارشــناس اقتصادی- تشــریح کرد: ما هر چقدر که مســیر 
تجارت و مبادله را ســرعت ببخشیم، مســلماً کل هزینه های مترتب 

پایین خواهد آمد و قیمت تمام شده نیز کاهش پیدا می کند.
 وی با تأکید بــر لزوم ارتقــای اطاعات عمومی و آمــوزش جامعه 
درمورد کاربردهای ریــال دیجیتال افزود: اگر بــدون غرض به این 
حوزه پرداخته شود، می توان پول شــویی را به حداقل رسانده و این 

حوزه را رصد کرد.
 رئیس هیئت مدیــره مجمع عالــی واردات گفت: عــده ای که دلالی 
می کنند و کسانی که از راه اشکال درست  کردن و امضای طایی و رانت 
داشتن کار می کنند، قطعاً با این شفافیت ها تقابل دارند و کار مردم را به 

خود مردم واگذار نمی کنند.
مناقبی اظهار کرد: امروز درصد بســیار کمی از جامعــه درمورد ریال 
دیجیتال اطاعات دارند و فقط کارشناسان و متخصصان هستند که با 
این موضوع آشنا هستند. باید بررسی شود که برنامه ریزان این موضوع 
دیدگاه محصورکننده برای کار کردن را دارند یا دیدگاه تسهیلگری در 
کار مردم؟ در واقع مردم ایران قرار است از چیزی استفاده کنند که اگر 

بگویم ۱۰ درصد آنها در موردش اطاعات دارند قطعاً اغراق کرده ام.
این کارشــناس اقتصادی با بیان اینکه ریال دیجیتــال قابلیت ارتباط 
خارجی نــدارد گفت: برخــی از کاربرد ریــال دیجیتــال در بریکس 

می گویند درصورتی  که اینگونه نیست.

بازار

 رئیــس مرکز توســعه تجــارت الکترونیکــی گفت: 
شکل گیری گفتمان واحد و هم فکری و همراهی بخش 
دولتی و بخش خصوصی برای ارتقــای بهره برداری از 
هوش مصنوعی در توســعه تجارت الکترونیکی کشور 

ضرورتی انکارناپذیر است.
به گزارش مرکز توســعه تجــارت الکترونیکی )مرکز 
تتا(، »امین کاهدوزان« در نخســتین جلسه شورای 
سیاست گذاری هفته هوش مصنوعی ایران به میزبانی 

کمیسیون فناوری اطاعات و ارتباطات اتاق بازرگانی، 
صنایع و معادن کشــاورزی ایران، ایــن مطلب را بیان 

کرد.
وی با تقدیر از کمیســیون فاوا اتاق بازرگانی به منظور 
تشکیل شورای سیاست گذاری هفته هوش مصنوعی، 
تصریح کرد: تحقق تحول عظیم در حوزه بهره برداری 
از فناوری هــوش مصنوعی در داخل کشــور نیازمند 
زیرســاخت کاربــردی، برنامه هدفمنــد و همکاری 

مدون بوده تا شــاهد رخداد مدنظر باشیم.رئیس مرکز 
توســعه تجارت الکترونیکی با اشاره به تهیه سند اقدام 
هوش مصنوعی در حوزه تجــارت الکترونیکی، گفت: 
تهیه ســند اقدام هــوش مصنوعی در حــوزه تجارت 
الکترونیکی برای ارتقای اقتصاد دیجیتال در دســت 

اقدام بوده و به زودی رونمایی خواهد شد.
وی تصریــح کــرد: برگزاری سلســله نشســت های 
تخصصی بررســی و واکاوی زمینه های بهره برداری از 

هوش مصنوعی به منظور تحقق تحولی چشــمگیر در 
حوزه تجارت الکترونیکی آغاز شده است.

کاهدوزان با اشــاره به برگزاری سلسله نشست های 
تخصصی در حوزه هــوش مصنوعی، اظهار داشــت: 
این نشســت ها با حضور بخش خصوصی، اتحادیه ها، 
تشــکل ها، صاحب نظران و اســاتید دانشــگاه برگزار 
می شود تا شــاهد یک خروجی مشخص و کاربردی در 

این ارتباط باشیم.

تجارت

خریدار  ســرمایه گذاری خارجی برای 
همه کشــورها یکی از عوامــل کلیدی در 
توســعه اقتصادی به حســاب مــی آید و 
اهمیت فراوانی در انتقــال فناوری و دانش 
فنی، ایجاد اشــتغال، توسعه زیرساخت ها، 
افزایش تجارت و صــادرات، تقویت روابط 
بین المللی، کاهش وابســتگی بــه منابع 
داخلی و جذب ســرمایه انسانی و تخصصی 

دارد.
 با وجود مزایای متعدد گفته شده این حوزه 
چالش هایی نیز برای اقتصاد کشــورها در 
بردارد که ریســک وابســتگی بیش از حد 
به شــرکت های خارجی، کنترل ناکافی بر 
منابع طبیعی یا اســتراتژیک و خروج سود 
به کشورهای مبدا ســرمایه گذاری از جمله 
آنهاست و دولت چهاردهم برای بهره برداری 
بهینه از این فرصــت و مقابله با چالش ها، نه 
تنها در حال تدوین سیاســت های مناسبی 
برای جــذب و مدیریت این ســرمایه ها از 
جملــه در حوزه هــای شــفافیت قانونی، 
تضمین حقوق ســرمایه گــذاران و ایجاد 
محیطی امن و پایدار برای ســرمایه گذاری 
اســت بلکه رایزنی هــای خود را با ســایر 
کشــورها از جمله همســایگان که همواره 
برای ایــران از اهمیت خاصــی برخوردار 
بوده انــد، آغاز کــرده اســت.عبدالناصر 
همتی وزیر امور اقتصــادی و دارایی که در 
نخســتین روزهای عمــر ۱۰۰ روزه دولت 
چهاردهم ســفری ســه روزه به ازبکستان 
برای شــرکت در نهمین اجاس ســالیانه 
بانک »ســرمایه گذاری زیرســاخت آسیا« 
برای تحقق سیاســت های تعاملی دولت با 
غرب و شرق داشــت، هفته گذشته در ادامه 
تاش های خود بــرای گشــودن درهای 
جدیدی در مســیر جذب ســرمایه گذاری 
خارجی راهــی ریاض پایتخت عربســتان 
شد تا ضمن شــرکت در بیست و هشتمین 
اجــاس جهانی ســرمایه گذاری، با رئیس 
بانک توسعه اسامی، رئیس صندوق اوپک، 
رئیس مجمع جهانی آژانس های تشــویق 
ســرمایه گذاری و وزیــر ســرمایه گذاری 

عربستان تبادل نظر و رایزنی کند.
وزیــر اقتصاد ایــران که به دعوت رســمی 
وزیر سرمایه گذاری عربستان به این کشور 
سفر کرده بود رایزنی های خوبی با همتای 

عربستانی داشت. نباید از یاد برد که با وجود 
تاش هــای دولت های گذشــته، ایران به 
عنوان یکی از پرهمســایه ترین کشورهای 
جهــان، هنــوز آنچنان کــه باید و شــاید 
نتوانسته به خوبی از این پتانسیل بهره ببرد.

همتــی در خصــوص آخریــن تحــولات 
و نوآوری هــا در زمینــه تشــویق و جذب 
ســرمایه گذاری خارجی و انتخاب کمیته 
راهبری اجاس جهانی ســرمایه گذاری با 
همتای خود و برخی دیگر از مقامات حاضر 
در نشست ســالانه انجمن جهانی سرمایه 

گذاری نیز به رایزنی پرداخت.
نشست ســالانه انجمن جهانی آژانس های 
تشــویق ســرمایه گذاری در سراسر جهان 
یک  بار در ســال و به  منظور تبادل آخرین 
تحــولات و نوآوری ها در زمینه تشــویق و 
جذب ســرمایه گذاری خارجــی و انتخاب 

کمیته راهبری برگزار می شود.
ســرمایه گذاری  تشــویق  آژانس هــای 
Investment Promotion Agen�(

cies – IPAs( با افزایــش روزافزون نقش 
ســرمایه گذاری خارجی در توسعه جهانی 
و افزایش رقابــت در جذب ســرمایه های 
خارجی در قالب ســاختارهای غالباً دولتی 
به منظور ایجاد زمینه مناســب برای ترویج 

و حمایــت از ســرمایه گذاری خارجی در 
کشورهای مختلف ایجاد شده  است.

»وایپا« یا انجمن جهانی آژانس های تشویق 
 World Association( ســرمایه گذاری
of Investment Promotion Agen�

cies – WAIPA( در سال ۱۹۹۵ با ابتکار 
»آنکتاد« )کنفرانس تجارت و توســعه ملل 
متحد( و ۵۰ آژانس تشویق سرمایه گذاری 
از کشورهای مختلف شــکل گرفت که هم 

اکنون ۱۳۶ عضو دارد.
تهــران از ســال ۱۳۸۱ با تصویــب قانون 
عضویت دولت جمهوری اســامی ایران در 
برخی از ســازمان ها و مجامع بین المللی به 
وایپا پیوســت و از آن زمان تاکنون سازمان 
ســرمایه گذاری و کمک هــای اقتصادی و 
فنی ایران به عنــوان آژانس ملی تشــویق 
ســرمایه گذاری ایران یکــی از اعضای این 

انجمن شناخته می شود.
نشســت ریاض بــا حضــور ۱۸ وزیــر از 
کشــورهای مختلف و همچنین روســای 
موسســات مالی و اعتباری و سازمان های 
توســعه ای بین المللی برگزار شد و همتی 
عاوه بر دیدار با همتای عربســتانی خود، 
بــا رئیس بانک توســعه اســامی و رئیس 

صندوق اوپک نیز دیدار و گفت وگو کرد.

دیدارهای هیــات ایرانی به ریاســت وزیر 
امور اقتصــادی و دارایی بــا رئیس مجمع 
جهانی آژانس های تشــویق سرمایه گذاری 
را می تــوان از دیگر تاش هــای همتی در 
این ســفر دانســت. چرا که با توجه  به نقش 
فنی و کارشناســی وایپا در انتقال تجربیات 
بین المللی و کمک به ایجاد بســتر مناسب 
برای جــذب ســرمایه گذاری خارجی در 
کشــورها، می تواند از اکنون چشــم انداز 
روشــنی را برای جــذب ســرمایه گذاری 
خارجــی و کمک های اقتصــادی و فنی به 
ایــران فراهــم کند.اعام آمادگــی تهران 
برای میزبانی ســی امُین نشســت جهانی 
سرمایه گذاری در ســال ۲۰۲۶ میادی در 
تهران از جمله پیشنهادهای همتی در این 
ســفر به مقامات مجمع جهانی آژانس های 

تشویق سرمایه گذاری بود.
در نشســت وزیر امور اقتصــادی و دارایی 
و رئیــس کل ســازمان ســرمایه گذاری 
و کمک هــای اقتصــادی و فنــی ایــران 
بــا رئیــس مجمــع جهانــی آژانس های 
تشــویق ســرمایه گذاری )وایپا(، توسعه 
تعامات دوجانبــه در معرفی فرصت های 
ســرمایه گذاری و ارتقــای جلــب و جذب 
سرمایه گذاری در ایران و همچنین برگزاری 

کارگاه های تخصصی و فنــی در حوزه های 
تأمین مالی خارجــی، بازاریابی بین المللی، 
شــیوه های نوین تأمین مالــی برای بخش 
خصوصی و دولتــی در ایران توســط وایپا 

مورد توافق قرار گرفت.
همچنین مذاکرات مختلفی در خصوص راه 
های ارتقای جذب سرمایه گذاری خارجی 
در ایــران و همچنیــن تســهیل تعامات 
اقتصــادی فعــالان اقتصــادی ایرانی در 
کشورهای هدف صورت گرفت که باید دید 
در آینده چه تاثیری بر تــراز تجاری ایران با 

دیگر کشورها خواهد داشت.
در نهایــت می توان ســفر اخیــر همتی به 
عربســتان را در ادامه ســفر به سمرقند در 
راســتای کنترل چالش های مشــترک و 
گســترش منافع اقتصادی مبتنی بر بازی 
برد- بــرد در حال گســترش دیپلماســی 
اقتصادی ایران با همســایگان و قدرت های 

شرق آسیا مورد توجه قرار داد.
بی شــک دیپلماســی اقتصــادی یکی از 
ابزارهای نوین دولت ها برای دســتیابی به 
موقعیت های بهتر در عرصه جهانی اســت 
و در صورت موفقیت دولــت چهاردهم در 
سیاستی که در پیش گرفته، گشایش های 
فراوانی در زندگی مردم ایجاد خواهد شــد؛ 
چرا که تجارب جهانی نشان داده با اولویت 
یافتن موضوعــات اقتصادی در سیاســت 
خارجی، کشورها در مســیر رشد و توسعه 

اقتصادی قرار خواهند گرفت.
از نگاهی دیگر، وزیر امور اقتصادی و دارایی 
ایران در ســفر اخیر خود به عربستان تاش 
کرده ضمن تعریــف طرح هــای جدید با 
همسایگان، روند تقویت مناسبات اقتصادی 
ایران با شرق را ادامه دهد و روابط مالی بین 
المللی ایران با جهــان را احیا کند تا بیش از 
هر زمان دیگــری دولت چهاردهم نشــان 
دهد که در راســتای بهبود معشیت مردم 
گام بــر می دارد.انتظار می رود گســترش 
تعامات با کشــورهای یاد شــده و افزایش 
سطح همکاری های اقتصادی، گردشگری 
و فرهنگی ایران با همســایگان و عربستان 
که گویــا در برنامه های راهبــردی دولت 
چهاردهم قرار دارد، در راســتای استفاده از 
همه ظرفیت های ایران دنبال شــود و تاثیر 

بسزایی در رشد اقتصادی ایرانیان بگذارد.

وری است ونیک ضر ونیکی:ارتقا هوش مصنوعی در حوزه تجارت الکتر رئیس مرکز توسعه تجارت الکتر

جولان گرانی

و هست برای واردات نیست؟!  ارز برای مونتاژ خودر
ســمیه رســولی  روند واردات خودرو 
نسبت به پارســال بهبود یافته اما همچنان 
جای دفاع ندارد؛ به نظر می رســد متولیان 
می توانند به جــای تخصیــص ارز فراوان 
به مونتاژکاران بخشــی را هم بــه واردات 

خودروی نو و کارکرده دهند.
 سال ۹۷ بود که به دنبال تشدید تحریم ها، 
دولت به منظور صرفه جویی در منابع ارزی 
واردات برخی از محصولات از جمله خودرو 
را ممنــوع اعام کــرد؛ پــس از ممنوعیت 
واردات و انحصاری شــدن بیــش از پیش 
بازار خودرو، کــم کم زمینه بــرای حضور 
بیشــتر و پررنگ تر خودروهای مونتاژ شده 
توســط شــرکت های خصوصــی در بازار 
نیز فراهم شــد.این شــرکت ها، با واردات 
قطعات منفصله از کشــور چین، خودروها 
را در داخل ایران مونتاژ کــرده و روانه بازار 
می کنند؛ این شــیوه تولید خودرو در اغلب 
کشــورها انجام می شــود اما نکته ای که در 
مورد مونتــاژکاران ایرانی وجــود دارد این 
است که محصولات مونتاژ شده با نرخ های 
نجومی به فروش می رســند؛ به شکلی که 
اگر خــودرو به صــورت کامل وارد کشــور 
شود شــاید فقط چند درصد از خودروهای 
مونتاژ شــده در داخل گران تر عرضه شود. 
وضعیــت به گونــه ای جلو رفتــه که طبق 
گفته فعالان صنعت خودرو شــرکت های 
مونتاژکار ایرانی ســودهای کانی می برند 
به شکلی که باعث شــده شرکت های ایران 
خودرو و سایپا نیز به دنبال مونتاژ و استفاده 
از قطعات چینی بروند زیرا هم سود کان و 
هم دردســر و هزینه کمتری دارد. حتی در 
برهه ای از زمان اعام شــد که شرکت های 
غیرتخصصــی همچــون زر مــاکارون و 
شیرین عســل نیز تمایل دارند وارد صنعت 
خودروسازی شــوند و خودروهایی با برند 

خود مونتاژ کنند!نکتــه قابل تأمل در مورد 
قیمــت خودروهای مونتــاژی آنکه اگرچه 
تاکنون بارها گران فروشــی مونتاژکاران در 
محافل مختلف مطرح شــده و حتی در یک 
فقره شاهد جریمه ۱۴ هزار میلیارد تومانی 
یک شــرکت مونتاژکار از ســوی سازمان 
تعزیرات حکومتی به دلیل گران فروشــی 
بودیم اما باید به ریشــه های این سودجویی 

ها نیز اشاره کرد.
مورد نخســت آنکــه به دلیــل ممنوعیت 
واردات خــودرو و فشــار تحریم ها، فضای 
صنعت خودروسازی کشــور بیش از پیش 
انحصاری شــد و مبرهن اســت که فضای 
انحصاری بهترین زمینه برای گران فروشی 
و ســودجویی را فراهم می کند. بنابراین در 
اینجا باید به تصمیمات سیاست گذار کان 
از جملــه وزارت صمت انتقاد کــرد که چرا 
با وجود آنکه به شــرایط کشــور واقف بوده 
سیاســت گذاری خاصی برای جلوگیری از 
سودجویی ها به کار نبست و صرفاً با قیمت 
گذاری دستوری ســعی کرد در این بخش 

نقش آفرینی کند!
موضــوع بعدی نوســانات نرخ ارز اســت؛ 
متأسفانه اقتصاد کشــور هر چند وقت یک 
بار درگیر نوســانات شــدید ارزی می شود 
و با توجه به وابســتگی مونتاژکاران به ارز، 
بهانه کافی برای نجومی شــدن قیمت این 

محصولات وجود دارد.
البته اینکــه مونتاژکاران همــواره قیمتی 
که برای دلار در نظــر گرفته اند بالاتر از نرخ 
بازار بوده است قابل کتمان نیست اما اینجا 
باز هم نقش سیاســت گــذار کان پررنگ 
می شــود زیرا این وظیفه تصمیــم گیران 
کان اســت که باید با ورود به موقع، نسبت 
به سوءاســتفاده ها از نوســانات ارزی اقدام 
کنند نه اینکه پس از فروش خودرو با قیمتی 

بســیار بالاتر از قیمت تمام شــده، شرکت 
متخلف را جریمه کنند. ایــن اقدام به مثابه 
»نوش دارو پس از مرگ ســهراب« اســت؛ 
چراکــه گران فروشــی در درب کارخانه، 
محرک اصلی در نوسانی شدن قیمت ها در 

بازار آزاد است.
مســئله بعدی ارزبری بــالای خودروهای 
مونتاژی اســت. این در حالیست که از ابتدا 
قرار بود وزارت صمت با برنامه ریزی دقیقی 
نسبت به افزایش عمق ساخت داخل اقدام 
کند تا از ایــن طریق زمینه بــرای کاهش 
ارزبری این بخش فراهم شــود اما تا به این 
لحظه اتفاق خاصی را در این حوزه شــاهد 
نبودیم. نکته اصلــی آنکه همین ارزبری بالا 
در نهایت هزینه نهایی مونتاژ را در ایران بالا 

برده است.
گزارش رسمی که از ســوی سازمان توسعه 
تجارت نیز منتشــر شــد این موضوع را به 
خوبی نشان می دهد؛ به عنوان نمونه ارزش 
قطعات واردشــده در قالب »ســایر وسایل 
نقلیه موتــوری با حجم ســیلندر ۱۰۰۰ تا 
۱۵۰۰ سی ســی« طی نیمه نخست امسال 
۲۳۰ میلیون دلار بوده در حالی که این رقم 
در نیمه نخست پارســال ۱۳ میلیون دلار 
بود!همچنین آمار رســمی گمــرک ایران 

نیز نشــان می دهد که در مجموع طی نیمه 
نخست امسال ۲۹۲ هزار تن اجزا و قطعات 
خودرو بــه ارزش ۲.۹ میلیــارد دلار وارد 

کشور شده است.
این موضــوع حتی مورد انتقــاد محمدباقر 
قالیباف رئیس مجلس شورای اسامی نیز 
قرار گرفت؛ او چندی پیــش صراحتاً اعام 
کرد که »نزدیک به دو ســال است که قانون 
واردات خودروهای دســت دوم را تصویب 
کردیم و ســوال آن اســت چرا نمی گذارند 
این قانون اجرایی شود؟ کسانی که قطعات 
خــودرو وارد می کنند، ســالانه بیش از ۸ 
میلیارد دلار قطعــاً وارد می کنند اما زمانی 
که بحث واردات خودرو می شود می گویند 
پول برای واردات نیست. آنان نمی خواهند 

اجازه رقابت دهند.«
اگرچه به مرور روند واردات خودرو نســبت 
به قبل بهبــود یافته و طبق آمــار گمرک 
ایران در هشت ماهه ســال جاری ۲۹ هزار 
و ۴۱۸ دستگاه خودرو ســواری نو به ارزش 
۶۱۷ میلیون و ۵۰۰ هــزار دلار از گمرکات 
کشور ترخیص قطعی شــده اما این ارقام با 
وعده های متولیان و البته نیــاز بازار داخل 
همخوانی ندارد؛ چه بســا که این آمار صرفاً 
مربوط به خودروهــای نو بــوده و واردات 
خودروهای ســواری کارکرده همچنان در 

هاله ای از ابهام قرار دارد.
در واقع بــه نظر می رســد وزارت صمت به 
جای واردات خودروی کامل از کشورهایی 
همچون ژاپــن و کــره که هم مشــتریان 
بیشــتری در بازار دارد و هم نقش موثرتری 
در تعدیل قیمت ها در بازار آزاد بازی می کند 
ارز را به مونتاژ خودروهای چینی اختصاص 
می دهد کــه هم از نظر کیفیــت جای ابهام 
دارند و هم قطعاتشان در بازار گران و کمیاب 
شده است. از سویی دیگر قیمت خودروهای 

مونتاژی در بــازار تنه به تنــه خودروهای 
وارداتی می زنــد و عاوه بــر آن چند وقت 
یک بار هــم اخباری در مورد گرانفروشــی 
شــرکت های مونتاژکار منتشر می شود که 

جای تأمل دارد.
در مجموع بــه نظر می رســد ارزی که قرار 
بود برای واردات خــودرو آن هم به منظور 
متناســب ســازی شــرایط بــازار، رقابت 
پذیری صنعــت خودرو، تعدیــل قیمت ها 
و… اختصاص یابــد صرف مونتــاژکاری 

خودروهای چینی شده است.
نکته دیگر آنکه اگرچه وزارت صمت چندی 
پیش در قالب دســتورالعملی اعام کرد به 
هر خودروی مونتاژی تنهــا ۹ هزار و ۵۰۰ 
دلار اختصــاص خواهد داد امــا در آخرین 
گزارشــی که وزارت صمت در مورد ارزبری 
خودروها منتشــر کرد، ارزبــری هایما اس 
۷ بیــش از ۱۹ هزار دلار و لامــاری بیش از 
۱۵ هزار دلار اســت. بیشــتر خودروهای 
مربوط بــه مدیران خودرو نیــز اغلب بیش 
از ۱۰ هزار دلار مصــرف ارزی دارند. وزارت 
صمت این دستورالعمل را در شرایطی اباغ 
کرده که امید داشــته خودروسازان کشور 
از توان قطعه ســازی داخلی بــرای تولید 
محصولاتشــان اســتفاده کنند و با مصرف 
کمتر ارز، قطعــات داخلــی را در تولید به 
کار بگیرند. این در شــرایطی است که آمار 
واردات قطعات نشان می دهد مونتاژکاران 
هنوز روی خوشــی به اســتفاده از قطعات 

داخلی نشان نداده اند.
آنطور کــه فعالان بازار خــودرو می گویند، 
مونتاژکاران خودروهای خود را ۲ تا ۴ برابر 
بالاتر از قیمت جهانــی و آن هم به صورت ۴ 
تا ۵ ماهه می فروشند؛ به عنوان مثال اگرچه 
قیمت خودرو شــاید ۱۵ هزار دلار باشد اما 

در حقیقت ۳۰ هزار دلار فروخته می شود.
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برای اجرای قانون عفاف و حجاب تعجیل نکنید
سکینه سادات پاد، حقوقدان و مسئول پیگیری حقوق و آزادی های 
اجتماعی ریاســت جمهوری  این قلم هرجا پــای مصلحت مردم و 

جامعه و حاکمیت و منافع ملی  در میان باشد میل مرکب می کند.
قانون عفاف و حجابِ اکنون، در زمانی که هنوز لایحه بود طی مصاحبه 
ای با فرهیختگان درباره موارد خاف قانون اساســی و ضد شریعت آن 
گفتم و متعاقب آن مثل بیشتر زمان های پس از  مواضعم، وقتی موبایلم 
زنگ خورد اول کمی با خودم حرف زدم و خنده تلختر از گریه کردم اما 
غافلگیر نشــدم، بله فهمیدم فانی اســت، بله توبیخ ها و سرزنش های 
همیشگی، گفت»لایحه دولت است شــما نمی دانید و متوجه نیستید 
نباید این طوری حــرف بزنید؟ گفتم یعنی جنابعالی متوجه نیســتید 
۱۵ ماده بردید حالا عیال وار شــده و ۷۴ ماده شده؟ و مرزهای حقوقی 
جابه جا شده؟!، گفتم آقا به خردورزی و حکمت نزدیک تر است لایحه 
استرداد شود مجلس محترم در قالب طرح  اقدام کند. این لایحه قانون 
شود که خدا کند نشــود باید اجرا شــود یا نه؟ این قابلیت اجرایی مگر 
دارد؟ از مقام اجرا خودتان صیانــت کنید اگر صاح می دانید به کرامت 
مردم و دین عزیز اسام که ما بدســلیقه ها از قضا به نامش کار می کنیم 

را هم در این تصمیم و اقدام ها مورد مرحمت قرار بدیم.«
اظهار نظرهــای این چنینی من را به حســاب ناهمراهــی و ناپختگی 
سیاسی می دانستند لذا از طریق افرادی که، تک  خط ممتدی را پیش 
گرفته اند و هرچقدر به دیوار می خورند گیج تر می شوند اما هر بار  تأمل 

نمی کنند با فحش و فضیحت داد می زدند  و من را تقبیح می کردند.
اما به همه عقاء و دلســوزان این ملک و مردم و اسام می گویم اگر در 
وقت مناسب بر اساس چارچوب عقانیت و حکمت حرف خیرخواهانه 

گفته نشود مثل نماز قضاء می شود .
برای اینکه  حجت را بر خودم تمام کنم خدمت رئیس جمهور شــهید 
رسیدم و از لایحه حجاب که اصرار دارم بگویم ماهیت آن با توجه به چند 
برابر مواد افزوده به آن  در مجلس محترم طرح اســت مستند و مستدل 
محضر ایشان اثبات کردم موادی از آن خاف شرع و قانون اساسی است 
و ایشان اقناع شدند، عده ای پیشتر خدمت ایشــان باز مثل بارها قبل 
از بنده شــکایت کرده بودند ،از جمله خانم نماینــده تهران که اکنون 
نیز نماینده است از روی دلســوزی برای رئیس جمهور نامه نوشته بود 
»در مورد پاد تعیین تکلیف کنید و مستنداتش همین عرایض بنده در 

خصوص حجاب بود.«
الان هم که  قانون حجاب شــد و لیکن کافگی در اجرای آن  مشــهود 
است، و باز سروصداهای بلند و شبیه هیاهو در مورد ضرورت اجرای این 
قانون نباید موجبات فقدان حکمت و عقانیت در حکمرانی شود، اهرم 

های قانونی برای تصمیم صحیح و موافق منافع ملی در دسترس است .
با حفظ چارچوب های قانون اساسی و شــریعت بحث و گفتگو در کف 
جامعه باشــد و این بحث های عاقانه تصمیم ساز شــود نه فشارهای 
غیرمدقانــه و پرهزینــه، باید افــرادی کــه تصمیم ســازی های پر 
اشتباهشان که به مدد قدرت های تبعیض آمیز در اختیارشان منجر به 
تصمیم گیری های غلط می شود و بر جمهوری اسامی و مردم شریف 
هزینه ســنگین تحمیل می کند مورد ارزیابی از هر حیث واقع شوند و 

هزینه اشتباهشان را خودشان پرداخت کنند.
با شاقول های عالمانه و تخصصی در پارادایم قانون اساسی مسیر توسعه 
و پیشرفت هموار شود  پر واضح است در این مســیر تقنین یک رکن و 
مؤلفه مهم اســت و اگر  خدای نکرده در مســیر تقنین دقت نشود کج 

کارکردی سیستمی می شود.
قوانین خوب قبول اجتماعی هستند، قانونی  که حائز همه ویژگی های 
فاخر باشد به ویژه قوانین در مقوله های فرهنگی و اجتماعی باید جامعه 
شناس و روانشــناس و حقوقدان و ادیب در آن نقش مشارکت مستقیم 
داشــته باشــد و وقتی هم در پایان قانون به او عرضه می شود بافاصله 
تایید کند این قانون مطابق اســتانداردهای تخصصی پاسخ مسأله ای 
است که  قانون برایش نوشته شده است .اما قانونی که فیلسوف، ادیب، 
جامعه شناس، روانشناس، حقوقدان اندر فضیلتش نگویند و پیشاپیش 
اظهار نگرانی کنند قوه عاقلــه و حکیمه نظام تصمیم گیر را باید  قلقلک 
دهــد .امیرالمؤمنین علی علیه الســام در فرازی از نامه ۵۳ منشــور 
حکومتی اش به مالک می فرماید مالک تا زمانی که شهروندان به تو نقد 

و اعتراض می کنند) نق نق می کنند ( جدی بگیر و استقبال کن .
این اعتراض یعنی با خودشان و تو نســبتی تعریف می کنند اگر به آن 
توجهی نکنی )نظر راقم این سطور اســت، با تو کار ندارند و ساکت می 
شوند و افسرده و اگر ستاد احیای امر به معروف و نهی از منکر دقت کند 
اصل امر به معروف ونهــی از منکر می میرد و اگر اصــل بمیرد به تعبیر 

امیرالمؤمنین اشرار مسلط می شوند(
پیشــنهاد می کنم اگر چه قبل تر بسیار نوشــتم و گفتم  لایحه حجاب 
اصل هشــتادو پنجی نشــود به خیر توأم با حکمت و عقانیت نزدیکتر 
است اما هشــتاد و پنجی شد شــاید به خاطر این بود که نسل هشتاد را 
زد/ضد می دانستند،الان پیشنهاد توأم با التماس ابرامی می کنم برای 
اجرایش تعجیل نکنید، در سطح سران  ســه قوه به نظرات کارشناسی 
دلســوزان مردم و نظام اعتماد کنید و از ظرفیت هــای قانونی خودتان 
ومردم را بهره مند کنید این توجه و اعتماد بخشی از حکمرانی عاقانه و 

حکیمانه و خردورزانه است.

امتیازات ویژه برای معلمان غیر رسمی در آزمون 
ورش استخدامی آموزش و پر

معاون حقوقــی و امور مجلــس وزارت آموزش و پــرورش از امتیازات 
جدید برای معلمان غیررســمی جهت قبولی در آزمون اســتخدامی 

آموزش و پرورش خبر داد.

قاسم احمدی لاشــکی، در خصوص آخرین آزمون استخدامی معلمان 
گفت: آزمون اســتخدامی آموزش و پرورش دی ماه برگزار می شــود 
و امتیاز ویژه ای برای معلمان غیررســمی برای قبولــی در این آزمون 
در نظر گرفته شــده است. لاشــکی در توضیح این امتیاز گفت: در این 
آزمون اســتخدامی ضریب ویژه ســنواتی را برای معلمان غیررسمی 
خواهیم داشت که به ازای هر ســال خدمت تمام وقت که عبارت است 
از ۲۴ ساعت تدریس در هفته، اگر یک سال خدمت کردند ضریب ۱. ۱  
خواهند داشــت و اگر چند ســال خدمت کردند تا نهایت پنج سال هر 
ســال ضریب یک دهم هم اضافه خواهد شــد.معاون حقوقی و مجلس 
آموزش و پرورش افزود: بــه این ترتیب مجمــوع ۱. ۱  و ضرایب ۱. ۰  به 
ازای هر سال تا سقف پنج سال به نمره فرد در آزمون استخدامی اضافه 
خواهد شد و احتمال قبولی وی را بالاتر خواهد برد.لاشکی تاکید کرد: 
بر اساس قانون فعاً معلمان غیررسمی هم اگر بخواهند به عنوان نیروی 
رســمی در آموزش و پرورش خدمــت کنند باید ماننــد دیگر افراد در 
آزمون استخدامی شــرکت کنند؛ مگر اینکه در آینده مجلس شورای 

اسامی قانون جدیدی بدهد.

یادداشت

آموزش

شهردار منطقه ۱۴ تهران با اشــاره به اینکه شهرداری 
سالانه برای هر شــهروند ۱۵ میلیون بودجه اختصاص 
می دهد، گفت: همراهی مردم در نگهداشــت شــهر 
بســیار حائز اهمیت اســت.امیر شــهرابی شــهردار 
منطقه ۱۴ تهران اظهارداشــت: در مدیریت شــهری 
به فرهنگ ســازی نیاز داریم و در بسیاری از مواقع اگر 
مردم همکاری کنند مشــکات برطرف خواهد شــد 
البته فرسودگی شــهر هم از چالش های تهران است و 
شــهرداری هزینه های زیادی برای نگهداشــت شهر 
دارد.وی افزود: همراهی مردم در نگهداشــت شــهر 
حائز اهمیت اســت و هــر آنچه در آمد در شــهرداری 
داریم را برای مردم در شــهر هزینه می کنیم.شهردار 
منطقه ۱۴ تهران ادامه داد: برخی از شهروندان سالانه 

فقط عوارض پســماند پرداخــت می کنند. 
در شــهرداری ۱۵۱ همت بودجــه داریم و 
اگر تهران را با جمعیــت ۱۰ میلیونی در نظر 
بگیریم هزینــه ای که شــهرداری برای هر 
شــهروند اختصاص می دهــد ۱۵ میلیون 
و مثاً برای یک خانــواده ۳ نفره ۴۵ میلیون 
است.وی بیان داشــت: در گذشته با فرهنگ 

ســازی صورت گرفته همــه شــهروندان و خانواده ها 
زباله ها را ۹ شب بیرون از خانه می گذاشتند ولی اکنون 
نسل جدید اثا با این موضوعات آشنا نیست و از طرفی 
هم هزینه های شهر افزایش یافته لذا با فرهنگ سازی 
می تــوان هزینه ها را کاهش داد.وی با اشــاره به اینکه 
رسانه ها باید در فرهنگ ســازی اهتمام داشته باشند، 

گفت: حــس تعلق اجتماعــی و محله محور 
باید ویژه مــورد توجه قرار گیرد.شــهرابی 
بیان داشــت: اکنون خانواده ها برای نظافت 
کردن آپارتمان خود به توافق نمی رســند و 
این در حالی اســت که در گذشته با فرهنگ 
ســازی و حس تعلق حتی خانواده ها جلوی 
درب منازلشــان را نظافت و در زمســتان ها 
هنگام بارش برف کوچه هایشــان را پــارو می کردند.

شــهردار منطقه ۱۴ تهــران درباره آخریــن اقدامات 
صورت گرفته برای عمارت وثوق الدوله اظهارداشــت: 
این بنا جزو بناهای قدیمی محســوب و قرار شد مورد 
بازسازی قرار گیرد و شرکت توسعه فضاهای فرهنگی 
متولی این موضوع شــد. ما پیگیر هستیم زودتر پروژه 

تمام شــود. این موضوع به زمان خورده اســت و وعده 
داده شد امســال مرمت آن به پایان برســد. پیشنهاد 
دادیم به شــورای شهر و ستاد گردشــگری شهرداری 
که این محل به عنوان موزه مــردم فعالیت کند و مثل 
باغ گلستان باغ وثوق الدوله شود و فضای پیرامونی که 
پارک مادر و کودک است شبیه باغ گلستان یک فضای 
تفرج گاهی شود.شــهرابی در مورد ســاختمان های 
ناایمن در این منطقه بیان داشت: ساختمان ناایمن ۵ 
مورد بود که اکنون ساختمان تاکسیرانی فقط مشکل 
دارد و ساختمانی در بازار گل است که اکنون پروتکل ها 
انجام شــده ولی بازار گل تقریباً غیر استاندار محسوب 
می شود و چارچوب ها در آن رعایت نشده ولی پیگیری 

کردیم تا وضعیت بهتر شود.

شهردار

خریدار  پــس از ممنوعیــت انتقال زباله 
از ســاری به تهــران رئیس حــوزه قضائی 
کهریزک هــم از اعام  جرم علیه مســببان 
انتقال پسماندهای ســاری به آرادکوه خبر 
داد و ۴۰۰۰ تن زباله برای مدیران شــهری 

دردسرساز شد.
 هفته پیش موضوع انتقال پسماند از ساری 
به تهران با انتقاد بســیاری از شــهروندان 
تهران و کارشناســان محیط زیست همراه 

شد.
این موضوع در حالی اتفاق افتاد که پیش از 
این قرار بود سایت پســماند تهران به خارج 
شهر منتقل شــود ولی خبر رسیده درهای 
آرادکوه به روی زباله های ســایر اســتان ها 
باز شده اســت. مجتمع پردازش و بازیافت 
زباله آرادکوه از تأسیســات دفع و بازیافت 
پسماندهای شــهر تهران است که در بخش 
کهریزک شهرستان ری استان تهران واقع 
شده است. همچنین به طور متوسط روزانه 
بیش از پنج هزار تن پســماند شهر تهران به 
این محل منتقل می شود که این رقم گاه به 

هفت هزار تن هم می رسد.
ماجرای انتقال زباله از ســاری بــه تهران با 
وجود انتشار ویدئویی از کامیون های حمل 
زباله حین تردد به مسیر تهران ابتدا توسط 
برخی در مدیریت شهری تهران مورد تأیید 
قرار نگرفــت و برخی در شــهرداری تهران 
اعام کردند این مســأله جهت اجرا باید در 
سازمان مدیریت پسماند مورد بررسی قرار 
گیرد و قراردادی میان شــهرداری تهران و 

ساری منعقد نشده است.
اما پس از چند ساعت از انتشار این خبر رضا 
محمدی، رئیس ســازمان مدیریت پسماند 
شهر تهران رسماً انتقال پسماندهای ساری 
به تهران را تأیید کرد و بیان داشــت: مدتی 
اســت که مرکز دفن زباله در ســاری دچار 
بحران شده و شیرابه حاصل از آن باعث بروز 

مشکات زیست محیطی شده است.
وی افزود: تــا ۱۰ روز زباله های ســاری با 
کامیون به تهران منتقــل و در آرادکوه دفن 
می شوند تا دســتگاه زباله سوز این شهر که 
در مرز پیشــرفت فیزیکی ۹۸ درصد است، 

آماده بهره برداری شود.
همچنین فرماندار ری نیز در واکنش به این 
موضوع به خبرنــگاران گفت: »حرفی برای 

گفتن ندارم و همین را بنویسید«.

واکنش چمران به انتقال پسماند از 
ساری به تهران

موضوع انتقال پسماند از ســاری به تهران 
در صحن شورای شــهر هم با واکنش همراه 
بود و مهدی چمران رئیس شــورای شــهر 
خاطرنشان کرد: بنده در مورد ورود پسماند 
ساری به تهران پرســش کردم و گفتند که 
قرار است دســتگاه زباله ســوز نصب کنند 
و چند روز این پســماند به آرادکوه منتقل 
می شــود که انتقال صورت گرفت و به پایان 
رسید و در حال حاضر پســماندی از ساری 
به آرادکوه نمی آید. البته تمام این پســماند 
به اندازه نصف روز پسماند تهران هم نیست.

عبدالمطهــر محمدخایــن، ســخنگوی 
شــهرداری تهران هم در واکنــش به این 
موضوع بیــان داشــت: با تدبیــری که در 
دولت قبل انجام شــد، قرار بر این شــد که 
یک زباله ســوز در شهر ســاری نصب شود 
تا از وقوع یک بحران آلودگی در این شــهر 
جلوگیری شــود. البته شهر ســاری پس از 
چندی با مشــکات زیادی مواجه شد و از 
شــهرهای همجوار برای کمــک به امحای 
زباله های این شــهر درخواست کمک کرد. 
میزان زباله شــهر ســاری که برای امحا به 
تهران آمد، کمتــر از میــزان زباله یک روز 

تهران بوده است.

محمدخانی بیان کرد: امروز حدود ۵۰ هزار 
مخزن پسماند در تهران وجود دارند که در 
این دوره از مدیریت شهری بیش از ۲۰ هزار 
مخزن نوسازی و بازســازی شده است. طی 
ماه های آتی و با گسترش استفاده از نوماند، 

اوضاع این مقوله بهتر خواهد شد.

انتقال پسماند از مازندران به آرادکوه 
ممنوع شد

حســن عباس نــژاد سرپرســت اداره کل 
حفاظت محیط زیست استان تهران هم در 
واکنش به این موضوع با تاکیــد بر اینکه با 
توجه به مشکات فعلی سایت دفن پسماند، 
امکان دفن زباله بیش از حد تعریف شــده 
در آن وجود نــدارد، گفت: بــا ورود محیط 
زیســت و بر اســاس تصمیمات نشســت 
فوری مسئولان اســتان و شهرستان ری در 
خصوص جلوگیری از ورود پسماند از استان 
مازندران به سایت دفع پســماند آرادکوه، 
پیش بینــی لازم بــرای توقــف و توقیف 
خودروهای حمل زباله از این اســتان با قید 

فوریت به انجام رسید.
وی اظهار داشــت: طی روزهای اخیر خبر 
انتقال پسماند از اســتان مازندران به سایت 
دفع پســماند آرادکوه باعث تشویش افکار 
عمومی به ویژه شــهروندان شهرستان ری 

و پیگیری و مطالبه گری ســازمان حفاظت 
محیط زیســت و بویــژه اداره کل حفاظت 
محیط زیست استان تهران به عنوان مرجع 
نظارتی و دبیر کارگروه مدیریت پســماند 
استان در کنار سایر دســتگاه های مسئول 
و متولی شــد.عباس نــژاد با بیــان اینکه 
هیچ گونه هماهنگی قبلــی در این رابطه با 
محیط زیســت صورت نگرفته است، افزود: 
متولی تصمیم گیــری در ایــن خصوص، 
کارگروه مدیریت پســماند بوده و باید این 
موضوع به طور رسمی در کارگروه مربوطه 

مطرح و بر مبنای مصوبات اقدام می شد.
سرپرســت اداره کل حفاظت محیط زیست 
اســتان تهران بــا تاکید بر اینکــه پذیرش 
پسماند از سایر استان ها مغایر با پهنه بندی 
مصوب اســتانداری تهران در خصوص ورود 
پسماند به ســایت آرادکوه اســت، تصریح 
کرد: از آنجایی که روزانه حجم وســیعی از 
پســماند تهران، ری و شــمیرانات وارد این 
سایت شــده و این موضوع مشکات جدی و 
عدیده محیط زیستی را به همراه داشته و از 
سوی دیگر سایت دفع پسماند آرادکوه خود 
نیز دارای مشــکات محیط زیستی است، 
سیاســت های اداره کل حفاظــت محیط 
زیست استان تهران بر کاهش میزان ورودی 
روزانه پســماند و مدیریت صحیح و اصولی 

وضع موجود، تاکید دارد.این مقام مســئول 
ضمن قدردانی از اقدام به موقع مســئولان 
قضائی استان، بیان داشت: اداره کل حفاظت 
محیط زیست استان تهران به محض اطاع 
از موضوع، اقــدام قانونی را در دســتور کار 
خود قرار داده و در این راســتا پرونده قضائی 

تشکیل و به مرجع قضائی ارجاع شده است.

اعلام جرم علیه مسببان انتقال 
پسماند ساری به آرادکوه

پس از ممنوعیــت انتقال زباله از ســاری به 
تهــران محمدعلی محمــدی؛ رئیس حوزه 
قضائی کهریزک با تأکید بر اینکه دســتگاه 
قضائی با مســببین انتقال پســماند ساری 
به آرادکوه برخورد می کنــد، گفت: با توجه 
به اینکه مجوز حملی برای پســماند ساری 
به آرادکــوه در بخش کهریزک شهرســتان 
ری وجود نداشــته لذا حسب قرائن موجود و 
قطعی و با توجه به اعام جرم محیط زیســت 
علیه مجموعــه آرادکوه موضــوع در حوزه 
قضائی کهریزک پیگیری می شــود.رئیس 
حــوزه قضائی بخــش کهریــزک در پایان 
خاطرنشــان کرد: دســتگاه قضا بــا توجه 
بــه آســیب های محیط زیســتی مجتمع 
پــردازش آرادکوه در بخــش کهریزک عزم 
خود را برای پیگیری موضــوع اعام کرده و 
قطعاً با مســببین این امر برخــورد خواهد 
شد.همچنین محمد رستگاری؛ رئیس اداره 
محیط زیست شهرستان ری نیز در گفتگو با 
مهر درباره جزئیات اعام جرم علیه مجتمع 
پردازش پسماند آرادکوه اعام کرد: با توجه 
به محرز شدن انتقال زباله ساری به آرادکوه، 
اعام جــرم از ســوی اداره محیط زیســت 
شهرستان ری علیه سازمان مدیریت پسماند 
شــهرداری تهران و مدیرعامل این مجموعه 
در دادگاه کهریــزک صــورت گرفــت.وی 
افزود: علت اعام جرم صرفاً پذیرش پسماند 
ساری نیست زیرا اداره محیط زیست به تمام 
اقدامــات و فعالیت هــای زیســت محیطی 
پرونــده رســیدگی می کند.رئیــس اداره 
محیط زیســت شهرســتان ری گفت: دفع 
پســماند در آرادکــوه مناســب نیســت و 
پیش ازاین نیز شکایاتی از این مجموعه ثبت 
شــده و آرادکوه در این زمینه متهم شناخته 
شــد اما این بــار به علــت تــداوم مدیریت 

نامناسب پرونده قضائی تشکیل شده است.

خریدار  عضو هیات علمی مرکز تحقیقات 
راه، مسکن و شهرسازی با اشــاره به وجود 
رشــته قنات های متعدد در زیر ســاختگاه 
تهران، این موضــوع را یکــی از مهمترین 
عوامل بروز فرونشســت در مناطق مختلف 
پایتخت به ویژه نیمه شــمالی شهر عنوان 
و بر لزوم تعیین تکلیف هرچه ســریعتر آنها 

تاکید کرد.
عصر روز )شــنبه( بــه دلیل فرونشســت 
آسفالت در قسمتی از بزرگراه شهید باکری 
در مسیر شمال به جنوب حوالی پل آیت الله 
کاشانی، با حجم بالای ترافیک خودروها در 
این محــدوده مواجه شــدیم. حادثه ای که 
مشابه آن در ماه ها و ســال های گذشته در 

مناطق مختلف پایتخت رخ داد.
در ایــن زمینه »علــی بیت اللهــی« عضو 
هیات علمــی مرکز تحقیقات راه، مســکن 
و شهرســازی در گفــت وگو بــا خبرنگار 
اقتصادی ایرنا افزود: در یک ســال گذشته، 
این پنجمین مورد از رخداد فرونشســت در 
پایتخت است که مستندسازی شده است و 
شاید فرونشست های خفیف تری هم اتفاق 

افتاده که مطلع نشدیم.
وی بیان داشــت: به طور کلی ســاختگاه 
تهران، یعنی زمین خاکی که زیر ساختمان 
ها و معابر اســت، ســاختگاهی ناپایدار و نا 

ایمن است.
بیت اللهی دلیل این موضوع را رشد ناگهانی 
پایتخت عنوان کرد و گفت: امروز شاهدیم 
مناطقی که در دهه های گذشته سکونتگاه 

نبودنــد، به بافت شــهری الحاق شــدند و 
شهری بزرگ را به وجود آوردند که تا ارتفاع 
یک هزار و ۸۰۰ متری آن نیز ساخت و ساز 

انجام شده است.
وی خاطرنشان کرد: نیمه شــمالی تهران 
حالت کوهپایه ای داشته و از گذشته رشته 
قنات هایی در آنجا وجود داشت که به باغات 
جنوب شهر و شهر ری منتهی می شد، این 
تونل های زیرســطحی یا قنات ها از دیرباز 
وظیفه انتقال آب را بر عهده داشتند که هر 
یک از آنها دارای شناسنامه و صاحب بودند و 

مسائل حقوقی خاص خود را داشتند.
و  مهندســی  زلزله شناســی  رئیــس 
خطرپذیــری مرکز تحقیقات راه، مســکن 
و شهرســازی اظهار داشــت: در اراضی که 
قنات ها بــه آنهــا منتهی می شــد، امروز 
ساختمان های متعدد ســاخته شده است، 
اما این قنات ها و میله قنات ها رها شــده اند 
و هر از گاهی شاهدیم با یک بارندگی یا نفوذ 
آب به زیر سطح، فروریزش های سطحی را 
در معابر و حتی ســاختمان ها موجب می 
شــوند که یک نمونــه آن را در هفته های 
گذشته در شمال شهر و در پارکینگ یکی از 

ساختمان ها شاهد بودیم.
وی تصریح کــرد: اینها عائم عــدم توجه 
جدی در ساخت و سازها به ساختگاه تهران 
و عدم پایدارسازی این عوارض زیرسطحی 

است.
بیت اللهی پیش بینی کرد در آینده شــاهد 
اتفاقاتی بیشتر از این دست در سطح تهران 

باشــیم، زیرا در گودبرداری ها و ساختمان 
سازی هایی که انجام می شــود، رگه های 
آب به صورت سرگردان رها می شود که خود 
سبب آب شســتگی یا ایجاد تونل می شود 
و پس از آن در اثر بروز ارتعاشــات محیطی، 
ریزش هایی را شاهدیم که باید گفت خوش 
شــانس بوده ایم که تاکنون ایــن حوادث با 

تلفات جانی همراه نشده است.
عضــو هیــات علمــی مرکــز تحقیقات 
راه، مســکن و شهرســازی یادآور شــد: از 
اواســط دهه ۹۰ که این مــوارد گزارش و 
مستندسازی شده است، شاهدیم هر روز به 

تعداد این حوادث اضافه می شود.
وی در بیــان راهکارهای رفع این مشــکل، 
گفت: بایــد قنات هــای یاد شــده هر چه 
ســریعتر از نظــر حقوقی تعییــن تکلیف 
شود؛ این رشــته قنات ها نســق و مالکیت 
مشــخص دارند و در اداره ثبت اسناد، دفتر 
قنات وجود دارد که شناســنامه و مالک هر 
یک از این قنوات در آن مشــخص است، اما 
در عمل حتی نــوادگان مالکان این قنات ها 
امروز نیســتند و بنابراین رها شده هستند 
و لذا صیانت، رســیدگی، ترمیم و نگهداری 

نمی شوند.
بیت اللهی اظهار داشــت: مطابــق تصاویر 
هوایی کــه از دهه ۳۰ شمســی باقی مانده 
است، از شــرق به غرب تهران هر ۵۰۰ متر 
یک رشته قنات وجود دارد که طول کلی این 
رشته قنات ها ۵۵۰ کیلومتر است و عاوه بر 
آن ۵۰ هزار میله چاه قنات شناســایی شده 

است.
وی افزود: همچنین تخمین زده می شــود 
که همین تعداد قنات هــای مخفی مدفون 
شده و شناســایی نشــده در تهران داشته 

باشیم که امروز آثار آنها از بین رفته است.
عضو هیــات علمــی مرکز تحقیقــات راه، 
مسکن و شهرسازی تصریح کرد: مهمترین 
اقدام با هدف ترمیم و پایدارسازی ساختگاه 
کلی شــهر تهران، تعیین تکلیف این قنات 
هاســت و پیشنهاد می شــود در این زمینه 

مسئولیتی به شهرداری سپرده شود.
وی همچنیــن در خصــوص مناطق نیمه 
جنوبی تهــران، گفت: در ایــن مناطق که 
حالت شــهری، همــوار و دشــتگون دارد، 
اغلب افت ســطح آب زیرزمینــی منجر به 

فرونشست می شود.
بیت اللهــی ادامه داد: زیرســاخت تهران و 
ساختگاه آبرفتی و خاکی تهران مستعد بروز 
چنین حوادثی اســت. بنابراین چنانچه این 
رخدادها در اوج ترافیک بــه وقوع بپیوندد 
احتمال مخاطرات را چندین برابر می کند؛ 
بنابراین اســکن زیرســطحی آبرفت های 
تهران تا حدود ضخامت ۳۰ متری ضرورت 

دارد.
وی با تاکید بــر اینکه اقدامات مهندســی 
بــرای جلوگیــری از فروریزش هــا موثر و 
امکانپذیر اســت، تاکید کرد: ضرورت دارد 
تا انجام فعالیت های مهندسی برای کاهش 
مخاطرات فروریزش ها و فرونشســت ها در 

برنامه شهرداری تهران و دولت قرار بگیرد.

از اختصاص بودجه ۱۵ میلیونی برای هر تهرانی تا ایمن سازی ساختمان های پرخطر
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گزارش گیشه سینماها
فیلم های کودک ونوجوان در تعقیب کمدی های 

پرفروش
ســینمای ایران در حالی هفته دوم آذر را طی می کنــد که آثار کودک 
و نوجوان فروش خوبی دارند و »هفتاد ســی« با اختــاف قابل توجه 

صدرنشین فروش هفتگی است.
 بر مبنای آمار سمفا تا ساعت ۲ بامداد یکشــنبه ۱۱ آذر؛ ۲۴ میلیون و 
۴۷۶ هزار و ۹۲۲ نفر در ۶۲۲ هزار و ۸۷۸ سانسی که ۵۰ فیلم سینمای 
ایران را در ســالن های ســینمایی نمایش می دهند، به تماشــای آثار 
نشســته اند و فروشــی بیش از ۱,۳۶۷ میلیارد تومان را برای سینمای 
ایران به ارمغــان آورده اند.در هفت روز گذشــته فیلم های ســینمای 
ایران فرصت نمایش در ۲۲ هزار و ۷۶۴ سانس را پیدا کرده اند و توسط 
۹۸۵ هزار و ۱۰۴ نفر تماشا شــده اند؛ به این ترتیب در این هفته، میزان 
فروش سینمای ایران عددی معادل با ۵۶ میلیارد و ۷۸۴ میلیون و ۶۴۰ 
هزار تومان بوده است که نشانگر افزایش ۱۲ میلیاردی مجموع فروش 

سینما نسبت به هفته گذشته است.

»هفتاد سی« با اختلاف در صدر فرش هفتگی
فیلم سینمایی »هفتاد سی« به کارگردانی بهرام افشاری اکران خود را 
از ۷ آذر آغاز کرده اســت؛ این فیلم هفته قبل پیش فروش ۳۰۸ میلیون 
تومانی را تجربه کرده که با این رقــم پیش فروش در جایگاه نهم جدول 
فروش هفتگی قرار داشــت. »هفتاد ســی« در اولین هفته اکران خود 
توانســت از فیلم های »صبحانه با زرافه ها« و »زودپز« پیشــی بگیرد و 
با فروش ۲۵ میلیــارد و ۵۲۰ میلیونی در صدر جــدول فروش هفتگی 
قرار گیرد. این فیلم در ۷ روز گذشــته ۳۷۳ هزار و ۸۶۱ نفر را به سینما 
کشــانده اســت و به تنهایی مهمترین عامل افزایــش مجموع فروش 

هفتگی و صعودی شدن رقم فروش هفته نسبت به هفته قبل است.
فیلم ســینمایی »زودپز« به کارگردانی رامبد جوان که اکران خود را از 
۱۷ مهر آغاز کرده اســت، این هفته با فروش ۱۱ میلیارد و ۶۲۳ میلیون 
تومانی و کاهش ۶ میلیون تومانی فروش خود در هفته ای که گذشــت 
مجدداً در جایگاه دوم جدول فروش قرار گرفته است. »زودپز« پیش از 
این در صدر جدول یک ماهه گذشــته قرار داشت و صدرنشین جدول 

فروش هفتگی بود.
فیلم ســینمایی »صبحانه با زرافه ها« به کارگردانی سروش صحت که 
اکران خود را از ۹ آبان آغاز کرده است در این هفته، فروش ۱۰ میلیارد و 
۵۸ میلیونی را تجربه کرده است، این فیلم نیز با کاهش ۶ میلیونی رقم 

فروش در رتبه سوم جدول فروش قرار می گیرد.

کودک و نوجوان بالای گیشه!
انیمیشن »ببعی قهرمان« به کارگردانی حســین صفارزادگان و میثم 
حسینی که اکران خود را از ۴ مهر آغاز کرده اســت این هفته با فروش 
بیش از ۳ میلیارد و ۱۲۵ میلیــون تومان و کاهش ۱ میلیاردی فروش با 
اختاف قابل توجه از ۳ فیلم اول در جایــگاه چهارم جدول فروش قرار 

گرفته است.

»باغ کیانوش« به کارگردانی رضا کشاورز حداد که از ۹ آبان و در آستانه 
روز دانش آموز اکران شــده اســت تاکنون پای ۶۸ هزار مخاطب را به 
سینما باز کرده است و در هفته گذشته ۲ میلیارد و ۸۳۸ میلیون تومان 
فروخته است؛ بر این اســاس این فیلم با افزایش ۱۰۰ میلیونی فروش 

خود در جایگاه پنجم جدول فروش قرار می گیرد.
فیلم ســینمایی »شــنگول و منگول« به کارگردانــی کیانوش دالوند 
و فرزاد دالوند که اکران خــود را از ۳۰ آبان آغاز کرده اســت، فروش ۲ 
میلیارد و ۵۱۸ میلیون تومانی را تجربه کرده اســت؛ این فیلم در هفته 
دوم فروش خوبی کسب کرده است و با افزایش ۱ میلیاردی فروش خود 

در جایگاه ششم جدول فروش هفتگی قرار دارد.
فیلم سینمایی »شــهر گربه ها ۲« به کارگردانی سیدجواد هاشمی نیز 
که اکران خود را از ۱۵ شــهریور آغاز کرده اســت با کاهش مخاطبان، 
فروش ۳۱۱ میلیونی را تجربه کرده است؛ این فیلم نیز در جایگاه هفتم 
قرار گرفته است.به نظر می رسد این برای اولین بار است که آثار کودک 
و نوجوان به ترتیب پس از آثار پرفروش کمدی ســینما قرار می گیرند و 
رده های چهارم تا هفتم جدول فروش به انیمیشــن یا تولیدات نوجوان 
اختصاص یافته اســت و پس از کمدی های پرفروش این آثار کودک و 
نوجوان هستند که مخاطبان را به ســینماها می کشانند، البته این رقم 
می تواند حاصل فروش روز و از صبح تا غروب سینماها برای گروه سنی 

مخاطب این آثار باشد.

فیلم هایی که در روند نزولی فروش قرار دارند
فیلم سینمایی »مفت بر« به کارگردانی عادل تبریزی که اکران خود را 
از ۱۵ شهریور آغاز کرده اســت این هفته فروشی کمتر از هفته گذشته 
را تجربه کرد؛ ۲۱۳ میلیون تومان عددی اســت که از فروش این فیلم 
سینمایی اعام شــده اســت بنابراین این اثر در جایگاه هشتم جدول 
ایستاده اســت.»پول و پارتی« ســعید ســهیلی که از ۳ مرداد بر پرده 
سینماها نقش بســته اســت با حدود ۷ هزار مخاطب و کاهش محدود 
فروش در هفته گذشــته، رقم ۱۹۴ میلیون تومانی را ثبت کرده است و 
در رده نهم جای می گیرد. به نظر می رســد روزهای اوج این اثر به پایان 
رسیده است.فیلم ســینمایی »قلب رقه« به کارگردانی خیرالله تقیانی 
پور که اکران خود را از ۲۴ مرداد آغاز کرده است با فروش ۱۷۰ میلیون 
تومانی در جایگاه دهم قرار گرفت، این فیلم اکشن جنگی از آغاز اکران 

ثبات قابل توجهی در فروش را تجربه کرده بود.
»شه سوار« به کارگردانی حســین نمازی که از ۲۱ شــهریور بر پرده 
سینماها آمده اســت در هفته گذشته توســط حدود ۱ هزار نفر تماشا 
شــده و با کاهش رقم فروش در قیاس با هفته قبل به فروش ۶۷ میلیون 
تومانی دست یافته است، بر این اســاس این فیلم مثل هفته گذشته در 
جایگاه یازدهم قرار می گیرد.فیلم سینمایی »سه جلد« به کارگردانی 
مهدی اســماعیلی نیز که اکران خود را از ۱۶ آبان آغاز کرده اســت در 
هفته ســوم اکران فروش ۴۲ میلیونی را تجربه کرده اســت که نشانگر 
کاهش مجدد فروش آن اســت. با این احتســاب، این فیلم در جایگاه 

سیزدهم جدول فروش قرار گرفته است.
فیلم های »مفت بر«، »پول و پارتی«، »قلب رقه«، »شــه سوار«، »سه 

جلد« در هفته گذشته روند نزولی فروش داشته اند.
»تگزاس ۳« با در اختیار داشــتن ۱۹ سالن ســینما، توسط ۸۹۲ نفر 
تماشــا شــده و با کاهش قابل توجه رقم فروش، فــروش ۴۱ میلیون 
تومانی را تجربه کرده اســت. با این حســاب »تگــزاس ۳« در جایگاه 
چهاردهم قرار گرفته است. اکران آناین این فیلم سینمایی نیز از چند 
هفته گذشته آغاز شده است.فیلم ســینمایی »نبودنت« به کارگردانی 
کاوه سجادی حســینی نیز که اکران خود را از ۱۶ آبان آغاز کرده است 
در هفته چهارم اکران فروش ۲۵ میلیونی را تجربه کرده است؛ این فیلم 

با فروشی یک چهارم هفته قبل در جایگاه پانزدهم قرار گرفته است.

قاب

یکی از ترانه ســرایان کشورمان در تشــریح تازه ترین 
فعالیت های خــود از نگارش فیلمنامه یک ســریال و 
برنامه ریــزی برای همکاری با چند پروژه موســیقایی 
سخن گفت. مهشاد عرب از ترانه سرایان کشورمان که 
در کارنامه فعالیت های خود همکاری با چند خواننده 
مطــرح را ثبت کرده، ایــن روزها مشــغول پژوهش و 
نگارش یک سریال بزرگ تاریخی برای شبکه نمایش 
خانگی اســت.این ترانه ســرا توضیح داد: کار پژوهش 
و مطالعه کتاب هــای تاریخی، تحقیقــات میدانی از 
راه گفتگو با مورخین، توجه به درســتی روایت و بیان 

تاریخی بسیار زمان بر اســت و برای نگارش 
دقیق و تمرکز بر روایت داســتانی و تنظیم 
دیالوگ ها چند ماهی اســت که بیشتر روی 
این اثر متمرکز هســتم. در موضوع نوشتن 
شعر و ترانه کم کاری ندارم اما می توانم بگویم 
گزیده کارتر شــده ام. چرا که معتقدم بخش 
مهمی از بروز خاقیت در هنــر و ادبیات در 
گزیده گویی و گزیده کاری تحقق پیدا می کند.

وی در بخش دیگری از صحبت های خــود بیان کرد: 
بنده طی ســال های گذشــته با خوانندگان مشــهور 

زیادی همکاری داشتم اما در کنار آن همواره 
همراهی بــا جوانان مســتعد و پرانگیزه هم 
برایم پــر اهمیت و قابل توجه بوده اســت. از 
این جهت با توجه به ســابقه مدیریت هنری 
رویدادهــای مختلف و مدیریــت تولید آثار 
موسیقی با خوانندگان غیر مشهور و معروف 
هم همکاری داشــته ام. در مجموع توجه من 
به پتانســیل و توانایی و تســلط خوانندگان در اجرای 

احساسات نهفته در ترانه است.
عرب که طی ســال های اخیر همکاری با خوانندگانی 

چون سالار عقیلی، نیما مســیحا، محمدرضا عیوضی، 
مهدی یغمایی، بابــک جهانبخش، علی لهراســبی، 
رضا صادقــی، ســبحان مهدی پورو ماکان بنــد را در 
کارنامه کاری خود ثبت کرده اســت، با اشاره به دیگر 
فعالیت های خود در عرصه موســیقی توضیح داد: در 
این زمینه برنامه ریزی هایی انجام گرفته است اما چون 
درگیر نگارش این ســریال تاریخی هستم فعا اولویت 
برنامه هایم مبتنی بر بعد پایان مراحل نگارش ســریال 
است که به زودی از طریق گروه اجرایی پروژه جزییات 

آن منتشر می شود.

فیلم کوتاه »دربست تا ســیاهی« به کارگردانی بهزاد 
رضائــی، فینالیســت دوره ۴۴ جشــنواره ایتالیایی 
شد.   فیلم کوتاه »دربست تا ســیاهی«، به کارگردانی، 

نویســندگی و تهیه کنندگی بهزاد رضائــی، به فینال 
Pala�چهل  و چهارمین دوره جشنواره بین المللی فیلم 

dino D’Oro ایتالیا راه پیدا کرد و در بخش »سینمایی 

دیگر« با آثــار مطرح رقابت می کند.این جشــنواره، به 
عنوان یکی از معتبرترین رویدادهای سینمایی ایتالیا، 
از ۱۰ تا ۱۵ دسامبر برابر با ۲۱ آذر تا ۲۶ آذر در سیسیل 

ایتالیا برگزار می شــود؛ همزمان با اولین حضور جهانی 
این اثر کوتاه از پوستر آن که طراحی اش برعهده روزیتا 

روستا بوده است، رونمایی شد.

چهره

دربست تا سیاهی

علیرضا کنگرلــو  دبیر جشــنواره فیلم 
مستند ایران »ســینما حقیقت« از حذف 
اکران آنایــن فیلم های جشــنواره پس از 

چند سال خبر داد.
محمد حمیدی مقــدم در فاصله یک هفته 
تا شروع هجدهمین جشــنواره بین المللی 
ســینما حقیقت در یک نشست خبری در 
مرکز گسترش سینمای مستند، پویانمایی 
و تجربی به تشــریح جزئیاتی از این رویداد 

پرداخت.
او در ابتدا با تسلیت به مناسبت ایام فاطمیه 
و اشــاره به مقاومت مردم غزه و لبنان بیان 
کرد: امسال تاش کردیم، یک نگاه تعاملی 
بیش از گذشــته بــا حضــور فیلمهایی از 
سلیقه ها و نســل های مختلف در جشنواره 
وجود داشته باشد. یکی دیگر از ویژگی های 
جشــنواره همــکاری با صنوف ســینمای 
مســتند و تمــام نهادهای موثــر در تولید 

مستند با مرجعیت مرکز گسترش است.
وی ادامه داد: ۵۳۳ فیلم متقاضی حضور در 
جشنواره بودند و اگرچه میزان تولید بیشتر 
شده ولی نسبت به سال گذشته خیلی زیاد 
نیســت. در این دوره ۶۵ فیلــم برای بخش 
مسابقه ملی انتخاب شــد که در بخش های 
مختلف توزیع می شــوند. بخش ویژه غزه را 
هم داریم که زینتی نیست، بخصوص آنکه 
غرفه مرکز گسترش سال قبل در جشنواره 
کن وارد مذاکرات خوبی شــد و به تولیدات 
مشترکی هم رســیدیم که برخی از آنها در 
جشنواره هســتند و در مجموع ۱۲ فیلم در 

این بخش شرکت دارند.
او افزود: در بخش خارج از مسابقه ۱۰ فیلم 
نمایش داده می شــوند و ۲۳۱۴ فیلم نیز در 
بخش بین الملل متقاضی بودند که ۵۴ فیلم 

انتخاب شد.
دبیر جشنواره ســینما حقیقت همچنین 
اعام کرد: امســال بخش آنایــن نداریم. 
این بخش کم کــم از جشــنواره هاب دنیا 
حذف شــده ولی ما پــس از دوران پاندمی 
کرونا به دلیل استقبال مخاطب تا سال قبل 
آن را ادامه دادیم. برای اشــتیاق مخاطبان 

شهرستان ها از اول تا سوم دی ماه، فیلم های 
منتخب جشنواره را در شــهرهای مختلف 
نمایش خواهیم داد.وی افزود: جشــنواره 
امســال بر خانواده، شکاف نســل و انقطاع 
گفت وگو، معیشــت، ارکان خانواده تمرکز 
دارد و تاش کردیم فیلم هایی در این زمینه 
داشته باشیم. البته فقط بر مستند اجتماعی 
تمرکز نداریم و از حوزه های محیط زیست و 
قوم شناسی و ...نیز اثر داریم.دبیر جشنواره 
همچنین در بخشــی دیگر به وضعیت مالی 
جشنواره و مرکز گسترش اشاره کرد و گفت: 
شــرایط مالی خوبی نداریم و نسبت به آن 
معترض هستیم. در سه چهار سال گذشته 
درباره این موضوع صحبــت کرده بودم چرا 
که مستندســازان با رنج و سبدی خالی کار 

خود را دنبال می کنند.
حمیدی مقدم درباره ســهم آثار مســتقل 
گفــت: از میــان ۶۵ فیلم ۱۶ اثر مســتقل 
ساخته شــدند و حدود ۵۰ فیلم با مشارکت 
ارگان یا نهادهای مختلف ساخته شدند که 
این ها ممکن است شامل یک بانک هم شود.

او درباره مکان برگزاری جشــنواره توضیح 
داد: ما همیشــه در اضطراب محل برگزاری 
جشنواره هستیم و امیدواریم موضوع خانه 
جشــنواره به نتیجه برســد اما برای امسال 
پــس از نظرخواهــی از مستندســازان به 

پردیس چارسو رسیدیم.
وی  در پاســخ به ســوال ایســنا که آیا در 
جشنواره امســال با توجه به تغییر دولت و 
سیاســت ها فیلمی از ماجراهای سیاســی 
و اجتماعی ســال های اخیــر نمایش داده 
می شود یا خیر چرا که بیشــتر تولیدات در 
این زمینه راهی جشــنواره هــای خارجی 
شدند، گفت: ما فیلمها را در گروه مشاوران 
می بینیــم و در واقــع آنچه را بــه ما رجوع 
می شــود، بررســی می کنیم نه تمام آنچه 
ساخته می شــود. با این حال سعی کردیم 
به شــهادت و گواه ۳۵ مشــاوری که داریم 
فیلمهای صاحب حرف و اندیشــه داشــته 
باشــیم. براین اســاس در حوزه اتفاق های 
ســال ۱۴۰۱ فیلم داریم که در بخش ویژه 
نمایش داده می شــود. اما همین جا اعام 

می کنم فیلم هایی که چالش و مسئله دارند 
برای سال آینده به ســینما حقیقت رجوع 

کنند.
حمیدی مقــدم در پاســخ به ســوال دیگر 
درباره رأی گیری مردمی جشنواره با اشاره 
به مشکاتی که سال قبل در جشنواره فجر 
وجود داشــت، گفت: امسال این رأی گیری 
توســط صنف انجام می شــود و به عبارتی 

تحت نظارت خانه سینما خواهد بود. 
او در بخــش دیگر  درباره فعالیت مدرســه 
سینما حقیقت بیان کرد: هماهنگی تنظیم 
دروس ایــن مدرســه در دوره ابتدایی در 
حال انجام است. البته مراقبت هایی در این 
زمینه باید به لحاظ صنفی و تامین شــرایط 

شغلی انجام شود. 
وی دربــاره پیچینــگ هم گفــت: ما برای 
موضــوع شــأنیت دیگــری قائل شــدیم 
چــون اهمیت و کارکــرد آن تحــت تاثیر 
هیجان جشنواره گم می شــد. اما برای آن 
برنامه ریزی می شــود و پس از جشــنواره 

شرایط برپایی آن اعام خواهد شد.

  فکر می کردم،می توانم موثر باشم
وی درباره حضورش در ســه دولت مختلف 
و اینکه آیا نگاه تعاملی به دولت جدید دارد 
گفت: من پیش از حضور در مرکز گسترش، 
سمت دولتی نداشتم و در دولت دوازدهم با 
حضور آقای انتظامی این فرصت پیش آمد. 
اگر من به مرکز گسترش آمدم به دلیل این 
بود که بیشــترین ارتباط را با اینجا داشتم و 
فکر می کردم می توانم موثر باشم. این مرکز 
خودش جایگاه بالنده ای دارد و ادامه حضور 
مــن در دولت ســیزدهم با حمایــت آقای 
خزاعی در چارچوب مقــررات بین مرکز و 
سازمان ســینمایی رخ داد. درباره الان هم 
به نظرم زود است صحبت کنیم چون فقط 
یک ماه اســت که تغییرات اتفاق افتاده ولی 
با این حال با حضور دکتر فریدزاده و تجربه 
زیســتی ایشــان امیدوارم نــگاه حمایتی 

بیشتر باشد.
حمیدی مقدم در ادامه تاکیــد کرد: آنچه 
امسال در جشــنواره حقیقت نمایش داده 
می شــود، محصول ریل گذاری ســه چهار 

سال گذشته است. 
او در پاســخ به اینکه اگر پس از جشــنواره 
پایان حضــورش در مرکز گســترش اعام 
شود چه می کند؟ گفت: قطعا به شرایط قبل 
از حضور در مرکز یعنی تولید و ســاخت در 
ســینما و تلویزیون برمی گردم و ان شاءلله 
زودتــر باشــد.حمیدی مقدم در بخشــی 
دیگری از نشســت ابراز امیدواری کرد که 
جشنواره برای حضور دانشجویان گسترده 
شود و در عین حال گفت: کمااینکه امسال 
هم چنین قصدی وجود داشــت تا با اضافه 
شدن سینما فلسطین جشــنواره وسیع تر 
باشــد ولی برای جلوگیــری از چند پارگی 
منتفی شــد. البته برای گســترش مستند 
یک تجربه جدید را امســال دنبال می کنیم 
تا با همکاری فیلمسازان یک مستند کمپر 
در میدان های شــهر داشته باشــیم و این 
شــروعی خواهد بود برای درگاه اینترنتی 
که راه اندازی می کنیم تا فیلمهای مســتند 

ما دیگر در قفسه ها نماند.

همکاری یک شاعر در نگارش فیلمنامه یک سریال

راه یابی »دربست تا سیاهی« به فینال جشنواره ایتالیایی

قطب الدین صادقی:

مدیریت بی تخصص به نمایش های آماتوری و تجاری میدان داده است
خریدار  قطب الدین صادقی معتقد است 
مدیریت غلط در ســال های اخیــر به تئاتر 
ایران لطمه زده و آن را تبدیل به آتراکسیون 
کرده اســت و این شــرایط باعث شــده تا 
نمایش های اجتماعــی و ایرانی کمرنگ و 

فراموش شوند.
قطب الدین صادقی نویسنده و کارگردان با 
سابقه تئاتر ایران درباره جدیدترین فعالیت 
خود در زمینــه کارگردانی، به خبرنگار مهر 
گفت: نمایشنامه »ســفرنامه آبجی مظفر« 
را که بر اساس شیوه تئاتر سنتی روحوضی 
نوشــته ام بعد از برگزاری جشــنواره تئاتر 
عروســکی تهران-مبارک در ســالن اصلی 

مجموعه تئاتر شهر روی صحنه می برم.
وی درباره موضوع این اثر نمایشــی توضیح 
داد: »سفرنامه آبجی مظفر« درباره آخرین 
گروه بنگاه تئاتر شادمانی است که داستان 
یکی از همکاران خود را که طی ســفری با 
مظفرالدین شاه به پاریس رفته است، بیان 
می کننــد. چهارچوب حکایــت، برخورد 

شاهان قاجار با فرهنگ اروپایی است.
صادقی با اشــاره به حضور حدود ۳۸ بازیگر 
در این نمایش، افزود: بازیگران اصلی کاماً 
حرفه ای هســتند و در نمایش های سنتی 

ایرانی تخصص دارند.
این هنرمنــد با ســابقه تئاتر یادآور شــد: 
»ســفرنامه آبجی مظفــر« در ژانر کمیک 
روحوضی اســت؛ یکــی از چیزهایی که در 
این سال ها از دست دادیم احیای سنت های 

نمایشی خودمان بوده است از این رو عاقه 
مند بودم کــه در این زمینه نمایشــی را به 

صحنه ببرم. 
در این ســال ها ســنت های نمایشی خود 
را فرامــوش کرده ایم و همیشــه به ســراغ 
برداشت های دســت پایین از نویسندگان 

درجه چندم خارجی رفته ایم.
وی متذکر شد: در تئاتر ایران انسان ایرانی، 
فضای ایرانی و بحران های ایرانی را فراموش 
کرده ایــم. می خواهم با »ســفرنامه آبجی 
مظفر« تمرکزی دوباره روی نمایش ایرانی 
بدهم و بگویم ویژگی هــای تاریخی داریم 
که بیان شدن آن ها روی صحنه تئاتر جذاب 
اســت. همچنین به لحاظ شکل شیوه های 
اجرایی جذابــی داریم که کمتــر به آن ها 
توجه می شــود. نباید همیشــه مفسر آثار 

دیگران باشیم.
صادقــی درباره اینکه چرا طی ســال های 
اخیر در ســالن اصلی مجموعه تئاتر شهر 
اثــری را روی صحنه نبرده اســت، تأکید 
کرد: به دلیــل مدیریت غلــط تئاتر ایران 
در ســال های اخیر این اتفاق افتاده است. 
مدیریت بی تخصص میــدان را به کارهای 
آماتور و تجاری بــا لحن اقتبــاس از آثار 
خارجی داده بود. تنهــا چیزی که در تئاتر 
وجود نداشــت نمایش ایرانی بود. مدیران 
بی تخصص در این چند ســال اخیر ضربه 
بدی به تئاتر زدنــد. در تمام جهان مدیران 
تئاترهای بــزرگ از بیــن کارگردان های 

بــزرگ ملــی صاحــب ســبک انتخاب 
می شوند زیرا سلیقه خود را به تئاتر تزریق 

می کنند.
این نمایشنامه نویس و مدرس با سابقه تئاتر 
با بیان اینکه نمایشنامه »ســفرنامه آبجی 
مظفر« را در سال ۱۳۹۵ نوشته است، یادآور 
شــد: تعداد نمایشــنامه هایی که نوشتم به 
۷۰ اثر رســیده و با ترجمه هایــی که انجام 
داده ام این تعداد به ۸۴ نمایشنامه می رسد 
که توسط نشــر قطره منتشر شــده اند. در 
ســال های اخیر بیکار نبــودم و همچنان 
نمایشنامه نوشــته و ترجمه کرده ام. برای 
کار کردن نیاز به حضــور مدیریت صحیح 
در تئاتر، پایگاه، بودجه و گروه خبره اســت. 
متأسفانه برای چندین کارگردانی که ذوق 
تئاتر ملی دارند و دل شــان بــرای فرهنگ 
مملکت می ســوزد، فضای کار کردن وجود 

ندارد.
وی دربــاره شــرایط فعلــی تئاتــر ایران 
تصریح کرد: انســان ایرانی و فضای ایرانی 
از صحنه های ما خالی و تئاتــر ما تبدیل به 
آتراکسیون شده است. وظیفه تئاتر ارتباط 
فکری، معنــوی و روحی با جوانــان به ویژه 
تحصیل کرده های ۱۸ تا ۶۰ ساله بود که از 
طبقه متوســط و فرهیخته اند و پرسش ها و 
پاسخ های شان را از تئاتر می گرفتند. با این 
بورژواگرایی و آثار پــر زرق و برق صحنه ای 
که چند ســالی اســت در تئاتر ایران شکل 
گرفته اســت، فقط خوراکی مصرفی برای 

طبقــه مرفه که بــه دنبال تفنن هســتند، 
فراهم می شود.

صادقــی متذکر شــد: تئاتــر اجتماعی و 
اندیشه ورز در این ســال ها کم کم در حال 
محو شدن اســت. باید به این فرهنگ ملی 
و اینکه تئاتر در ارتباط بــا جوان ها و طبقه 
متوســط فرهیخته اســت، برگردیم. یکی 
از راهکارها احترام گذاشــتن بــه ژانر تئاتر 
ایران با وجه اندیشه اســت. ما در »سفرنامه 
آبجی مظفر« ســنت های گذشــته را عیناً 
تکرار نکردیــم و کلی تجربیات نــو در کار 

گنجانده ایم.
این کارگردان شــناخته شــده تئاتر ایران 

در پایان دربــاره تأمیــن هزینه های تولید 
نمایش »سفرنامه آبجی مظفر« در شرایط 
فعلی اقتصادی تئاتر، گفــت: چند نفر تهیه 
کننده پیدا شــدند ولی در میانه راه متوجه 
شــدم می خواهند ذوق خود را برای حضور 
چهره های مورد عاقه شــان به من تحمیل 
کنند که نپذیرفتم. تاکنــون ریالی دریافت 
نکرده ایــم که البته قــرار اســت اداره کل 
هنرهای نمایشی و همچنین جشنواره تئاتر 
فجر که قرار است در آن اجرا داشته باشیم به 
ما کمک کنند. در حال حاضر با دست خالی 
و هزینه شخصی پیش می روم تا ببینیم در 

یک ماه باقیمانده چه اتفاقی می افتد.
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میدان

سرمربی اسپانیایی تیم پرســپولیس کاما به وضعیت 
جدولی سرخپوشان در آسیا آگاه است.

تیم پرسپولیس در ششمین مســابقه آسیایی خود در 
لیگ نخبگان قرار است مقابل الشــرطه عراق بگیرد و 
دیداری بســیار مهــم را مقابل نماینده کشــور عراق 
در رقابت های آســیایی برگزار کند. خــوان کارلوس 

گاریدو همراه با گیورگی گولسیانی مدافع گرجستانی 
پرسپولیس در نشست خبری پیش از این دیدار حضور 
پیدا کرد و در گفت وگو با خبرنگاران و اصحاب رســانه 
درباره جــدال امروزصحبت کرد.گاریــدو در ابتدای 
صحبت های خود درباره تیم پرسپولیس و این مسابقه 
گفت: »ما تمرینــات خوبی انجام دادیــم  و برای بازی 

فردا آماده هســتیم. قطعا لیگ نخبــگان برای ما یک 
جام بســیار مهم اســت. ما در یک بازی مهم و کلیدی 
در راه صعود بــه مرحله بعد هســتیم و می دانیم که به 
برد نیاز داریــم. باید خیلی تاش کنیــم که امتیازات 
را به دســت بیاوریم. به نظرم ما در شکل خوبی به این 
بازی می رســیم چون خوب تمرین کرده ایم و امکانات 

تمرینــی خوبی داشــته ایم. به نظــرم بازیکنان برای 
بازی فردا آماده هســتند و در چند روز گذشته بسیار 
خوب کار کرده اند. از شــرایط تمرینی بســیار راضی 
هســتیم و همه اعضای تیم روی بازی تمرکز کرده اند. 
این خواســته را در بازیکنــان احســاس می کنم که 

می خواهند بازی را ببرند. ما نیاز به ۳ امتیاز داریم«.

پرسپولیس

خریدار  روز گذشــته لیگ ازبکستان به 
نقطه پایان کار خود رسید و مهاجم مدنظر 
استقال با گلزنی برای تیم دینامو سمرقند 
به فعالیت اش در این تیم پایــان داد و حالا 
هواداران آبی پوش چشم انتظار رونمایی از 

کوجو هستند.
 اســتقالی ها در تــدارک آن هســتند تا 
فعالیتی گســترده در بــازار نقل وانتقالات 
زمســتانه انجــام بدهنــد و براســاس 
خواســته های پیتسو موســیمانه فهرست 
خود را تقویت کنند. مشــخصاً بــا توجه به 
دغدغه های ســرمربی آفریقایی استقال 
برای تقویــت فاز هجومی، جــذب مهاجم 
در دستور کار مدیران باشــگاه قرار گرفته و 
جالب آنکه پیش از رسیدن به موعد آغاز به 
کار پنجره نقل وانتقالات زمســتانی، آبی ها 
تاش خود برای تقویت فاز تهاجمی را آغاز 
کرده اند و تاش هایشان هم مثمرثمر بوده 

است.
مســعود جمعه، مهاجم اهل کشور کنیا به 
اردوی استقال در کشــور عربستان اضافه 
شــده و به زودی قراردادش با آبی پوشــان 
پایتخت رسمیت پیدا می کند تا او به عنوان 
اولین خرید موســیمانه در استقال معارفه 
شــود. در کنار جمعه، ســرمربی آفریقایی 
آبی پوشان درصدد آن اســت تا بازهم خط 
حمله تیمش را تقویت کند امــا با توجه به 
پرُ شدن لیست استقال، موســیمانه باید 
تا روز شــروع بــه کار بــازار نقل وانتقالات 
زمستانه صبوری کند؛ هر چند که رایزنی ها 
با گزینه مدنظر او مثبت پیش رفته و به نظر 

می آید که دومین خرید آبی هــا در دوران 
سرمربیگری موسیمانه، جوئل کوجو باشد.

کوجو با رضایت نامه ای 300 هزار دلاری 
و قراردادی 2.5 ساله در تهران؟

مهاجــم متولد کشــور غنــا کــه تابعیت 
قرقیزســتانی دارد، روز گذشــته بــرای 
آخرین بار در لیگ ازبکســتان بــه میدان 
رفت و موفق شــد برابر ســوگدیانا گل بزند 
تا فصل را با ثبت ۱۱ گل در ۲۷ مســابقه به 
پایان برساند. کوجو هر چند یک سال دیگر با 

دینامو سمرقند قرارداد دارد اما بعد از انجام 
مســابقه روز گذشــته، با هواداران تیمش 
خداحافظی کرد و مشخص بود که او تصمیم 
بــه جدایی از تیــم ازبکســتانی را دارد. در 
حالی که او پیشتر مدعی شده بود که از چند 
تیم مختلف پیشــنهاداتی دریافت کرده اما 
براســاس آخرین خبرها، استقال مشتری 

دست به نقد جوئل کوجو است.
مدیران باشــگاه دینامو ســمرقند توافقات 
اولیه را با اســتقالی ها انجام داده اند و گفته 
می شــود که پرداخــت هزینــه ۳۰۰ هزار 

دلاری رضایت نامه کوجو، کلید انتقال این 
مهاجم غنایی-قرقیزســتانی به اســتقال 
است. در این میان باید گفت که آبی پوشان 
به دنبــال قــراردادی بلندمدت بــا کوجو 
هســتند تا هزینه رضایت نامه او در ســقف 
بودجه آبی ها کمترین اثرگذاری را داشــته 

باشد.
 براســاس آخرین خبرها، توافقات شخصی 
با جوئل کوجو هم انجام شــده و این مهاجم 
۲۶ ســاله به امضای قراردادی ۲,۵ ساله با 

آبی پوشان رضایت داده است.

بلانکو می رود، کوجو می آید
اســتقالی ها در تاش بــرای واریز هزینه 
رضایت نامه کوجو هســتند تا بــا توجه به 
اتمام فعالیت لیگ ازبکستان، شرایط را برای 
حضور این مهاجم باتجربه در تهران فراهم 
کنند تا بعد از گذراندن تست های پزشکی، 

قرارداد او با استقال رسمی شود.
 آنچه مشــخص اســت اینکه آبی ها برای 
جــذب کوجــو باید یــک جــای خالی در 
لیست بزرگسالان خود و یک جای خود در 
لیست بازیکنان خارجی شــان ایجاد کنند 
که براســاس آخرین خبرهــا، رایزنی ها با 
گوستاوو بانکو آغاز شــده و اگر مذاکرات 
مثبت پیش برود، کوجو جانشین بانکو در 

لیست استقال خواهد شد.
پیتســو موســیمانه بعد از تاکید بر جذب 
مســعود جمعه، حــالا از مدیران باشــگاه 
خواسته تا به ســرعت مقدمات اضافه شدن 
جوئل کوجو به جمع بازیکنان اســتقال را 

فراهم آوردند.
 گفتــه می شــود با توجــه به اینکــه لیگ 
ازبکســتان به تازگی به پایان رسیده، کوجو 
قصــد دارد دوره کوتاهی را به اســتراحت 
بگذرانــد و بعــد از آن، دور پایانی مذاکرات 
میان او و اســتقالی ها انجام خواهد شــد و 
اگر اتفاق خاصی رخ ندهــد، به زودی خبر 
توافق استقالی ها با باشگاه دینامو سمرقند 
در مســیر انتقــال جوئل کوجــو به جمع 
آبی پوشــان مخابره و از قرارداد ۲,۵ ســاله 
این مهاجم غنایی-قرقیزســتانی رونمایی 

خواهد شد.

گاریدو پیش از جدال با الشرطه: شانس باید پرسپولیس را یاری کند

همه آنچه که باید از جنجالی ترین تیم ملی ایران بدانید
 پای تاج، جلالی و خانمِ خاص در میان است!

با وجود اعام خبــر برکناری فروزان ســلیمانی از هدایــت تیم ملی 
فوتسال زنان، او همچنان ســکان دار این تیم است و هم اکنون در کمپ 

ملی شاگردان خود را تمرین می دهد!
به گزارش فوتبال ۳۶۰، تیم ملی فوتســال زنان ایران هر چند در طول 
۶ ســال گذشــته، کم ترین فعالیت را در بین تیم های ملی داشته و در 
تورنمنت های مهمی چون جام ملت های آســیا حضور نیافته اما با این 
وجود، یکی از جنجالی ترین تیم های ملی ایران محسوب می شود؛ چرا 
که بعد از پایان همکاری شــهرزاد مظفر با فدراســیون فوتبال، همواره 
بحث انتخاب ســرمربی تیم فوتســال زنان ایران یک چالش مهم برای 
فدراســیون فوتبال بوده و بعد از دوره کوتاه همکاری با شــهناز یاری، 

فروزان سلیمانی در این سمت مشغول به فعالیت شده است.
سلیمانی در اوایل آغاز به کار دوران مدیریت شهاب الدین عزیزی خادم 
بر فدراســیون فوتبال، در حالی که نام نیلوفر اردلان و فاطمه شریف به 
عنوان گزینه مطرح بود، به یکباره ســکان دار تیم ملی شــد. در طول ۴ 
سال اخیر، تعویق مســابقات جام ملت ها و رقابت های قهرمانی داخل 
سالن آسیا باعث شــد تا تورنمنت کافا و البته تورنمنت دوستانه چین، 
مهم ترین آوردگاه هــا برای حضور تیم ملی فوتســال زنان باشــد که 
کسب مقام ســوم در تورنمنت ۴جانبه چین باعث شد تا معادلات علیه 

برکناری سلیمانی رقم بخورد.

اعضای کمیته فنی ابتدا تصمیم شــان بر این بود که تا پایان مسابقات 
قهرمانی داخل سالن آسیا به فروزان ســلیمانی فرصت بدهند و بعد از 
آن، براساس نتایج به دســت آمده در این تورنمنت تصمیم بگیرند که 
این مسابقات به تعویق افتاد و همین مسئله باعث شد تا اعضای کمیته 
فنی، رأی به برکناری ســلیمانی بدهند. مجید جالی هفته گذشته در 
گفت وگو با »فوتبال ۳۶۰« این مســئله را تایید کــرد و توضیح داد که 
بعد از بررســی کارنامه ۳ گزینه، چهره نهایی مدنظر کمیته فنی برای 
جانشینی ســلیمانی انتخاب شده و هیات رئیســه فدراسیون فوتبال 

به زودی سرمربی جدید را مشخص می کند.

حمله سلیمانی به رئیس کمیته فنی؛ »کاره ای نیستی!«
جالی در حالی در نقش رئیــس کمیته فنی فدراســیون فوتبال این 
صحبت را مطــرح کرد که بعــد از این گفت وگو، فروزان ســلیمانی در 
مصاحبه ای تند علیه مجیــد جالی، رئیس کمیته فنی فدراســیون 
را فاقد صاحیــت بــرای برکناری اش از ســمت ســرمربیگری تیم 
ملی دانست و مدعی شــد که در آخرین جلســات برگزار شده از سوی 
فدراسیون، از او در نقش ســرمربی تیم ملی حمایت شده و جالب آنکه 
در مقطع کنونی، اردوی آماده ســازی تیم ملی فوتسال زنان در کمپ 

تیم های ملی در حال برگزاری است!

اختلاف مشهود جلالی و تاج بر سر یک تیم خاص
مجید جالی در واکنش بــه اظهارات فروزان ســلیمانی، گفت وگوی 
کوتاهی بــا »فوتبال ۳۶۰« داشــت و گفت نمی توانــد توضیح زیادی 
درباره این مسئله بدهد اما طی ۳-۲ روز آینده تکلیف تیم ملی فوتسال 
زنان مشخص خواهد شد. آنچه مشــخص است اینکه میان کمیته فنی 
و هیات رئیسه فدراســیون فوتبال و مشخصاً بین مجید جالی و مهدی 
تاج در زمینه انتخاب سرمربی تیم ملی فوتسال زنان اختاف نظر وجود 
دارد و در این میان، ابقای دوباره سلیمانی در نقش سرمربی در نوع خود 

می تواند جالب توجه باشد.

  آگهی مزایده عمومی  آگهی مزایده عمومی
 یک مرحله ای  یک مرحله ای 

شهرداری اسلامشهر در نظر دارد به استناد مصوبات سال ۱۴۰۳ شورای اسلامی شهر پروژه های ذیل را از طریق مزایده عمومی واگذار نماید. بدینوسیله 
 از اشخاص حقوقی واجد شرایط دعوت میگردد جهت دریافت اسناد مزایده پس از چاپ دوم از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت به آدرس:
 www.setadiran.ir اقدام و جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره ۰۲۱۵۶۳۶۳۰۹۰ تماس حاصل نمایند. هزینه درج آگهی در روزنامه به عهده برنده 

مزایده عمومی می باشد.
1- مشخصات موضوع مزایده عمومی

مبلغ سپرده شرکت در مدارک مورد نیازمدت اجراءموضوع مزایده عمومیردیف
قیمت پایه )در یک سال(مزایده عمومی )ریال(

1

اجاره تابلوهای تبلیغاتی 
بیلبوردهای استند در سطح 

شهر و مناطق ششگانه 
جهت انجام امور تبلیغاتي

دو سال

* شرکت هایی که در شرح وظایف آنها 
انجام امور تبلیغات محیطی ذکر شده باشد: 
اساسنامه مرتبط- روزنامه رسمی- دارای 
مجوز رسمی از وزارت فرهنگ و ارشاد 

اسلامی و مراجع ذیربط- آخرین تغییرات 
اعضای هیئت مدیره - مدارک شناسایی 
اعضای هیئت مدیره )کپی تمام صفحات 

شناسنامه(
* موسسه یا کانونهای تبلیغاتی: دارای مجوز 
رسمی از وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی و 

مراجع ذیربط - مدارک شناسایی )کپی تمام 
صفحات شناسنامه(

4/610/000/00092/080/857/600

2

اجاره پیشانی پلهای عابر 
پیاده در سطح شهر و 
مناطق ششگانه جهت 

انجام امور تبلیغاتی
دو سال

* شرکت هایی که در شرح وظایف آنها 
انجام امور تبلیغات محیطی ذکر شده باشد: 
اساسنامه مرتبط- روزنامه رسمی- دارای 
مجوز رسمی از وزارت فرهنگ و ارشاد 

اسلامی و مراجع ذیربط- آخرین تغییرات 
اعضای هیئت مدیره - مدارک شناسایی 
اعضای هیئت مدیره )کپی تمام صفحات 

شناسنامه(
* موسسه یا کانون های تبلیغاتی: دارای 
مجوز رسمی از وزارت فرهنگ و ارشاد 

اسلامی و مراجع ذیربط - مدارک شناسایی 
)کپی تمام صفحات شناسنامه(

5/000/000/00094/135/420/800

2- به پیشنهادات مشروط، مخدوش، فاقد سپرده و پیشنهاداتی که پس از مهلت اعلام شده ارائه شوند ترتیب اثر داده نخواهد شد.
3- برندگان اول و دوم مزایده هرگاه حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده آنان به ترتیب به نفع شهرداری ضبط خواهد شد.

4- بدیهی است کلیه فرآیند برگزاری مزایده الکترونیکی و از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت می باشد.
5- سایر شرایط در اسناد مزایده درج گردیده است.

6- چاپ اول: ۱۴۰۳/۰۹/۱۲   7- چاپ دوم: ۱۴۰۳/۰۹/۱۹

 نوبت اول

محسن حمیدی شهردار اسلامشهر

آگهی اختصاصی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه اجرائی 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

شناسه آگهی:1826415
برابر رای شماره ۱۴۰۳۶۰۳۱۲۰۰8۰۰۵۵۶۲ تاریخ ۱۴۰۳/۰7/۲8 هیات موضوع قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد 
ثبتی شهرستان آق قلا پرونده کلاسه ٢٩٨٧٦٦٤١١١١٨٦٤٠٤٩٧٩٩77۲۰۰ تصرفات 
مالکانه و بلامعارض متقاضی آقای محمود یلمه فرزند انه محمد به شماره شناسنامه 
۱۱۹ کد ملی ۴۹7۹۹77۲۰۰ صادره آق قلا در ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به 
مساحت ۴۴۹۵7/۱۶ متر مربع ، مفروز و مجزی شده جزئی از پلاک ثبتی شماره ۱۳ 
-اصلی واقع در اراضی قریه یلمه سالیان بخش ۱۲ -حوزه ثبتی ملک شهرستان آق قلا 
تائید گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی 
میشود در صورتی که اشخاص نسبت به  صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته 
باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره 
تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود 
را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم 

وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول : روز یکشنبه ۱۴۰۳/۰8/۱7
تاریخ انتشار نوبت دوم روز دوشنبه ۱۴۰۳/۰۹/۱۲

مهناز جهانفر رئیس اداره ثبت اسناد و املاک آق قلا

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قزوین
 اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک منطقه دو قزوین

 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

شناسه آگهی: 1826417
آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی برابر رای شماره ۱۴۰۳۶۰۳۰۹۰۶8۰۰۶۱8۵ هیات اول موضوع 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی 
حوزه ثبت ملک منطقه دو قزوین تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای سعید دشتی فرزند 
صادق بشماره شناسنامه ۶۹۳ صادره از در ششدانگ یک قبطه باغ به مساحت ۱۳۰۹.۱۴ متر 
مربع با حفظ حقوق احتمالی جرائم از پلاک ۲8 اصلی واقع در بخش ۵ قزوین خریداری از مالک 
رسمی خانم زلیخا نجفی احدی از ورثه حیدر علی نجفی تایید و محرز گردیده است. لذا به منظور 
اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به 
صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت 
دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت 

مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴۰۳/۰8/۲7  تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۴۰۳/۰۹/۱۲

صمد قدیم آبادی رئیس ثبت اسناد و املاک

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان کرمانشاه
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه یک 

 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

 آگهی موضوع ماده ۳ قانون  و ماده ۱۳ آئین نامه ثبتی تعیین تکلیف وضعیت ثبتی  واراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

 برابر رای شماره ۱۴۰۳۶۰۳۱۶۰۰۱۰۱۰۹۲8مورخ ۹۰/8۰/۳۰۴۱ هیات اول/ دوم موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک 
کرمانشاه ناحیه یک تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای علی فتحی جوبشهر فرزند شفی  بشماره 
شناسنامه  ۹۲۶ به شماره ملی ۴۵۳۹7۶۱۰8۰ صادره از شیروان و چرداول مبنی بر صدور سند مالکیت  
نسبت  به ششدانگ یک باب ساختمان  به آدرس میدان غدیر کوی برنجی پلاک ۳۳ به مساحت ۴۲ 
متر مربع مفروز  و مجزی شده از پلاک ۵8 فرعی از ۲۱۵۳ اصلی جهت الحاق به پلاک ۳۹ فرعی از 
۲۱۵۴ اصلی واقع در بخش دو کرمانشاه خریداری از مالک رسمی مشاعی اقای/ خانم  سعید اسدی 
چشمه به صورت مع الواسطه به متقاضی محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو 
نوبت به فاصله ۱۵ روز اگهی می شود درصورتی اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی 
داشته باشندمی توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم 
و پس ازاخذ رسید،ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع  قضایی 
تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقصای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 

مالکیت  صادر خواهد شد.
 تاریخ انتشار نوبت اول:۱۴۰۳/۰۹/۱۲    تاریخ انتشار نوبت دوم:۱۴۰۳/۰۹/۲8
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آگهی موضوع ماده۳ قانون و ماده ۱۳ ایین تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شماره  ۲۰۲۶-۱۴۰۳ هیات موضوع  قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی بوشهرتصرفات مالکانه 
و بلا معارض متقاضی  اقای کاظم خوشنود    فرزند محمد    به شماره شناسنامه 
۱8۲صادره ازبوشهر  به شماره ملی ۳۵۰۱۲۰۹7۴۶ درقسمتی شش دانگ    یک باب  
خانه     به مساحت ۹8 متر مربع  پلاک۲۱  فرعی از۱۹۰۵ اصلی مفروز و مجزی شده 
از پلاک اصلی واقع در بخش دو  بوشهر خریداری از مالک  رسمی  گردیده است . لذا 
به منظور اطلاع عمومی مراتب در دو نوبت به فاصله۱۵ روز  آگهی می شود در صورتی 
که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از 
تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ 
رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مرجع قضایی 
تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق 

مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.م الف ۱۱8۹
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۳/8/۲7
تاریخ انتشارنوبت دوم : ۱۴۰۳/۹/۱۲

شکراله سعادتی
رئیس اداره ثبت اسنادواملاک شهرستان بوشهر

آگهی اختصاصی موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی برابر ماده ۳ و ماده ۱۳ 

آئین نامه قانون تعیین تکلیف
شناسه آگهی:181696۰

برابر آراء صادره هیئت موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد 
سند رسمی مستقر در واحد ثبتی تصرفات مالکانه بلا معارض خانم  محبوبه بیاری بشماره 
شناسنامه 7۳۶ بشماره ملی ۲۱۲۱۴۰۲۹۲۶ ص صادره از گرگان فرزند محمد حسین 
متقاضی کلاسه پرونده۱۴۰۲۱۱۴۴۱۱۴8۰۰۰۱۴۰۲ششدانگ یک قطعه زمین که در آن 
احداث بنا شده است به مساحت ۳۲.۳۲ متر مربع از پلاک شماره ۶۳- اصلی واقع در اراضی 
رستم کلاته بخش ۳ حوزه ثبت ناحیه ۲ گرگان طبق رای صادره حکایت از تصرفات متقاضی 
دارد. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله پانزده روز آگهی میشود از این رو 
اشخاصی که نسبت به رای صادره فوق الذکر اعتراض داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار 
اولین آگهی بمدت دو ماه اعتراض خود را با ذکر شماره پرونده به این اداره تسلیم و پس از 
اخذ رسید ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض به مرجع ثبتی دادخواست خود را به 

مرجع ذیصلاح قضائی تقدیم و گواهی تقدیم دادخواست را به این اداره ارائه نمایند.
تاریخ انتشار نوبت اول ۱۴۰۳/۰8/۲۶  
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۳/۰۹/۱۲

حجت الله تجری 
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو گرگان از طرف محمد فندرسکی

آگهی اختصاصی موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی برابر ماده ۳ و ماده ۱۳ 

آئین نامه قانون تعیین تکلیف
شناسه آگهی:1822626

 برابر آراء صادره هیئت موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی تصرفات مالکانه بلا معارض آقای محمد باقر موحدی 
راد بشماره شناسنامه ۲۶8 بشماره ملی ۲۲۴۹887۱۲8 صادره از کردکوی فرزند رحمت 
متقاضی کلاسه پرونده ۱۴۰۳۱۱۴۴۱۲۴8۰۰۰۰8۳۰ در ششدانگ یک قطعه زمین که در 
آن احداث بنا شده است به مساحت ۶۰.۹۰ متر مربع از پلاک ۳- اصلی واقع در اراضی اوزینه 
بخش ۳ حوزه ثبت ناحیه ۲ گرگان طبق رای صادره حکایت از تصرفات متقاضی دارد. لذا به 
منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله پانزده روز آگهی میشود از این رو اشخاصی 
که نسبت به رای صادره فوق الذکر اعتراض داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین 
آگهی بمدت دو ماه اعتراض خود را با ذکر شماره پرونده به این اداره تسلیم و پس از اخذ 
رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض به مرجع ثبتی دادخواست خود را به مرجع 

ذیصلاح قضائی تقدیم و گواهی تقدیم دادخواست را به این اداره ارائه نمایند.
تاریخ انتشار نوبت اول ۱۴۰۳/۰8/۲۶ 
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۳/۰۹/۱۲

 حجت الله تجری رئیس اداره  ثبت اسناد و املاک منطقه دو گر گان
 از طرف محمد فندرسکی
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فراتر از کاغذ
پایگاه خبری

آنلاین



همایش  اجرای  نقدی   قزوین-مریم   
تخصصی پنل کشاورزی قراردادی که دراتاق 
بازرگانی قزوین بامحوریت سلامت محصولات 
غذایی و کشاورزی با استقبال ومشارکت انبوه 

علاقه مندان   به ریاست عبدیان رئیس اتاق 
بازرگانی،پازوکی عضوهیات رئیسه ،پوراسمعیل 
کمیسیون  رئیس  و  نمایندگان  عضوهیات 
بخش  پارلمان  تبدیلی  صنایع  و  کشاورزی 

بخش  ازفعالان  یار  شهرام  استان،  خصوصی 
خصوصی وعضوهیات مدیره  انجمن  کشمش 
عامل  مدیر  مظفرعبداله  سید  قزوین،  استان 
شرکت کشت وصنعت روژین تاک مدرس این 
همایش آموزشی ، برومند دبیر اجرایی اتاق قزوین 
وعلاقه مندان تشکیل شد ارائه روش های نوین 
کشاورزی،افزایش  بخش  اداره  برای  وکارآمد 
بهره بری و کاهش مصرف منابع طبیعی صورت 

گرفت.
عبدیان  تخصصی   پنل  این  درابتدای 
اظهارداشت:طی ۱۸ماه فعالیت دورششم هیات 
کشاورزی  کمیسیون  قزوین،  اتاق  نمایندگان 
بسیار  ازکمیسیونهای  یکی  تبدیلی  صنایع  و 
فعال و موفق بوده که از صرف وقت وانجام برنامه 
می  تقدیر  پوراسمعیل  توسط  مختلف  های 
کنیم.تمام سعی مابراین نکته  معطوف است 
که باکمک فعالان بخش خصوصی درحدتوان 
وامکان مشکلات مختلف حوزه کشاورزی استان 

راشناسایی و رفع نماییم.

رئیس اتاق بازرگانی قزوین خاطرنشان کرد:طی 
یکی دوسال گذشته حوزه کشمش از عرصه 
وصادرات  تولید  دربخش  مشکل  دارای  های 
محصولات کشاورزی بوده واین مساله درمورد  
گوجه فرنگی وبعضی از محصولات کشاورزی 
دیگر نیز اتفاق  افتاده است.تمام سعی ما از اتفاق 
نظر و تعامل باریاست کمیسیون کشاورزی و 
ودعوت  استان  کشمش  انجمن  مدیره  هیات 
ازمهندس عبداله  برای اشتراک تجربیات مفید 
و موثر و کاربردآن درسطح استان قزوین است.

مابوده  موردتاکید  موضوع  محوری  سلامت 
وحق مردم است که دربازارداخلی ازمحصولات 
برگشت خورده ازاروپا)به دلیل باقی ماندن سموم 
( استفاده نکنند تا این مشکل به صورت اصولی  و 

باراهکارهای علمی رفع گردد.
رئیس پارلمان بخش خصوصی استان تصریح 
کرد:واقعیت این است که مدیران وکارشناسان 
اتفاقات  حداکثربتوانند  دولتی  های  دستگاه 
روزمره رااداره کنند وهرجا که بخش خصوصی 

بوده  برتوان خودتکیه داشته،موفق  صفرتاصد 
وپیروز درصحنه ظاهرشده است*

انجمن کشمش  مدیره  یارعضوهیات   شهرام 
می  نظر  به  گفت:  سخنانی  طی  نیز  استان 
مانده  باباقی  مرتبط  تعددجلسات  رسد 
فعالان  نوعی  به  کشاورزی  محصولات  سموم 
.بااین  است  کرده  رادچارخستگی  اقتصادی 
وجود  بامساعدت ریاست اتاق بازرگانی قزوین 
ومیزبان آن ، این جسله باحضورمهندس عبداله 
برگزارشده تاارتقاءمحصولات کشاورزی استان 

راسرلوحه قراردهیم.
سید  مهندس  آموزشی  همایش  این  درادامه 
مظفرعبداله مدیر عامل شرکت کشت وصنعت 
روژین تاک به ارائه مباحث خود  درخصوص 
بخش  اداره  برای  وکارآمد  نوین  های  روش 
کشاورزی،افزایش بهره بری و کاهش مصرف 
منابع طبیعی پرداخت. گفتنی است این دوره 
بااعطای گواهینامه دوزبانه  برای اعضای  اتاق و 

تشکلهای وابسته رایگان برگزارشد.

مهندس عبدیان رئیس اتاق بازرگانی قزوین:

سلامت محوری محصولات کشاورزی  موردتاکید است

با ۴۶ درصد رشد در سال جاری؛

 منابع بانک قرض الحسنه مهر ایران
 به ۴۰۰ همت رسید

 ۴۰۰ به  ایران  مهر  قرض الحسنه  بانک  منابع  مومنی   اصفهان-مریم 
هزار میلیارد تومان رسید به گزارش پایگاه خبری پیداگرنیوز،منابع بانک 
قرض الحسنه مهر ایران با ۴۶ درصد رشد در سال جاری به ۴۰۰ هزار میلیارد 
تومان بالغ شد. بانک قرض الحسنه مهر ایران در سال های اخیر همواره بیشترین 
رشد تعداد مشتریان و به تبع آن بیشترین رشد منابع را در سطح شبکه بانکی 
کشور داشته است. در حال که تعداد مشتریان بانک از مرز ۱۹ میلیون نفر گذشته 
و این بانک را در زمره یکی از فراگیرترین نهادهای مالی کشور قرار داده، منابع 
بانک نیز از ۴۰۰هزار میلیارد تومان عبور کرده است. با اعتماد روزافزون مشتریان 
به این بانک و استقبال از خدمات و طرح های آن، بانک قرض الحسنه مهر ایران 

اکنون در شاخص منابع بالاتر از بسیاری از بانک های باسابقه کشور قرار دارد.

معاون حوزه خدمات شهریشهرداری مهستان:

پیرایی می شوند  درختان خیابان حافظ باز

کرج-ترنم مظفری  عملیات هرس درختان در فاز ۲ خیابان حافظ  به منظور 
حذف شاخه های خشک، ایجاد فضای مطلوب شهری، زیبا سازی منظر شهری و 

افزایش رشد درختان آغاز شد.
معاون حوزه خدمات شهری گفت: عملیات هرس و بازپیرایی درختان شهر 
مهستان همزمان با فصل پائیز، با نظارت کارشناسان فضای سبز به منظور 
برقراری توازن بین اندام هوایی و زیرزمینی درختان، جوان سازی، فرم دهی، 
حذف پاجوش و شاخه های بیمار و آفت زده، آزادسازی تابلوهای ترافیکی، 
تسهیل در عبور و مرور عابرین و وسایط نقلیه و فرهنگ سازی در راستای 
پیشگیری از تخریب فضای سبز و هرس های خودسرانه و همچنین ایجاد دید 

کافی برای رانندگان در تقاطع های اصلی و فرعی انجام می شود.
معاون حوزه معاونت خدمات شهری افزود: در هرس درختان به عواملی نظیر نوع 
گونه گیاهی، سن درخت، موقعیت مکانی درخت، درجه سلامت درخت، زمان 

هرس، فرم دهی اولیه و تربیت درخت در سالهای اولیه کاشت توجه می شود.

 مدیرعامل آبفای استان:

 زمان رفع حوادث آب در آذربایجان غربی 
پایین تر از میانگین کشوری است

ارومیه-رحیم جباردخت  مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب آذربایجان غربی 
گفت: زمان رفع حوادث آب در آذربایجان غربی پایین تر از میانگین کشوری است.

محمد اشرفی  افزود: شرکت آب و فاضلاب آذربایجان غربی خود را ملزم به 
پاسخگویی به تمام تماس ها می داند و در این راستا تیم های حوادث و کنترل 

کیفی آب به محل اعزام و نسبت به بررسی و رفع مشکل اقدام می کنند.
وی افزود: تماس ها در ۶ بخش انشعاب غیرمجاز، شکایات، شکایت از کنترل 
کیفی فاضلاب، شکایت از بهره برداری از آب و کنترل کیفی، مشترکین و 

بهره برداری از فاضلاب انجام می گیرد.
مدیرکل شرکت آب و فاضلاب آذربایجان غربی متوسط زمان رسیدگی تیم 
حوادث این شرکت را مورد اشاره قرار داد و گفت: مدت زمان رسیدگی و رفع 
مشکل در بخش انشعاب آب حداکثر ۲ و نیم ساعت و رفع مشکل شبکه حداکثر 
۳ ساعت طول می کشد و این زمان در رفع حوادث خط انتقال یک ساعت تا ۲۸ 

ساعت است.
اشرفی با بیان اینکه رفع مشکلات پیش آمده در بخش آب و فاضلاب در تمام نقاط 
کشور زمان بر است، اعلام کرد: متوسط زمان رسیدگی و رفع مشکل آب و فاضلاب 

استان در سریع ترین زمان ممکن انجام می شود.
وی خاطرنشان کرد: نرم افزارهای CRM و GIS این شرکت به نرم افزار مشترکین 
شرکت آبفا استان متصل شده که با این اقدام خدمات مشترکین در کوتاه ترین 

زمان ممکن و با دقت بیشتری ارائه می شود.

وگاه خورشیدی ۱۳ مگاواتی  بهره برداری از نیر
وه شهرستان قر

کرمانشاه –حسنافخارزاده  نیروگاه خورشیدی ۱۳ مگاواتی شهرستان 
قروه متعلق به شرکت توان مهرگستر سبز با حضور نمایندگان سازمان انرژی های 
تجدیدپذیر و بهره وری برق )ساتبا( و شرکت برق منطقه ای غرب پس از انجام 

تستهای برقداری به بهره برداری رسید.
الفتی نیا مدیر عامل شرکت برق منطقه ای غرب بیان داشت: نیروگاه خورشیدی 
۱۳ مگاواتی شهرستان قروه اولین نیروگاه خورشیدی بزرگ مقیاس در حوزه 
تحت پوشش شرکت برق منطقه ای غرب میباشد که با سرمایه گذاری بخش 
خصوصی انجام گرفته است. با توجه به اینکه حداکثر تولید نیروگاههای 
خورشیدی با اوج بار شبکه همزمان میباشد انرژی تزریقی این نیروگاه کمک قابل 
توجهی به بهبود پارامترهای شبکه نظیر بهبود پروفیل ولتاژ و همچنین آزادسازی 
ظرفیت خطوط ارتباطی و ترانسفورماتور پست فوق توزیع ناظم آباد خواهد کرد. 
مدیر عامل شرکت برق منطقه ای غرب در خصوص مشخصات این نیروگاه اذعان 
داشت: مساحت زمین مورد استفاده نیروگاه ۲۰ هکتار و نوع پنلهای استفاده شده 
در این نیروگاه از نوع دو طرفه )bifacial( و دارای ردیاب )tracker( می باشد. 
در این نیروگاه از تعداد ۱۹۴۴۰ پنل خورشیدی و ۳۶ اینورتر استفاده شده است. 
مدیر عامل برق غرب در ادامه بیان کرد: برق تولیدی نیروگاه به پست قروه ۲ )ناظم 
آباد( تزریق میشود. گفتنی است، این نیروگاه با سرمایه گذاری ۹/۹ میلیون 

یورویی بخش خصوصی انجام شده است.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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خوزستان
با همکاری شرکت نفت و گاز اروندان و پارک علم و فناوری خوزستان انجام شد؛

ون در حوزه کسب و کارها فناورانه و خلاق  ح های توانمندسازی بانوان غرب کار ونمایی طر ر
اهواز –محمد مجدم  با همکاری شرکت نفت و گاز اروندان و 
پارک علم و فناوری خوزستان از طرح های توانمندسازی بانوان 
غرب کارون در حوزه کسب و کارهای فناورانه و خلاق شامل خوز 
دُخت )طرح توامند سازی بانوان در کسب و کارهای فناورانه( 
و یسُری )شامل طرح توانمدسازی بانوان در حوره صنایع خلاق( 
رونمایی شد.به گزارش خبرنگار خریدار به نقل از روابط عمومی 
شرکت نفت و گاز اروندان، عصر پنجشنبه، هشتم آذرماه ۱۴۰۳، 
آیین رونمایی از طرح های توانمندسازی بانوان غرب کارون در 
حوزه کسب و کارهای فناورانه و خلاق با حضور مدیرعامل، مدیران 

و روئسا شرکت نفت و گاز اروندان، رئیس پارک علم و فناوری 
خوزستان، مجید داغری نماینده دشت آزادگان و هویزه و برخی 
فعالین این حوزه در اهواز برگزار شد. در این آیین عبدالله عذاری 
اهوازی، مدیرعامل شرکت نفت و گاز اروندان گفت: به دنبال ایجاد 
شرایطی هستیم که کسب و کار فناورانه برای کاهش معضل 
بیکاری در مناطق غرب کارون و حوزه تاسیساتی رشد پیدا کند و 
تاکید ما در این بخش حوزه بانوان غرب کارون است. وی ادامه داد: 
این توانمندسازی با اقدام شرکت نفت و گاز اروندان به تنهایی قابل 
پیاده سازی کامل نیست بلکه همه باید دست در دست هم بگذاریم 

و برای رشد و تعالی این برنامه و کشورمان قدم برداریم. عذاری 
اهوازی با اشاره به توانایی بانوان به عنوان یک ظرفیت نهفته در 
کشور، گفت: بانوان کارایی و هنر بسیار زیادی داشته ولی اکثر آن ها 
بیکار هستند؛ اگر از این ظرفیت نهفته کشور در کسب و کارهای 
فناورانه استفاده کنیم پیروز خواهیم بود. وی با اشاره به شعار سال 
مبنی بر جهش تولید با مشارکت مردم و حرکت اروندان در این 
مسیر همراه با مردم، اضافه کرد: قصد داریم با کمک پارک علم و 
فناوری و دیگر بخش ها و با انجام مسئولیت های اجتماعی در این 

حوزه به سمت کارگاه های زودبازده و خود اشتغالی حرکت کنیم.

کرج-ترنم مظفری  شهردار کرج گفت: به لطف خداوند 
متعال، امکان پرداخت فوق العاده جذب بازار کار مورد تایید 
کمیته طبقه بندی مشاغل، با محاسبه معوقات این مزایا، برای 

تمامی کارگران مجموعه مهیا شده است.
مهرداد کیانی ضمن اعلام این خبر گفت: پرسنل مدیریت 
شهری با هر نوع قرارداد کاری اعم از کارگری و کارمندی و… 
با روحیه خدمتگزاری برای تحقق اهداف و سیاست های 
مدیریت شهری تلاش می نمایند و قطع به یقین با تقویت 

انگیزه های رفاهی و توجه بیشتر به معیشت عزیزان، امکان 
ارتقای بهره وری سازمانی و ارائه خدمات بیشتر و بهتر به 

شهروندان مهیا خواهد شد.
کیانی، رسیدگی و حمایت از این عزیزان را جزو وظایف ذاتی 
و اخلاق حرفه ای مدیریتی ارزیابی کرد و افزود: بر همین مبنا 
تلاش کرده ایم در دوره ششم مدیریت شهری با نگاه ویژه ای به 

این قشر و نیازمندی هایشان بپردازیم.  
وی، تحقق پرداخت فوق العاده جذب بازار کار را با توجه به 

همین رویکرد عنوان کرد و ادامه داد: این اتفاق با پیگیری ها 
و نامه نگاری های انجام گرفته از سوی مجموعه  با حمایت 

دستگاه ها و بخش های مرتبط محقق شده است.
شهردار کرج تصریح کرد: با همکاری معاونت مالی و اقتصادی 
روند پرداخت مزایای مذکور و معوقه آن با توجه تاریخ ابلاغ به 
سرعت انجام می گیرد.  این مسئول تاکید کرد: این مزایا برای 
همه همکاران کارگری فراهم شده و به زودی مبالغ مذکور 

محاسبه و به ایشان پرداخت خواهد شد

البرز
 خبر خوش شهردار کرج برای نیروهای کارگری؛

حق فوق العاده جذب بازار کار برای تمامی کارگران پرداخت می شود

خرم آباد-فرزانه هداوند  معاون فروش و خدمات 
مشترکین شرکت توزیع نیروی برق لرستان از جمع آوری 
گسترده برق های غیرمجاز در استان خبر داد. همایون 
بختیاری  بیان کرد: با حضور ۲۰ اکیپ اجرایی در سطح 
کلیه مدیریت های توزیع برق استان مانور جمع آوری 
برق های غیرمجاز برگزار شد. معاون فروش و خدمات 
مشترکین شرکت توزیع نیروی برق استان اظهار کرد: 
کارشناسان  توسط  گرفته  انجام  مطالعات  و  بررسی  با 
مشترکین وضعیت مناطق محله هایی که دارای برق های 
غیر مجاز در شهرهای استان بودند با برنامه ریزی های 

گسترده نسبت به جمع آوری و قطع برق های غیر مجاز 
شد.  اقدام  استان  سطح  در  اجرایی  اکیپ   ۲۰ توسط 
بختیاری در ادامه افزود: با تلاش همکاران و اکیپ های 
استان  در سطح  برق  مجاز  غیر  انشعاب  اجرایی ۴۷۸ 
شناسایی و جمع آوری شد که در نهایت باعث احصاء 
این  میزان ۳۳۹۰۸۰۸ کیلووات ساعت شد.  به  انرژی 
مسئول در پایان گفت: از مردم استان تقاضامندیم هر کجا 
و در هر مکان با پدیده استفاده غیرمجاز از برق مواجه شدند 
با گزارش به مامورین برق، این شرکت را در تامین برق 

پایدار و مطمئن برای هم استانی های عزیز یاری کنند.

لرستان
معاون شرکت توزیع نیروی برق استان خبر داد:

جمع آوری گسترده برق های غیرمجاز در لرستان
مشهد-سـمیه باقـرزاده   مدیـر منطقـه ۴ عملیـات 
انتقـال گاز ایران از انتقـال بیش از۱۴.۵ میلیـارد مترمکعب 
گاز طی ۶ ماه نخسـت سـال جـاری از این منطقه خبـر داد. 
احمـد امتحانـی مدیر منطقـه ۴ عملیـات انتقـال گاز ایران 
ادامـه داد: در ایـن ایـام روزانـه در حـدود ۷۵ میلیـون متـر 
مکعـب توسـط ایـن منطقـه منتقل کـه بالـغ بـر ۹میلیارد 
و ۱۰۰ میلیـون مترمکعـب بـه مبـادی مصـرف از جملـه ۴ 
شـرکت اسـتانی، صنایـع عمـده ماننـد نیروگاه هـا، فولاد، 
پتروشـیمی بجنورد و کارخانه سیمان مشـهد تحویل داده 
شـده اسـت.وی با بیان اینکه با اقدامات انجام شـده توسـط 

ایـن مجموعـه شـاهد رشـد انتقـال بیـش از یـک میلیـارد 
متـر مکعـب گاز در مقایسـه بـا دوره مشـابه سـال گذشـته 
بودیـم، تصریـح کـرد: بـا توجـه بـه سیاسـت های ابلاغی و 
نیاز کشـور بـه نیـروی بـرق و همچنیـن تامین انـرژی پاک 
برای هموطنان، در شـش ماهه نخسـت سـال، بیـش از ۴۷ 
درصـد گاز بـه نیروگاه های بـرق اسـتانهای تحت پوشـش 
این منطقه تحویل داده شـده اسـت.امتحانی اظهار داشـت: 
همچنین در این بـازه زمانـی، در حدود۴میلیاردمترمکعب 
گاز برای اسـتفاده در اسـتانهای شـمال کشـور به منطقه ۹ 

عملیـات انتقـال گاز تحویل شـده اسـت.

خراسان رضوی
 طی شش ماه نخست سال جاری؛

بیش از ۱۴.۵ میلیارد متر مکعب گاز از منطقه ۴ عملیات انتقال گاز ایران انتقال یافت

اصفهان-مریم مومنی  طرح فیبر نوری منازل و کسب و 
کارها که مهم ترین پروژه ارتباطی کشور محسوب می شود، 
طبق گفته مسئولان در دولت چهاردهم با بازنگری هایی ادامه 
پیدا می کند اما باید نگاه مبتنی بر ایجاد پوشش را به نگاه مبتنی 
بر اتصال تغییر داد. پروژه فیبر نوری منازل و کسب  و کارها، 
اقدام بزرگی بود که در صورت تداوم می تواند مسئله ارتباطات 
کشور را به صورت اساسی و ریشه ای تا چند دهه آینده حل 
کند. اگرچه این پروژه از ابتدا تا تاکنون مسیر پر فراز و نشیبی 
را را پشت سر گذاشت اما با پیگیری و همراهی های همه جانبه، 
مسائل و مشکلاتش حل شده و می توان گفت که به نقطه 
مطلوبی رسیده است. براساس آمار اعلام شده ۷۲۰ شهر 

مجوز حفاری گرفته اند و در ۳۵۰ شهر عملیات عمرانی آغاز 
شده و در دو سال گذشته بیش از ۱۴ هزار کیلومتر حفاری و 
داکت گذاری شده که درنهایت ۸ میلیون خانوار تاکنون تحت 
پوشش قرار گفته اند. اگرچه ایجاد پوشش فیبرنوری در این 
پروژه از اهمیت بسیاری برخوردار است اما مهم ترین مسئله 
اتصال است تا مردم تأثیرات این فناوری را احساس کنند که 
براساس رسمی میزان اتصال در این مدت عدد زیادی نیست 
و دلیل آن می تواند تمرکز دولت قبل بر بحث پوشش دانست. 
باوجود آنکه از ابتدای آغاز به کار به دولت چهاردهم مسئولان 
کم و بیش درباره روند اجرای این پروژه توضیح داده اند، اما 
همچنان سوال و ابهام درباره چگونگی ادامه این پروژه وجود 

دارد. با نگاهی به برنامه هفتم توسعه می توان فهمید که ماده 
و بخش مختلفی به این پروژه اختصاص پیدا کرده و مهم ترین 
تأکید این برنامه بر بحث اتصال است و آنگونه که مسئولان 
اعلام کرده اند اولویت در دولت چهاردهم بحث اتصال خواهد 
بود. سیدمحمد رضوی زاده – رییس پژوهشگاه ارتباطات و 
فناوری اطلاعات – در این باره گفته است طبق تاکید وزارت 
ارتباطات این پروژه همچنان در اولویت است اما نیازمند 
بازنگری در مسیر اجرا با تمرکز بر اتصال به جای پوشش است. 
در این پروژه مقرر شد طی چهار سال عقب ماندگی ها را جبران 
شود تا حدی که دسترسی با کیفیت از طریق فیبر برای مردم 

کشور فراهم شود.

اصفهان
طبق گفته مسئولان؛

اتصال به فیبر نوری در صدر برنامه  های دولت  

شـرکت  مدیرعامـل  گرگان-مهنازمحمدزمانـی   
گاز اسـتان گلسـتان - از طـرح بهسـازی موتورخانـه هـا 
سیسـتم های گرمایشـی سـاختمان ها بـا اعتبـاری بالـغ بـر 
۲۶میلیـارد ریـال در سـال جـاری  خبـرداد : علـی طالبـی بـا 
اشـاره بـه هدف گـذاری اصـلاح سیسـتم های گرمایشـی 
۲۵۸واحـد موتورخانـه، افـزود: برنامـه بهسـازی بـا صـرف 

هزینـه ای بالغ بـر ۲۶ میلیـارد ریال انجام شـده اسـت و پیش 
بینـی مـی گـردد کـه بـا ایـن اقدامـات ، کاهـش ۳۰درصدی 
مصـرف گاز را شـاهد باشـیم  مدیرعامـل گازگلسـتان : بـا 
بیـان اینکـه اصـلاح و بهینه سـازی موتورخانه ها در راسـتای 
سیاسـت های شـرکت ملی گاز ایـران مبنـی بـر صرفه جویی 
و مدیریـت  در مصـرف گاز و حفـظ و صیانـت از ایـن نعمـت 

الهـی  بـرای نسـل های آینده اسـت گفـت :امـر بهینه سـازی 
به صـورت رایـگان انجـام می شـود. وی افـزود :رفـع نواقـص 
و مشـکلات سیسـتم های گرمایشـی موتورخانه هـا، ایجـاد 
زمینـه فعالیـت و اشـتغال بخـش خصوصـی و بومـی از جمله 
مزایـای ایـن طـرح ارزشـمند در کنـار بهینه سـازی مصـرف 
انـرژی به شـمار مـی رود. طالبـی اظهار کـرد :آگاهی  بخشـی 

و اصـلاح فرهنـگ مصـرف انـرژی اولویـت اول در راسـتای 
نیـل بـه اهـداف بهینه سـازی مصـرف و بهره بـرداری صحیح 
از منابـع خـدادادی و جلوگیـری از اتـلاف ایـن نعمـت اسـت  
بر همیـن اسـاس ،سـازمان هـای دولتـی و موسسـات ،مراکز 
درمانـی و دانشـگاه هـا و مـدارس نیـز در اولویـت کاری ایـن 

بخـش قـرار گرفتـه اسـت.

گلستان
  مدیرعامل شرکت گاز استان

258واحد موتورخانه در  گلستان بهینه سازی شد 

آب  شرکت  مدیرعامل  –حسنافخارزاده   کرمانشاه 
و فاضلاب استان کرمانشاه گفت: طرح »آب و آبادانی« در 
روستاها اقدامی است که چند سال است در استان کرمانشاه 

در حال انجام است.
رضا داوودی  اظهار کرد: طرح آب و آبادانی در روستاها اقدامی 
است که چند سال است توسط بسیج سازندگی سپاه حضرت 
نبی اکرم )ص( استان کرمانشاه و مشارکت شرکت آب و 

فاضلاب استان در حال انجام است.
وی افزود: این اقدام در مناطق کم برخوردار و با هدف کمک به 

دولت در حال انجام است.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان کرمانشاه تصریح کرد: 
سهم کرمانشاه از ۲۰ هزار طرح محرومیت زدایی سازمان 
بسیج سازندگی ۳۶۲ پروژه بود که ۸۰۰ طرح آن در بخش 

آبرسانی به روستاها بود.

استان  نقاط  محروم ترین  در  پروژه ها  این  گفت:  داوودی 
کرمانشاه، مناطق بسیار صعب العبور، مناطقی که با مشکلات 
عدیده چند دهه ای تنش آب یا بی آبی مطلق مواجه بودند و 

مناطقی که با تانکر آب سیار آبرسانی می شدند اجرا شد.
وی افزود: در بحث آب ۸۶۰ روستا داریم که هنوز ۵۱۱ 
روستا مانده آبرسانی شود که با انجام این طرح تنش آبی در 

روستاهای فاقد آب شرب به صفر میرسند.

کرمانشاه
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان:

وستاهای کرمانشاه در حال انجام است ح »آب و آبادانی« در ر طر



مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی:
تولید بنزین ۸ میلیون لیتر افزایش یافت

مدیرعامل شــرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی از افزایش 
تولید ۸ میلیون لیتری بنزین و ۷ میلیــون لیتری نفت گاز در ۱۰۰ روز 
نخست دولت چهاردهم خبر داد و ۶ راهبرد اصلی این شرکت را تبیین 
کرد.به نقل از وزارت نفــت، محمدصادق عظیمی فــر درباره عملکرد 
شرکت ملی پالایش و پخش در ۱۰۰ روز نخست دولت چهاردهم اظهار 
کرد: شــرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتــی ایران به عنوان 
متولی تولید و توزیــع فرآورده های نفتــی از ابتدای اســتقرار دولت 
چهاردهم با مســائل و چالش های اصلی ازجمله ناتــرازی فرآورده ها 
به ویــژه در زمینه بنزیــن و نفت گاز، بحــث کیفیت ســوخت و عدم 
تکمیل زنجیره ارزش از ســوخت به محصولات ارزشمند پایین دست 

روبه روست.
وی با بیان اینکه شــرکت ملی پالایش و پخش از ابتدای استقرار دولت 
چهاردهم و مبتنی بر اهداف برنامه ریزی شده در برنامه هفتم پیشرفت 
و چالش های موجود، ۶ راهبرد اصلی و اولویت شــرکت ملی پالایش و 
پخش فرآورده های نفتی را طراحی کرده اســت، افزود: افزایش تولید 
با تأکید بر تولیدات کیفــی و تکمیل زنجیره ارزش پالایشــی، راهبرد 
نخســت شــرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی اســت که 

به منظور کاهش فاصله تولید تا مصرف در دستور کار قرار دارد.

افزایش 8 میلیون لیتری تولید بنزین
مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران با بیان 
اینکه از آغاز به کار دولت چهاردهم ســطح ذخایر سوخت کشور به ویژه 
بنزین و نفت گاز در سطح مطلوبی نبوده است، گفت: تمرکز بر افزایش 
بهره وری در پالایشگاه های موجود کشور ازجمله اقدام های انجام شده 
از سوی شــرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی است، چراکه 

بهره برداری از طرح های پالایشی کشور به سادگی امکان پذیر نیست.
عظیمی فر یادآور شد: در ۱۰۰ روزه اســتقرار دولت چهاردهم با اتکا بر 
تاش های شرکت های پالایشی توانستیم میانگین تولید بنزین کشور 
را از ۹۷ میلیون لیتر در روز در پنج ماهه نخســت سال به روزانه حدود 
۱۰۵ میلیــون لیتر و تولید نفــت گاز کشــور را از ۱۱۱ میلیون لیتر در 
پنج ماه نخست امســال در آبان به ۱۱۸ میلیون لیتر و مقدار تولید این 

فرآورده را در آذر به ۱۲۴ میلیون لیتر برسانیم.
وی با بیان اینکه این افزایش تولید به صــورت ضربتی و با حفظ کیفیت 
بنزین اتفاق افتاده اســت، تصریح کــرد: این افزایش تولیــد با اتکا به 
افزایش خوراک از ۲.۳ بشــکه در روز به ۲.۴ میلیون بشکه، اصاحات 
فرآیندی، بهره بــرداری از طرح هــای زودبازده مانند آلکیاســیون 

پالایشگاه آبادان تحقق یافته است.

بهره برداری از طرح ایزومریزاسیون پالایشگاه شیراز
مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران با بیان 
اینکه شــرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی افزون بر تمرکز 
بر افزایش تولید، بر تســریع در بهره برداری از طرح های پالایشــی نیز 
تمرکز کرده است، گفت: بهره برداری از طرح های پالایشی در قالب ۲۴ 
طرح اولویت دار تعریف شده است و امیدواریم تا پایان دولت چهاردهم 

بتوانیم این ۲۴ طرح را به بهره برداری برسانیم.

عظیمی فر ادامــه داد: به منظور بهره بــرداری از ایــن طرح ها کمیته 
سرمایه گذاری و تأمین مالی در شــرکت ملی پالایش و پخش تشکیل 
و نشســت های پیگیری از طرح ها به صورت هفتگی برگزار می شــود و 
طرح ایزومریزاسیون پالایشگاه شیراز ازجمله این ۲۴ طرح است که با 
پیشرفتی بســیار بالا در ابتدای دولت چهاردهم به بهره برداری رسیده 
است و با استفاده از آن تمام بنزین تولیدی این پالایشگاه به بنزین یورو 

۵ ارتقا می یابد.
وی با بیان اینکه طرح هیدروکراکر پالایشــگاه آبادان دومین طرح در 
حال راه اندازی اســت، افزود: با راه اندازی این طرح نزدیک به روزانه ۵ 

میلیون لیتر نفت گاز یورو به تولیدات نفت گاز کشور اضافه می شود.

فعال سازی سامانه تبدیل خودروهای عمومی به دوگانه سوز
مدیرعامل شــرکت ملی پالایش و پخش فرآورده هــای نفتی ایران با 
تأکید بر اینکه حل مســئله ناترازی بدون توجه به حل مسئله مدیریت 
مصرف غیرممکن است از مدیریت مصرف به عنوان راهبرد دوم نام برد و 
گفت: به منظور بهینه سازی و مدیریت مصرف در شرکت ملی پالایش و 
پخش فرآورده های نفتی، مجموعه ای از اقدام های اولویت دار طراحی 

شده است که متنوع سازی سبد سوخت ازجمله آنهاست.
عظیمی فر ادامه داد: ازجمله عوامل افزایش مصرف بنزین در سال های 
اخیر کاهش مصــرف ســوخت های جایگزین مانند ســی ان جی در 
خودروها بوده اســت، از این رو نشســت های مختلفــی در این زمینه 
برگزار و موانع پیشروی اجرای طرح های متنوع سازی مانند سی ان جی 
برطرف و ســامانه تبدیل خودروهای عمومی به دوگانه سوز فعال شد تا 
ناوگان عمومی کشور از طریق این سامانه به طور رایگان به خودروهای 

دوگانه سوز تبدیل شوند.
وی با بیان اینکه نشســت های متعــددی با وزارت صمــت، مجموعه 
خودروســازان، مجموعه وزارت نیرو و مابقی ذی نفعان فعال در حوزه 
مصرف برگزار و نقشه راه مشترکی برای انجام اقدام ها در حوزه مصرف 
طراحی شــد، افزود: توســعه زیرســاخت های انتقال، ذخیره سازی و 
اندازه گیری در بخــش انتقال توزیع فرآورده های نفتی، راهبرد ســوم 

طراحی شده شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی است.

بهره برداری از فاز نخست خط لوله بندرعباس - سیرجان - 
رفسنجان

مدیرعامل شــرکت ملی پالایش و پخش فرآورده هــای نفتی ایران با 
بیان اینکه با افزایش مصرف فرآورده های نفتی باید به صورت متناسب 
نگهداشت تأسیسات انتقال و توسعه متناسب با مصرف کشور در دستور 
کار قرار گیرد از توسعه زیرساخت های انتقال به عنوان راهبرد سوم یاد 
و تصریح کرد: به این منظور فاز نخســت خط لوله جدید بندرعباس – 
سیرجان - رفسنجان به طول ۴۶۰ کیلومتر و سرمایه گذاری نزدیک به 
۱۲ همت در ۱۰۰ روزه دولت چهاردهم به بهره برداری رسید که نقش 

بسزایی در انتقال فرآورده ها از جنوب به مرکز و شمال کشور دارد.
عظیمی فر بــا بیان اینکه دو نیروگاه کشــور در بــازه زمانی ۱۰۰ روزه 
استقرار دولت چهاردهم به خط لوله انتقال فرآورده متصل شدند، اظهار 
کرد: با توجه بــه محدودیت های موجود در انتقــال فرآورده های مایع 
به نیروگاه ها، هزار نفتکش جاده پیمــا و ۳۰۰ مخزن دار ریلی به ناوگان 
کشــور افزوده شــدند و در نتیجه همه اقدام های انجام شده در زمینه 
تولید و انتقال، در آبان و آذر امسال رکورد تحویل نفت گاز به نیروگاه ها 
شکســت و در این بازه زمانی ۲ برابر مدت مشابه پارســال نفت گاز به 

نیروگاه ها تحویل شد.

توسط موسسه اعتباری ملل انجام پذیرفت
ح الماس تسهیلات ۳ میلیارد ریالی طر

موسســه اعتباری ملل در پاســخ همدلانه به نیازهای مالی خانوارها  
تسهیات  ۳ میلیارد ریالی پرداخت می نماید.

به گزارش روابط عمومی موسســه اعتباری ملل:  این موسسه با هدف 
حمایت  از تأمین مالی خانوارها، طرح تســهیاتی الماس را با شــرایط 
ویژه ای ارائه می دهد. این طرح در قالب تســهیات مرابحه تا سقف ۳ 
میلیارد ریال، برای دارندگان حساب های سپرده کوتاه مدت فرصتی در 
زمینه دسترســی به منابع مالی لازم جهت خرید کالا و خدمات فراهم 

می  نماید.
همچنین طرح الماس با تسهیل در وثایق، فرآیند تأمین اعتبار را برای 
مشتریان ســریع تر و امکان دسترســی به منابع مالی را آسان تر نموده 

است.
برای دریافت جزئیات بیشــتر، عاقه مندان می توانند به وب ســایت 

موسسه اعتباری ملل به نشانی www.melalbank.ir مراجعه کنند.

مدیرعامل بانک  ملی  ایران تاکید کرد
الگوی موفق تصفیه خانه فاضلاب بندرعباس 

برای سایر استان ها
نجارزاده تصریح کرد: ســاز و کارهای انجام شــده در خصوص پساب 
فاضاب بندرعبــاس، می تواند به عنوان یک الگوی موفق برای ســایر 

مناطق کشور مورد توجه قرار گیرد.
 به نقل از روابط عمومی بانــک ملی ایران، دکتــر ابوالفضل نجارزاده، 
مدیرعامــل بانک ملی ایران، در ســفر اخیــر خود بــه بندرعباس، از 
تصفیه خانــه فاضاب این شــهر بازدید کــرد و از نزدیــک در جریان 
پیشــرفت های طرح بزرگ ســامان دهی فاضاب بندرعباس و انتقال 

پساب بازیافت شده به صنایع قرار گرفت.
نجــاراده در این بازدیــد گفت: موضــوع فاضاب بندرعبــاس که در 
سال های اخیر به چالشی بزرگ تبدیل شده بود، با تدبیر و همکاری های 
مؤثر و حمایت مالی بانک ملی ایران به خوبی در حال رفع شــدن است. 
این اقدام، تبدیل یک تهدید به فرصتی ارزشــمند است و می توان آن را 

به عنوان یک الگوی موفق برای سایر استان ها معرفی کرد.
وی افزود: بانــک ملی ایران آماده اســت تا در ســایر مناطقــی که با 
بحران فاضاب مواجه هستند، بر اساس مدل ســرمایه گذاری مشابه 
با بندرعبــاس، وارد عمل شــده و در راســتای آبادانــی و حفاظت از 

محیط زیست کشور مشارکت کند.

»پالیز« بانک کشاورزی، مجری رسمی کشاورزی 
قراردادی در کشور شد

با تایید کارگروه ملی کشــاورزی قراردادی، پالیز بانک کشــاورزی به 
صورت رسمی به عنوان مجری واجد صاحیت برای توسعه کشاورزی 

قراردادی در کشور معرفی شد.

به نقل از روابط عمومی بانک کشــاورزی، براساس شــیوه نامه تأمین 
مالی کشــاورزی قراردادی اباغی بانک مرکزی، اجــرای مدل تأمین 
مالی زنجیره کشاورزی قراردادی تنها در بستر پلتفرم واجد صاحیت 
امکانپذیر است و »پالیز« بانک کشاورزی به دلیل دارا بودن فرایندهای 
کامل ماژول کشاورزی قراردادی و نیز رعایت کلیه الزامات حاکمیتی، 
با تأییــد اکثریت قریب بــه اتفاق اعضــای کار گروه ملی کشــاورزی 
قراردادی به عنوان مجری واجد صاحیت برای توســعه کشــاورزی 
قراردادی معرفی و گواهینامه رسمی پشــتیبان برای این پلتفرم صادر 

شد.
بر اســاس این گزارش، بانک کشــاورزی بــا طراحی و اجــرای مدل 
کشــاورزی قراردادی مبتنی بر پلتفرم پالیز، نخستین بانکی است که 
با اجرای کامل تأمین مالی زنجیره های تأمین در جهت حذف واســطه 
گری، اصاح و هدفمندسازی الگوی کشــت، بهبود اشتغال روستایی، 
پایــداری تولید، افزایــش کارآیی تخصیــص منابع، کنتــرل قیمت 
محصولات کشــاورزی و مواد غذایی و در نهایــت تأمین امنیت غذایی 

کشور گام برداشته است.
این گزارش می افزاید: با اجرای مدل کشــاورزی قــراردادی مبتنی بر 
پلتفرم »پالیز«، تأمین مالی حلقه های زنجیره های تأمین توسط بانک 
کشاورزی به صورت منسجم و هدفمند صورت می گیرد، امکان انحراف 
تسهیات پرداختی به سمت سایر بازارها به حداقل می رسد، کشاورزان 
به دلیل داشــتن قراردادهای پایــدار با حلقه های قبل یــا بعد از خود، 
مشکلی در زمینه تأمین نهاده ها و یا فروش محصولات نخواهند داشت 
و با استفاده از ابزارهای مالی تعهدی، مشکل محدودیت منابع بانک ها 
برای پرداخت تسهیات نقدی مرتفع شده و از این طریق، کنترل تورم 

و رفع ناترازی بانک ها میسر می شود.
شایان ذکر اســت، نمایندگانی از وزارت امور اقتصادی و دارایی، وزارت 
جهاد کشــاورزی و ســازمان های تابعه، اتاق بازرگانــی، اتاق اصناف 
کشــاورزی، بانک مرکزی، بانک کشــاورزی و بخــش خصوصی، در 

کارگروه ملی کشاورزی قراردادی حضور دارند.

 
از ابتدای سال جاری تا پایان آبان ماه محقق شد

پیشتازی بانک تجارت در حمایت از جوانان با 
اعطای بیش از ۶۳ هزار فقره وام ازدواج

بانک تجارت با هدف تســهیل ازدواج و معیشــت زوج هــای جوان در 
ابتدای زندگی مشترک، در ســال جاری و تا پایان آبان  تعداد ۶۳۰۴۸ 
فقــره تســهیات قرض الحســنه ازدواج و ۵۴۶۲۰ فقره تســهیات 

فرزندآوری پرداخت کرد.
 به نقــل از مدیریت روابط عمومــی و ارتقای ســرمایه اجتماعی بانک 
تجارت، این بانک در آبان ماه ســال جاری تعداد ۹۳۵۱ فقره تسهیات 
ازدواج به متقاضیان پرداخت کرده و به این ترتیب مجموع تســهیات 
قرض الحسنه ازدواج پرداخت شده به زوج های جوان در سال جاری به 

۶۳۰۴۸ فقره افزایش یافته است.
بانک تجارت همچنین در راســتای اجرای قانــون حمایت از خانواده و 
جوانی جمعیــت، در آبان ماه امســال، تعداد ۶۶۷۹ فقره تســهیات 
فرزندآوری پرداخت کرده که روند روبه رشدی را نسبت به ماه های قبل 
نشان می دهد و به این ترتیب تعداد تســهیات پرداختی بانک تجارت 

در این سرفصل تا پایان آبان ماه به ۵۴۶۲۰ فقره بالغ شد.
بر اساس این خبر، بانک تجارت از ابتدای ســال تا پایان آبان ماه جمعاً 
بیش از ۲۱۱ هزار میلیارد ریال تسهیات ازدواج و ۴۵ هزار میلیارد ریال 
تسهیات فرزندآوری پرداخت کرده است.بانک تجارت در سال ۱۴۰۲ 
نیز با اعطای ۹۵ هزار و ۱۸۱ فقره تســهیات ازدواج و ۸۹ هزار و ۵۳۴ 

فقره تسهیات فرزندآوری از جوانان ایرانی حمایت کرده است.
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 استفاده از زیرساخت های فناوری اطلاعات رقم زد

عدم پرداخت ۵۶ میلیون تومان هزینه دلالی 
مشاور املاک با استفاده از سامانه خودنویس

خریدار  مشــاور اماک مبلــغ ۲ درصد از کل 
قــرارداد را در مجمــوع از خریدار و فروشــنده 
ملک برای حق واســطه گری طلب کرده بود ولی 
هوشمندی خریدار و فروشنده باعث شد تا بدون 
نیاز به عقد قرارداد توسط مشاور اماک و واسطه 
با سامانه خودنویس قرارداد قانونی خرید و فروش 
ملک مذکور ثبت شود و نه تنها ۵۶ میلیون تومان 
کمیســیون غیرقانونی و هزینه دلالی مشــاوره 
اماک پرداخت نشــد و باعــث صرفه جویی در 
هزینه ها شد، بلکه قرارداد خریدوفروش مذکور را 

از بسیاری از مشکات احتمالی نجات داد.
سامانه خودنویس، به عنوان یکی از دستاوردهای 
نوین در حوزه معامات ملکــی، گامی بزرگ در 
جهت تســهیل امور و کاهــش هزینه های مردم 
برداشته است. این سامانه، با فراهم کردن امکان 
عقد رایگان قراردادهای اجاره و خرید مسکن، نه 
تنها به مردم قدرت انتخاب بیشــتری داده است، 
بلکه توانسته از ابتدای امسال تاکنون، هزینه های 
عقد قرارداد را به میزان پنج هــزار میلیارد تومان 
) ۵ همت( کاهش دهــد. رابط کاربری ســاده و 
امکان دسترسی ۲۴ ســاعته و در تمام ایام هفته، 
این سامانه را به ابزاری کارآمد و محبوب در میان 

شهروندان تبدیل کرده است.
یکی از مزایای کلیدی سامانه خودنویس، حذف 
انحصار مشــاوران اماک و دلالان از مســیر عقد 
قراردادها اســت. ایــن انحصار ســال ها موجب 
تحمیل هزینه های گزاف به مردم شــده بود، اما 
اکنون، شهروندان می توانند با آزادی کامل، بین 
مراجعه به مشاورین اماک و پرداخت هزینه های 
آن یا انتخاب عقد قرارداد رایگان بدون واســطه، 
تصمیم گیری کنند. این تغییــر نه تنها به عدالت 
در معامات ملکی کمک کــرده، بلکه هزینه های 
سنگین ناشی از این انحصار را نیز به شدت کاهش 

داده است.
 تقویت و توسعه این ســامانه در دولت چهاردهم 
به عنوان بخشــی از قانون جهش تولید مســکن، 
یک ضرورت راهبردی محســوب می شود. ادامه 
مســیر توســعه ســامانه خودنویس، با توجه به 
رضایــت عمومی و کارآمــدی بــالا، می تواند به 
یکی از محورهای اصلی در اصاح ســاختارهای 
معامات ملکی تبدیل شود. این سامانه نه تنها در 
کاهش هزینه ها موثر بوده، بلکه نقشی کلیدی در 
شفاف سازی و تسهیل امور قراردادها دارد و باید با 

قدرت بیشتری مورد حمایت و توسعه قرار گیرد.

تجربه ای واقعی از کاربرد سامانه خودنویس
این گــزارش، تجربه ای واقعی از کاربرد ســامانه 
خودنویس را روایت می کند و نشــان می دهد که 

چگونه این ابزار مدرن توانســته است چالش های 
رایج در معامات ملکی را به فرصتی برای تقویت 

حقوق شهروندی و عدالت تبدیل کند.
در آبان مــاه امســال، آقــای رعیتــی، یکی از 
شهروندان تهرانی، خانه ای در محله استاد معین 
به مبلغ دو میلیــارد و هفتصد و پنجــاه میلیون 
تومــان خریداری کــرد. معامله ای کــه قرار بود 
به سادگی انجام شود ولی با رفتارهای غیرقانونی 
مشــاور امــاک محل، بــه مســیری پیچیده و 
چالش برانگیز ختم شــد. اما آگاهی فروشــنده و 
خریدار نســبت به ویژگی منحصر به فرد سامانه 
خودنویس، مانع از تضییع حقوق این شــهروند و 

فروشنده شد.

درخواست غیرقانونی مشاور املاک 
پس از توافق خریدار و فروشــنده بر ســر قیمت 
ملک و نوشــتن مبایعه نامه، مشــاور اماک از هر 
دو طرف معامله درخواســت کرد که یک درصد از 
مبلغ کل معامله، یعنی نفری ۲۸ میلیون تومان، 
به عنوان حق کمیســیون پرداخت کنند. این در 
حالی بود که بر اســاس مقررات قانونی، ســقف 
کمیسیون مشــاور اماک برای چنین معاماتی 
۲۵ صدم درصد اســت، یعنی نهایتــاً حدود ۷.۵ 

میلیون تومان برای هر طرف.
خریدار و فروشــنده، با آگاهی از این مقررات، به 
این درخواســت اعتراض کردند اما مشاور اماک 
نه تنها از پذیــرش اعتراض ها خــودداری کرد، 
بلکه با تهدید اعام کرد که ســند ملک را که برای 
انجام معامله به او سپرده شده بود، تحویل نخواهد 
داد. این اقدام غیرقانونی، رونــد انتقال ملک را به 

مسیری پیچیده و پرچالش کشاند.

راهکاری برای مقابله با قانون شکنی 
خریدار تصمیم گرفت تا راهــکاری قانونی و موثر 
برای حل این مشــکل پیــدا کنــد. او درباره این 
تصمیم می گوید: وقتی دیدم که مشاور اماک به 
هیچ وجه حاضر نیست درخواست غیرقانونی اش 
را پس بگیرد و حتی با تهدید، کار را برای ما دشوار 
کرده اســت، تصمیم گرفتم یک قــرارداد جدید 
با فروشــنده در ســامانه خودنویس بنویسیم و 
به صورت رســمی عقد قرارداد فی مابین ما را در 

سامانه خودنویس ثبت کنیم. 
این ســامانه امکان ثبت قانونی قــرارداد را بدون 
نیاز به واســطه فراهم کرده و به صورت رایگان در 
دســترس همه قرار دارد.خریدار این پیشنهاد را 
با فروشــنده مطرح کرد و هر دو نفر توافق کردند 
که بدون حضور مشــاور اماک، قرارداد خود را به 
صورت قانونــی در خودنویس ثبــت کنند. آنها با 

مراجعه به ســامانه خودنویس، اطاعات لازم را 
وارد کردند و با اســتفاده از عکس ســند ملک، به 

راحتی قرارداد را در این سامانه ثبت کردند. 
وی ادامه می دهد: ســامانه خودنویــس به ما این 
امکان را داد که در کمترین زمــان و بدون نیاز به 
پرداخت هزینه اضافه، قــرارداد خود را ثبت و کد 
رهگیری رایگان دریافت کنیم. این کد رهگیری 
تضمین می کند که معامله ما از نظر قانونی کاماً 

معتبر است.

شکستی برای رفتار غیرقانونی 
پس از دریافت کد رهگیــری، آقای رعیتی خریدا 
ملک و فروشنده، نســخه ای از قرارداد ثبت شده 
را از طریق واتســاپ برای مشــاور اماک ارسال 
کردند و بــه او اعــام کردند که دیگــر نیازی به 

خدمات او ندارند.
ریدار درباره واکنش مشــاور امــاک می گوید:  
وقتی مشــاور اماک قرارداد مــا را دید، متوجه 
شــد که دیگر نمی تواند از ما سوءاســتفاده کند. 
ابتدا تاش کرد تــا ما را راضی کنــد که به همان 
کمیســیون قانونی بســنده کنیم اما ما توضیح 
دادیم کــه دیگر نیازی بــه خدمــات او نداریم و 
حتی امکان شــکایت قانونی از او برای رفتارهای 

غیرقانونی وجود دارد.

نقش آگاهی و ابزارهای قانونی در معاملات 
این تجربه نشــان می دهد که آگاهــی از قوانین 
و اســتفاده از ابزارهــای نوین می توانــد از بروز 
مشکات و سوءاستفاده ها در معامات جلوگیری 
کند. ســامانه هایی نظیر خودنویــس، با کاهش 
وابستگی به واسطه ها و ایجاد شفافیت در فرایند 
معامات، بــه عدالــت و امنیت بیشــتر در بازار 

مسکن کمک می کنند.
مشــاور اماک مبلغ ۲ درصد از کل قرارداد را در 
مجموع از خریدار و فروشــنده ملــک برای حق 
واســطه گری طلب کرده بود ولی هوشــمندی 
خریدار و فروشنده باعث شد تا بدون نیاز به عقد 
قرارداد توسط مشــاور اماک و واسطه با سامانه 
خودنویس قرارداد قانونــی خرید و فروش ملک 
مذکور ثبت شــود و نه تنهــا ۵۶ میلیون تومان 
کمیســیون غیرقانونی و هزینه دلالی مشــاوره 
اماک پرداخت نشــد و باعــث صرفه جویی در 
هزینه ها شــد، بلکه قرارداد خریدوفروش مذکور 
را از بســیاری از مشــکات احتمالی نجات داد 
که باید در این زمینه مردم آگاهی کامل داشــته 

باشند.
البته کامل شدن این سامانه نیاز به همکاری همه 

سازمان ها و دستگاه های متولی دارد.

مسکن

عضو هیئت مدیــره انجمن انبوه 
سازان مسکن گفت: روند ساخت 
در برخی از پروژه های نهضت ملی 
به دلیل وجود تــورم و قیمت های 
دســتوری کند پیش مــی رود یا 
رو به متوقف شــدن است.حسن 
محتشــم عضــو هیئــت مدیره 
انجمن انبوه ســازان مســکن با 
بیان اینکه فراینــد پروژه نهضت 
ملی مســکن دارد به سرنوشــت 
مسکن مهر دچار می شود، گفت: 
دولت نمی تواند خود را قانع کند 
تا از تصدی گری در حوزه مسکن 
خارج شــود، بر همین اســاس تا 
زمانی که دخالت هــای دولت در 
بازار مســکن تداوم داشته باشد، 
نباید انتظــار بهبود و رونق در این 
بازار داشته باشــیم.وی با اشاره 
به قیمت هر متــر مربع واحدهای 
نهضت ملی مسکن، افزود: قیمت 

ساخت حدود ۸ میلیون 
تومــان اســت کــه با 
تعدیل ســازمان برنامه 
و بودجه به ۱۱ میلیون 
تومان هم می رسد، اما 
غیرمفید  هزینــه  این 
است و متقاضیان باید 

برخــی از هزینه هــا را جداگانه 
پرداخت کنند؛ در مجموع هزینه 
مفید ساخت یک متر مربع واحد 
نهضت ملی مســکن حــدود ۱۸ 
میلیــون تومان است.محتشــم 
ادامــه داد: طبــق وعــده رئیس 
جمهور شــهید دولت سیزدهم، 
بنا بود تا سالانه یک میلیون واحد 
نهضت ملی مســکن ساخته و در 
بازار شــود، اما با توجه بــه آمار و 
روند بازار در حال حاضر زیر ۱۰۰ 
هزار واحد هم تحویل متقاضیان 
نشده و روند ســاخت در برخی از 

پروژه های نهضت ملی 
به دلیل وجــود تورم و 
قیمت های دســتوری 
کند پیش مــی رود یا 
رو بــه متوقف شــدن 
اســت. با توجه به این 
شرایط اگر وزارت راه و 
شهرسازی با انبوه سازان مذاکره 
نکنــد و از ظرفیت ایــن صنعت 
ســاختمانی بهره منــد نشــود، 
قطعــاً نباید تحول چشــمگیری 
در تولید مســکن انتظار داشــته 
باشــد.عضو هیئت مدیره انجمن 
انبوه ســازان مسکن تصریح کرد: 
اولویت وزارت راه و شهرســازی 
تأمیــن مســکن دهک های یک 
تا سه اســت، بنابراین این قشر از 
جامعه امکانات اقتصادی ضعیفی 
دارند و از ســوی دیگر نیز مجلس 
بودجه ای بــرای این حوزه تعیین 

نشده است، بر همین اساس آورده 
متقاضیان و وام بانکی پاسخگوی 
قیمــت تمــام شــده ســاخت 
واحدهای مســکونی نیســت. به 
عنوان مثال ساخت یک واحد ۷۵ 
متری نهضت ملی مســکن برای 
مصرف کننده بالای یک میلیارد 
و ۳۰۰ میلیون تومان هزینه دارد 
که از ایــن مقدار برآورد شــده را 
۵۵۰ میلیــون تومان تســهیات 
بانکی تأمیــن می کنــد و مابقی 
هزینــه را باید متقاضــی متحمل 
شود.وی در پایان گفت: عده زیادی 
از متقاضیان تــوان بازپرداخت وام 
خرید مسکن را ندارند، دولت برای 
برون رفت از وضعیت موجود بازار 
مســکن باید با بخش خصوصی و 
انبوه سازان مشــارکت و همکاری 
داشــته باشــد تا تولید مسکن در 

بازار رونق گیرد.

وژه های ملی مسکن می شود قیمت گذاری دستوری و تورم موجب توقف پر
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